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greu să construiești temeinic 
pe gheața subțire a temerilor 
și incertitudinilor de orice fel 

de azi. E greu să miști fronturi în lupta 
pierdută de print în fața unui tsunami 
produs de digitalizare. E și mai greu să 
convingi, să captezi atenția, să ai șansa 
de a te face auzit într-o lume ce gonește 
invariabil spre profit, spre consum, spre 
repede, ușor și treacă-meargă. 

Într-un câmp cotidian ca de război, 
în care pășim cu toții, „înflorat” de 
manele, ritmuri house-electro-rap, 
confuzii de ordin politic și social, 
insecuritate financiară, suficiență, bârfe 
și frică, Legal Magazin ridică un steag 
mic, de pace și reflecție.

La aproape 5 ani de la preluarea acestui 
titlu, după 16 ediții tipărite ale revistei, 
Universul Juridic vine cu o propunere 
calmă și hotărâtă în fața comunității 
juridice pe care o deservește onest de 
22 de ani: un proiect „rotund”, integrat, 
care să fie de folos specialiștilor în 
drept. 

Legal Magazin se dorește a fi, în noua 
abordare a Grupului Universul Juridic, o 
masă scundă și trainică, pe trei picioare, 
la fel ca mesele la care generații de 
români au crescut pe vremuri și au 
răsărit țara asta, așa cum e ea. 

„Picioarele” proiectului trimestrial 
Legal Magazin, în noua sa viziune, 
înseamnă: 1. revista tipărită, cu grija de 
a panorama tot ce merită în decurs de 
trei luni din viața juridică a comunității 
2. diseminarea înțeleaptă a întregului 
conținut în spațiul virtual social-media 
(Facebook, LinkedIn, uneori și 
Instagram) 3. un mic eveniment 
recurent care să reunească merituoșii, 
cârcotașii și prietenii de etapă ai lunilor 
încheiate, răsplătiți cu distincții formale, 
la un pahar de networking.

Pornim din nou la drum cu această 
ediție-pilot a revistei, care vorbește 
despre lucrurile esențiale petrecute 
în primul trimestru, plin de emoții și 
întâmplări în domeniul juridic.  

Am vrut, din capul locului, să vă vorbim 
despre evenimentele semnificative, 
despre laurii de pe frunte de mai an, 
despre mișcările din sânul organizațiilor 
– pri meniri și ranforsări –, lansări 
notabile de organizații noi și cărți de 
căpătâi, opinii exclusive și relatări 
obiective, posteveniment.

Vrem să fim un redivivus, un observator, 
un rezumat al lucrurilor pe care 
le trăiește plenar și le năzuiește 
comunitatea profesiilor liberale – 
avocați, executori judecătorești, 
practicieni în insolvență, notari, 
consilieri în drepturi de proprietate 
intelectuală/industrială, consilieri 
juridici și fiscali din business, consultanți 
independenți și jurnaliști de nișă.

La vârsta Grupului UJ, dar mai ales 
a mea, ca responsabil editorial, 
angajamentul de a fi, potrivit 
așteptărilor, valabili în toate cele trei 
direcții, poate că sună ambițios. Dar 
tocmai aici constă frumusețea!
Miza este una importantă,  
PARIEM PE ROȘU. 

Este culoarea din obrajii noștri, pe care 
ne-o dorim definită pe termen scurt și 
mediu drept emoție!

Mulțumim pentru alăturare, lectură 
plăcută, așteptăm observații!
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ARDPA – toate pânzele sus!

Început crud de an, aparent necopt, 
ca o plămadă bine frământată, care 
va crește. Început de drum, pe apele 
învolburate ale comunității juridice. 
ASOCIAȚIA ROMÂNĂ DE DREPT PENAL AL 
AFACERILOR (ARDPA) - o construcție 
nouă, ambițioasă, cu flamurile 
înălțate încrezător. O inițiativă care 
îi va sprijini concret pe toți avocații 
implicați într-o arie îngustă de 
expertiză, dar cu un potențial major, 
proporțional cu emanciparea și 
creșterea economică a României.
Cinci fondatori temerari în jurul 
unei inițiative, un itinerar ambițios, 
oaspeți și susținători, speranțe și 
determinare. Cam așa s-ar traduce 
evenimentul de lansare a tinerei 
asociații. 

Pe 14 ianuarie 2023, cu concursul Grupului 
editorial Universul Juridic, într-un cadru 
festiv și într-un climat cald, prietenos, a avut 
loc lansarea oficială a ASOCIAȚIEI ROMÂNE 
DE DREPT PENAL AL AFACERILOR (ARDPA). 
Locul ales a fost unul special - Salonul 
Le Diplomate, Hotelul InterContinental 
Athénée Palace din București.
În prima parte a evenimentului s-au adresat 
participanților cei cinci membri fondatori: 
• Av. Mihai Adrian Hotca, Managing 

Partner, Hotca Neagu Sitaru și Asociații - 
președinte ARDPA 

• Av. Gabriel Albu, Managing Partner, 
Cabinet Albu Morar - vicepreședinte 
ARDPA

• Av. Mihai Mareș, Managing Partner, 
Mareș & Mareș - membru în Comitetul 
Director ARDPA

• Av. Norel Neagu, Partener, Hotca Neagu 
Sitaru & Asociații 

• Av. Augustin Zăbrăuțanu, Managing 
Partner, Zăbăruțanu Popescu și Asociații 

În partea a doua a evenimentului au avut 
intervenții și alocuțiuni doi invitați speciali 
- prof. univ. dr. Ioan Chelaru, președinte 
UJR, dar și prof. univ. dr. Ovidiu Predescu 
- secretar AȘJR. S-a alăturat discuțiilor 
incitante și un alt oaspete. 
După invitații speciali, au luat cuvântul și 
alte persoane, printre care îl menționăm 
în mod deosebit pe domnul prof. univ. dr. 

Constantin Duvac - președintele Asociației 
Române de Științe Penale.
Fondatorii au prezentat publicului informații 
despre utilitatea demersului de a înființa 
o asociație profesională, precum și scopul 
specific ARDPA, acela de a se constitui  
într-un vehicul în care organizația, prin 
asociații ei, să se poată exprima și să 
reprezinte principalul forum al specialiștilor 
Dreptului penal al afacerilor. 
Vorbitorii au menționat, fiecare în manieră 
proprie, faptul că asociația a fost constituită 
în vederea promovării și dezvoltării 
disciplinei juridice „Dreptul penal al 
afacerilor”, ca arie juridică „hibridă”, aflată 
la confluența Dreptului penal și ramurilor 
juridice convenționale privite ca alcătuind 
„Dreptul afacerilor” sau „Business law”. 
Pentru atingerea scopului său, ARDPA și-a 
stabilit următoarele obiective:
• Promovarea ariei juridice cunoscută 

sub numele Dreptul penal al afacerilor 
și a profesioniștilor din domeniu - 
indiferent de profesia exercitată - în fața 
organismelor profesionale, naționale și 
internaționale, a autorităților publice, 
persoanelor juridice de drept privat și a 
oricăror alte persoane; 

• Dezbaterea și cercetarea științifică în 
materia Dreptului penal al afacerilor;

• Intervenția tip „amicus curiae” în 
proceduri judiciare, jurisdicționale și 
administrative relevante pentru domeniu;

• Organizarea de evenimente, dezbateri și 
conferințe științifice de specialitate;

• Promovarea dialogului interprofesional în 

cadrul profesiilor juridice;
• Studiul legislației relevante și realizarea 

de propuneri de îmbunătățire a acesteia;
• Studiul conjugat al practicii de 

specialitate, îndeosebi prin raportare 
la cazuistica din portofoliul membrilor 
asociației;

• Realizarea de studii de drept european și 
drept comparat, relevante în domeniu;

• Acordarea de sprijin financiar, îndeosebi 
sub formă de burse de studii pentru 
persoanele care activează în domeniu;

• Organizarea de stagii de practică de 
specialitate, precum și organizarea de 
conferințe de îndrumare profesională și 
de carieră;

• Promovarea digitalizării, Inteligenței 
Artificiale și a noilor tehnologii IT în 
domeniu;

• Acordarea de premii, distincții și alte 
tipuri de recunoaștere pentru persoanele 
din domeniu și pentru debutanții 
merituoși;

• Cooperarea cu organizații naționale și 
internaționale.

Invitații au subliniat importanța constituirii 
unei asemenea organizații, menită să 
adune în același loc specialiștii domeniului 
Dreptului Penal al Afacerilor, astfel încât 
această arie juridică să fie promovată și 
dezvoltată. 
Vorbitorii au întărit faptul că succesul 
ARDPA poate fi mai lesnicios dacă unele 
dintre activități se vor derula în comun cu 
alte organizații profesionale, precum sunt 
UJR, AȘJR sau ARSP.
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urme în această arie de practică, să 
cooperăm cu organizații similare din țară 
și chiar cu organizații din afara țării. Avem 
în vedere aici chiar organizații de nivel 
internațional. Avem deja inițierea unor 
astfel de contacte în ceea ce privește 
Asociația Internațională de Drept Penal, 
de pildă.
De asemenea, vom fi alături de Revista 
Română de Drept Penal al Afacerilor și 
pentru a consemna și a lăsa dovezi scrise 
despre activitatea noastră.

Cât de ofertantă este această arie de 
practică pentru analiza științifică, dacă 
există mutații și transformări relevante 
care permit o revenire și o recântărire 
a domeniului? Suntem conformi cu 
legislația europeană în materie sau mai 
avem de corijat diverse lucruri?
Legislația noastră, la fel ca altor state, 
când discutăm strict de cea din domeniul 
afacerilor, întotdeauna e post factum; se 
întâmplă lucrurile în economie, în societate 
și apoi legiuitorul reglementează.
Referitor la legislația europeană, ea este, 
în linii mari, transpusă în cea națională. 
Nu sunt probleme de substanță, esențiale, 
sunt, dacă vreți, nuanțe sau chestiuni mai 
puțin importante care ar mai trebui să fie 
transpuse în legislația noastră.
O zonă foarte dinamică a dreptului 
european, cu impact în lumea afacerilor, o 
reprezintă aceea a prevenirii și combaterii 
spălării banilor, a protecției datelor și, 
în ultimii ani foarte importantă, aici nici 
Uniunea Europeană încă nu are răspunsuri, 
aceea a reglementării inteligenței 
artificiale.

Cum a răsărit această idee de a constitui 
o asociație de profil pentru pasionații 
domeniului juridic? Un think-thank să 
zicem, sau cum ați prefera dv. și colegii dv. 
să spuneți - un forum pentru cei pasionați 
de această nișă.
Ca orice idee care la un moment dat se 
transpune în practică, ea apare de nicăieri. 
Stăteam de vorbă cu doi dintre membrii 
fondatori, domnii Mareș și Albu, undeva, 
la un eveniment similar, și, din vorbă 
în vorbă, pur și simplu am avut ideea 
asta a constituirii unei asociații care să 
promoveze și să contribuie, într-un fel 
sau altul, la dezvoltarea dreptului penal al 
afacerilor ca arie juridică, mixtă, hibridă, cu 
impact în lumea afacerilor.
Colegii mei au răspuns pe loc afirmativ. 
M-a bucurat foarte mult și, în câteva zile, 
am lansat propunerea și către alți doi 
colegi - respectiv spre domnii Norel Neagu 
și Augustin Zăbrăuțanu; așa am reunit, 
practic, pe cei cinci fondatori. Să zicem că 
a fost vorba despre un succes. Cel puțin 
în ceea ce privește constituirea Asociației, 
putem să spunem că primul obiectiv a fost 
realizat.

În timpul ceremoniei de lansare, ați vorbit 
asistenței despre noua structură. Cum va 
schimba și îmbunătăți aceasta peisajul în 
zona de drept penal, iată în particular, cel 
al afacerilor?
Încercarea noastră, obiectivele noastre 
presupun, în primul rând, dezbateri între 
profesioniști, care să aibă ca teme de bază 
teme din domeniul White Collar Crime, în 
domeniul răspunderii penale a companiilor.
Un loc important îl vor avea și subiectele 

care abordează prevenirea și combaterea 
riscurilor de natură penală, riscuri care 
sunt cu efecte uneori dezastruoase 
pentru organizațiile economice. Apoi, 
foarte important un subiect care nu e 
atât de abordat, de analizat în forurile de 
specialitate, acela al consecințelor penale 
asupra organizațiilor economice pe care le 
produc infracțiunile când se săvârșesc atât 
în interiorul lor, cât și atunci când aceste 
organizații sunt victime, sunt persoane 
vătămate ale acestor infracțiuni.
De asemenea, sunt subiecte care vor 
prezenta interes pentru noi, din domeniul 
integrității în lumea afacerilor, pentru că 
în ultimii ani s-a constatat că integritatea, 
dincolo de zona strict reglementată, are un 
anumit specific de la o organizație la alta 
și pentru organizațiile care au coduri de 
conduită, au responsabil cu integritatea, au 
sisteme de integritate funcționale, iar acest 
sistem de integritate poate constitui un 
adevărat element al succesului economic, 
în contrapondere cu organizațiile care nu 
au astfel de mecanisme, imaginea lor pe 
piață având de suferit. De asemenea, vom 
avea în vedere problemele care au legătură 
cu domeniul de care ne ocupăm, derivate 
din utilizarea și circulația criptomonedelor, 
a NFT-urilor, a inteligenței artificiale și 
multe alte.
Multe alte aspecte care țin, până la urmă, 
de ritmul acesta accelerat al societății și 
de abundența de informații, de probleme, 
de chestiuni controversate în domeniul 
nostru. De asemenea, ne propunem să 
sprijinim tinerii care doresc să vină spre 
acest domeniu, să acordăm recunoaștere 
celor care s-au remarcat, au lăsat deja 

Educația și integritatea 
din lumea afacerilor  

ne preocupă prioritar
Interviu cu prof. univ. dr. av. Mihai Adrian Hotca, 

președinte al Asociației Române de Drept Penal al Afacerilor
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este adevărat că cei care au apucat să 
facă această activitate de la originile ei, 
pionierii, între care sper că mă număr și eu, 
tind să cred că au un cuvânt mai greu de 
spus, măcar prin simplul fapt al experienței 
îndelungate a multor „meciuri în picioare”, 
ca să mă exprim fotbalistic.

O ultimă întrebare ar fi legată de 
felul în care „respiră” o casă de 
avocatură care este specializată 
pe drept penal. Mă întrebam dacă 
sunt spețele/cauzele pe care le 
reprezintă o astfel de casă de 
avocatură suficiente pentru a 
acoperi timpul, și, mai ales, nevoile 
unei astfel de firme?
E o întrebare potrivită pentru mine, pentru 
că noi, Casa de Avocatură Albu Morar, 
suntem una dintre puținele care activăm 
exclusiv în domeniul dreptului penal al 
afacerilor și acum, ca orice alegere de 
viață, are și aspecte pozitive, și aspecte 
negative.
Aspectul pozitiv și foarte favorabil, zic eu, 
clientelei noastre este că, făcând doar asta, 
ne pricepem foarte bine la asta.
Evident că, axându-ne exclusiv pe acest 
domeniu de activitate, pierdem clientelă 
din celelalte domenii. Însă, și asta să 
zicem că vine cu un oarecare avantaj, și 
anume al faptului că fiind consacrați ca 
practicieni exclusiv în acest domeniu, de 
regulă, cauzele importante, cele cu mize 
extraordinar de mari ajung în portofoliu 
caselor specializate și mai puțin al caselor 
generaliste, să spunem.

penal al afacerilor, spre exemplu, este un 
domeniu de practică, aș spune, mai puțin 
o ramură de drept, care presupune o 
activitate în egală măsură reactivă, cât și 
una preventivă, partea de conformitate - 
compliance.
În plus, dreptul penal al afacerilor este acel 
domeniu de practică dedicat preponderent 
activității economice, activității de 
business. Dacă ar fi să mă întrebați 
pe mine, eu aș prefera categorisirea 
acestui domeniu de practică ca fiind mai 
degrabă subsumat dreptului afacerilor, 
business law, decât dreptului penal 
propriu-zis. Pentru că, încă o dată, una din 
componentele fundamentale ale dreptului 
penal al afacerilor nu ține de dreptul penal, 
astfel cum îl interpretăm, ca activitate 
reactivă și ca o activitate de prevenție, 
analiză de consiliere a mediului de business 
în a evita riscurile de compliance și riscurile 
penale.

O altă întrebare la care ne putem 
opri este următoarea: există o 
concurență vizibilă în această nișă 
de practică avocațială în România, în 
București, cu siguranță, mai mult?
Evident, din ce în ce mai mare, din ce în 
ce mai puternică, de când dreptul penal 
al afacerilor a devenit un fel de star al 
domeniilor de practică avocațială și mai 
ales de când a fost acceptată realmente ca 
fiind parte integrantă legitimă a avocaturii 
de business.
Da, există o concurență din ce în ce 
mai puternică. În egală măsură însă 

ARDPA marchează  
maturizarea unui domeniu de 
practică foarte efervescent 
în ultimii 15 ani

Au participat multe personalități 
la evenimentul de lansare a 
Asociației Române de Drept 
Penal al Afacerilor, desfășurat 
la InterContinental Athénée 
Palace din București. Ce credeți 
că i-a motivat pe cei prezenți să 
participe?
Cu siguranță, faptul că au dorit să-și salute 
prietenii și colegii, că au fost dornici să afle 
amănunte despre obiectivele și misiunea 
noii Asociații. Noi, membrii fondatori, am 
apreciat foarte mult și sprijinul Grupului 
Universul Juridic acordat în organizarea 
evenimentului nostru. Să sperăm că 
este de bun augur. Noi ne vom strădui, 
cum spunea un coleg, să facem această 
asociație relevantă și sperăm că este 
punctul de început al unei noi etape, în 
ceea ce eu denumesc ca fiind maturizarea 
acestui domeniu de practică foarte 
efervescent în ultimii 15 ani.

Dreptul penal este o ramură foarte 
bine cunoscută în general, dar este 
posibil ca despre dreptul penal al 
afacerilor să se știe mai puțin. Care 
este practic diferența?
Cu siguranță, putem face o distincție. 
Pot fi multe lucruri de zis și probabil 
că unele sunt, într-o oarecare măsură, 
controversate, dar din perspectivă 
practică, cu siguranță putem face o 
diferență.
Dreptul penal clasic este o materie 
preponderentă reactivă - se întâmplă 
lucruri și atunci avem cauze pe rol. Dreptul 

Interviu cu av. Gabriel Albu, Managing Partner, Cabinetul Albu Morar
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S-a discutat foarte mult despre prescripție 
în ultimele luni, despre faptul că sunt 
foarte multe dosare care vor fi închise pe 
acest motiv. Probabil că noua configurare 
a acestei instituții de drept a prescripției 
răspunderii penale va impulsiona 
activitatea parchetelor să fie mult mai 
dinamică și faza de urmărire penală să 
dureze o perioadă mult mai scurtă.

O ultimă întrebare se referă la  
importanța pe care o dă recunoașterea 
unui practician, unui avocat specializat, 
care are experiență și merite clare, care 
este o recunoaștere pe plan european 
și global. Ne referim la tomurile și 
directoarele de specialitate de la nivel 
global. Este această nominalizare atât de 
importantă?

Recunoașterea internațională este 
decisivă, aș putea spune. Ne bucurăm să 
fim printre liderii recunoscuți și pe plan 
internațional în domeniul dreptului penal 
al afacerilor. Crima s-a internaționalizat 
și în momentul în care vorbim de 
săvârșirea unei infracțiuni, de cele mai 
multe ori vorbim despre o chestiune 
transfrontalieră.
Este nevoie de cooperare cu colegii avocați 
din mai multe jurisdicții. În dosarele 
complexe de pe rol a apărut inclusiv 
Parchetul European, deci recunoașterea 
din partea instituțiilor internaționale a 
colegilor din alte țări, a practicienilor de 
valoare din România este decisivă, așadar, 
pentru această colaborare.

Am avut privilegiul de a sta foarte pe scurt 
de vorbă, separat, cu fiecare dintre cei 
cinci fondatori, printre care vă numărați 
și dv. Sunt câteva întrebări care, puse cap 
la cap, vor construi o imagine destul de 
coerentă pentru cei care urmăresc de 
la distanță acest happening. Sunt multe 
lucruri de aflat - unele s-au spus în timpul 
evenimentului de lansare, dar unele 
probabil că au timp să fie înțelese pe 
parcurs. Una dintre întrebările legate de 
dreptul penal al afacerilor privește tipul 
de infracțiuni și hotărârile judecătorești 
în materie. Există verticale de business 
în care se produc mai multe infracțiuni 
de acest gen decât în altele? Care ar fi 
explicația?
Există, bineînțeles, câteva domenii-cheie 
care produc mai multă infracționalitate 
de ordin economic. Unul dintre aceste 
domenii ar fi criminalitatea informatică. 
Toată zona aceasta de criptomonede, 
tot ce înseamnă domeniul IT reprezintă 
un domeniu care a produs cea mai mare 
creștere în zona infracționalității din 
domeniul de business.
Pe de altă parte, corupția, pe care la rândul 
ei o considerăm parte a domeniului de 
White Collar Crimes, va fi întotdeauna 
prezentă în zona achizițiilor publice, a 
finanțării partidelor politice - asta dacă 
e să vorbim mai concret despre spațiul 
din România, și, bineînțeles, toate aceste 
activități care produc bani, inclusiv 
evaziunea fiscală, ajungând ulterior să 
punem în discuție și problematica spălării 
banilor.

Deci, orice „crimă”, orice infracțiune 
care generează niște venituri ilicite odată 
introdusă în circuitul civil, face obiectul 
atenției Asociației noastre.

Din practica largă pe care o aveți în 
zona penală, considerați că majoritatea 
condamnărilor pronunțate sunt suficient 
de aspre așa încât ele să descurajeze 
potențialii infractori în acțiunile sau 
tentativele lor de încălcare a legii în 
viitor?

Când vorbim de condamnări, vorbim 
despre soluționarea unor dosare penale 
individuale. Este de discutat de la caz la caz 
dacă a fost o pedeapsă mai blândă sau mai 
aspră.

În schimb, la nivelul legislativ al 
reglementării, al asprimii pedepselor, 
aș putea să dau un exemplu în ceea ce 
privește evaziunea fiscală. Avem printre 
cele mai aspre legislații penale pentru 
acest tip de încălcare a legislației! 
Infracțiunea de evaziune fiscală în varianta 
în care ar produce un prejudiciu de 
peste 500.000 de euro este pasibilă de o 
pedeapsă de la 9 la 15 ani. Prin urmare, 
ar putea depăși, în unele cazuri, inclusiv 
omorul!

Descurajarea, prin politica penală foarte 
aspră a unui stat, vizând unele infracțiuni 
în mediul de afaceri și economic, nu 
reprezintă o soluție, ci prin educație și 
prevenție.

Descurajarea infracționalității 
nu se face prin politica penală 

foarte aspră a unui stat,  
ci prin educație și prevenție

Interviu cu av. dr. Mihai Mareș, Managing Partner, Mareș & Mareș
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sechestre, popriri, care, la rândul lor, pot 
avea un efect devastator și pot duce la 
închiderea activității.

Care considerați că sunt faptele penale 
cu cel mai mare potențial de creștere în 
domeniul despre care discutăm? 
Întotdeauna există și o „sezonalitate”, 
ca fenomen infracțional. Acestea apar 
într-o perioadă de scădere economică, de 
contracție economică, de criză. Avem de-a 
face cu creșterea apetitului față de risc al 
antreprenorului, și atunci această creștere a 
apetitului față de risc este, de fapt, generată 
de scăderea activității, de scăderea cash-
flow-ului, de dificultatea de a duce activitatea 
mai departe. Și atunci omul de afaceri riscă 
mai mult și încearcă să găsească soluții care, 
de cele mai multe ori, reprezintă sau se 
transformă în fapte de natură penală.
Vorbeam de infracțiuni în general și despre 
spălarea de bani în particular, cea care 
sancționează modalitatea de utilizare a 
produsului infracțional, introducerea lui 
în circuitul civil. Să spunem că în această 
perioadă de criză crește evaziunea fiscală, 
crește nivelul evident și al spălării banilor. O 
altă zonă cu potențial de creștere, în afară 
de cele cu, să zicem, în mare, infracțiuni, 
o reprezintă fraudele informatice, dar și 
faptele penale care țin de mediu.  
Din păcate, zona aceasta este destul 
de puțin investigată. Sunt acțiuni, sunt 
dosare penale, dar eu simt că în perioada 
următoare modelele infracționale vor fi mai 
bine documentate de organele de urmărire 
penală și se va ajunge mai ușor la sesizarea 
și urmărirea lor.

nume bun, să spun așa, riscul reputațional 
în această zonă este foarte, foarte impor-
tant, pentru că în urma unei simple inițieri 
a unei investigații de natură penală, și nu 
numai, se poate ajunge la retragerea de 
autorizații. Sunt companii, sunt activități 
unde nu îți poți desfășura activitatea fără 
să fii autorizat (asigurări, bancar, dreptul 
mediului). Și atunci, practic, retragerea 
autorizației te pune în imposibilitatea de 
a-ți continua activitatea. Discutăm de 
contracte de muncă, discutăm despre 
relațiile pe care le ai cu finanțatorii, dar și 
cu furnizorii, cu beneficiarii tăi.
Deci, din această perspectivă, o speță de 
natură penală în situația unei companii 
nu poate fi abordată doar din perspectivă 
penală. Trebuie să te gândești în același 
timp că în urma, să zicem, scăderii ratingu-
lui pe care societatea o înregistrează riscul 
reputațional crește, băncile retrag linia de 
finanțare; există clauze, chiar dacă discu-
tabile, în contractele bancare și este o 
practică a mediului financiar de acțiune în 
acest sens.
Urmează, de cele mai multe ori, starea de 
insolvență și atunci trebuie discutat cu câți 
parteneri poți să mai ai contact, pentru 
a gestiona riscul cât mai bine. Dacă riscul 
apare când deja e o criză, trebuie identificate 
lucrurile pe care le mai poți face într-adevăr, 
la momentul respectiv, chiar dacă nu se 
reduc doar la componenta penală. Poți să 
gestionezi, să limitezi pagubele, cât se mai 
pot ele limita. Mai pagubă decât pedeapsa 
nu e nimic! În general, în această arie de 
practică avem de-a face cu altă situație de 
nișă și cazuri clasice: măsuri asigurătorii, 

Pagubă mai mare 
ca pedeapsa 
nu există!

Atunci când justițiabilul are nevoie 
de ajutor, nu cumva există o nevoie 
de competență interdisciplinară sau 
multidisciplinară, având în vedere că 
vorbim de afaceri? 
Dorința unui avocat, mai ales a celor care 
lucrează în această arie de practică, este să 
fie chemat înainte de a fi nevoie de ajutor. 
Asta ar fi ideal și pentru el, și pentru clientul 
lui, pentru că, într-adevăr, una dintre 
diferențele fundamentale față de alte arii 
de practică din zona dreptului penal, mai 
ales, este că aici este nevoie, într-adevăr, de 
cunoștințe pluridisciplinare.
Niciodată abordarea unei spețe de drept 
penal al afacerilor - o evaziune fiscală, 
spălarea banilor, dacă sunt și altele, 
domeniul mediului - nu poate fi abordată și 
soluționată doar ținând cont de prevederile 
legale strict care sancționează respectiva 
faptă de natură penală, infracțiunea.
Pentru a înțelege exact situația, ai nevoie 
de cunoștințe din domenii diverse: din 
dreptul comercial, din dreptul contra-
vențional, drept administrativ etc. Aici 
discutăm despre o diferențiere. Vorbim 
despre clientul - persoană fizică, managerul, 
salariatul, angajatul, o persoană fizică 
ce este și aceasta subiectul activ al unei 
infracțiuni, precum și de clientul persoană 
juridică și care, la rândul lui, poate face 
obiectul unei anchete penale.
Chiar dacă sancțiunile în cazul persoanei 
juridice sunt de natură diferită, pecuniară, 
dar nu numai, poate interveni suspendarea 
activității, se poate ajunge până la 
închiderea activității și/sau la confiscări. 
Pentru societatea care are nevoie de un 

Interviu cu av. Augustin Zăbrăuțanu,  
Managing Partner, Zăbrăuțanu Popescu & Asociații
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identifici și la soluțiile pe care le poți da. Și 
asta se transpune foarte bine și în domeniul 
dreptului penal al afacerilor.
În momentul în care ai o infracțiune de 
evaziune fiscală, în momentul în care discuți 
despre o infracțiune de spălare de bani, în 
momentul în care vorbești de o infracțiune 
de luare sau dare de mită, trafic de influență, 
există niște probleme specifice, există niște 
chestiuni interdisciplinare care trebuie 
analizate. În multe situații este nevoie de o 
echipă interdisciplinară pentru rezolvarea 
acestor probleme și atunci munca este 
deosebit de complexă și onorariul trebuie să 
reflecte întotdeauna efortul.

Cum își propune să activeze pe viitor 
Asociația Română de Drept Penal al 
Afacerilor pe verticală și pe orizontală, 
în relațiile cu entitățile  de profil?  (de 
exemplu UNBR, UJR, UNIPR, UNNPR ș.a.m.d.).
Am creat această asociație în scopul de a 
împărtăși din experiența noastră și de a 
învăța din experiența celorlalți. Avem de 
gând să cooperăm, să colaborăm cu toate 
formațiunile din profesie, atât dacă ne referim 
la profesioniști, la practicieni, la asociațiile 
judecătorilor și procurorilor, la Uniunea 
Națională a Barourilor din România, 
la executorii judecătorești, notari sau 
practicieni în insolvență.
Nu vorbim de cei care activează în calitate 
de consilieri juridici, care sunt, de asemenea, 
incluși în planurile noastre, dar și cu asociații 
care promovează profesioniști, cum este 
Uniunea Națională a Juriștilor din România, 
Academia de Științe Juridice, Academia 
Română de Științe Penale sau asociații 

S-a spus în timpul evenimentului de 
lansare faptul că sunt așteptați în cadrul 
Asociației tineri - tineri absolvenți, studenți 
chiar ș.a.m.d. Dacă vorbim despre cei care 
practică deja meseria de avocat, având în 
vedere complexitatea și dificultățile pe 
care spețele din domeniul penal le implică, 
nu cumva multitudinea problemelor care 
rezultă ar putea fi considerate la un moment 
dat un obstacol, un factor de descurajare a 
celor care ar trebui să se înhame la un astfel 
de proiect profesional?
Obstacol, poate, factor de descurajare, nu! 
Depinde foarte mult de personalitatea celui 
care se înhamă la acest demers. Dar de ce 
spun că obstacol este posibil?
Acum, lărgind sfera de discuție, mă refer 
la toți profesioniștii în domeniul juridic, cei 
care anchetează sau judecă infracțiuni din 
aria aceasta, a dreptului penal al afacerilor, 
de regulă, cei care au o oarecare experiență 
și prin lege. Tuturor acestora li se impune 
o anumită limitare. De regulă, trebuie să fii 
judecător de la tribunal în sus, iar ca procuror, 
de regulă, să faci parte dintr-un parchet 
specializat, Direcția Națională Anticorupție 
sau DIICOT. Și atunci, e nevoie de un pic de 
experiență pentru a accede în cadrul profesiei 
la aceste formațiuni specializate.

În cadrul avocaturii nu există un astfel 
de impediment – poți să te implici din 
momentul în care ai intrat în profesie. 
Esențial ar fi să ai niște cunoștințe de bază 
în domeniul civil, în domeniul economic, 
în domeniile adiacente. 
Absolut. Nu mai vorbesc despre faptul 
că dacă ai absolvit o facultate de științe 

economice, acest lucru reprezintă un plus, 
pentru că începi să înțelegi mult mai bine 
problema. După care trebuie să o aliniezi 
cu problemele de drept penal, cu noțiunile 
specifice de drept penal și drept procesual 
penal, asta pentru a fi un bun profesionist 
în domeniu. Și atunci, un tânăr la început 
de drum, un avocat tânăr, nu că este 
descurajat, are toate șansele să meargă cu 
succes pe acest drum, dar este bine să aibă 
pe cineva cu experiență, care să-l ghideze. 
N-aș recomanda ca în momentul în care 
ieși de pe băncile facultății să te repezi ca 
avocat în acest domeniu și să încerci să 
rezolvi astfel de probleme, pentru că sunt 
deosebit de complexe.
Noi avem în cadrul societății noastre tineri 
stagiari care lucrează la astfel de dosare, 
dar sub supravegherea avocaților cu expe-
riență, pe anumite aspecte la care ei pot 
să-și aducă contribuția, explicându-li-se 
problema de ansamblu și fiind formați 
treptat, în măsura de a se putea ocupa 
ei singuri de rezolvarea unor astfel de 
probleme.

Atunci când vorbim despre veniturile 
generate de această arie de practică 
avocațială, respectă logica, sunt ele pro-
porționale cu complexitatea și cu cazurile 
care implică reprezentarea respectivă și 
asistența juridică de specialitate? Cu alte 
cuvinte, merită efortul la sfârșitul zilei, 
când tragi linia și aduni?  
Din experiența mea profesională, da, merită! 
Avocatura este o afacere. Întotdeauna trebuie 
să raportezi onorariul la complexitatea muncii 
pe care o desfășori, la problemele pe care le 

Un avocat tânăr are toate  
șansele să meargă cu succes 

pe drumul avocaturii penale  
pentru business

Interviu cu conf. univ. dr., av. Norel Neagu, Partener, Hotca Neagu Sitaru și Asociații
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„Reflecții” - un titlu de referință 
editat de Academia de Științe 
Juridice din România

referință cu privire la viața științifică 
a comunității juridice din România”, a 
subliniat dl prof. univ. dr. Bogdan Ciucă 
(președinte al Academiei de Științe Juridice 
din România).

„Este onorant pentru Universul Juridic 
să facă parte din ecuația AȘJR, singura 
Academie de profil din România. Ne 
bucurăm că ideile s-au cristalizat și că noi, 
la rândul nostru, putem avea șansa de a 
le reflecta pentru public. Felicit AȘJR și ne 
declarăm foarte încântați să fim alături de 
crema culturii juridice din țară!”, a conchis 
președintele Grupului editorial Universul 
Juridic, Nicolae Cîrstea. 

Lansarea a avut loc în prezența unor 
invitați reprezentativi - prof. univ. dr. 
av. Ioan Chelaru (președinte al Uniunii 
Juriștilor din România), prof. univ. dr. 
Bogdan Ciucă (președinte al Academiei de 
Științe Juridice din România), prof. univ. 
dr. Ovidiu Predescu (prim-vicepreședinte 
al Uniunii Juriștilor din România și 
secretar general al AȘJR), prof. univ. dr. av. 
Gheorghe Florea, ex-președinte UNBR, și 
prof. univ. dr. Ioan Leș, dar și a dlui Nicolae 
Cîrstea, președintele Grupului editorial 
Universul Juridic.
Prezentarea generală a lucrării a fost 
făcută de personalitatea care s-a îngrijit 
îndeaproape de apariție, prof. univ. dr. h. c. 
Marin Voicu.
„Este o lucrare care își dorește să facă 
pârtie în afirmare Academiei de Științe 
Juridice din România ca centru foarte viu 
de cultură și știință juridică. Am înțeles 
foarte bine sarcina pe care am primit-o 
pe data de 8 iulie 2022, la Galați, pe malul 
Dunării, unde consiliul științific al AȘJR și-a 
înscris în portofoliul de atribuții editarea 
unui volum reprezentativ, cel pe care îl 
lansăm astăzi.
Cu onoare recunosc faptul că am ajuns 
cel mai «dotat» instrument al Academiei, 

parcurgând, în răstimp de 3-4 luni, 
biografiile și listele de lucrări, ce este mai 
bun și mai reprezentativ din opera  
colegilor juriști. 
Am devenit, pregătind acest volum, 
mult mai bogat în cunoștințe, în privința 
informațiilor despre starea culturii juridice 
românești. Cei 70 de membri ai AȘJR, 
dintre care 12 doamne, dau o greutate 
specifică organizației noastre!”, a precizat 
dl prof. univ. dr. h. c. Marin Voicu.
„Prețuim extrem de mult acest efort 
deosebit, reunirea într-un format a unei 
lucrări de 332 de pagini reprezentative 
pentru AȘJR, în care membrii noștri, și 
nu numai, transmit publicului opinii de 

Academia de Științe Juridice din România (AȘJR) - for național de consacrare științifică și care reunește personalități 
reprezentative ale științelor juridice, este instituția de interes public care, începând cu anul 2015, continuă în drepturi 
și preia tradițiile științifice ale Academiei de Științe Morale și Politice, înființată în anul 1939 - a organizat și susținut 
pe data de 9 martie 2023 sesiunea ordinară a Adunării Generale, în Sala „Mihai Viteazul” din Parlamentul României.
În cadrul Adunării, printre altele, au fost înmânate certificatele privind calitatea de membru titular, corespondent și de 
onoare al Academiei și s-au stabilit data și condițiile privind organizarea Sesiunii anuale de comunicări științifice a 
AȘJR etc.
La finalul Adunării a fost lansat volumul „Reflecții” Anul I/Nr. 1 - Studii, sinteze, eseuri, teze/antiteze de doctrină 
și jurisprudență ale membrilor AȘJR, ediție coordonată de prof. univ. dr. h. c. Marin Voicu și apărută la Editura 
Universul Juridic.
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Un subiect fierbinte: rolul comunicării în  
activitatea juridică și în relația cu justițiabilii

„Există în ultima vreme semnale încura-
jatoare din zona principalelor instituții de 
profil din țară (Ministerul Justiției, CSM, 
Curtea Constituțională, Parchetul General 
etc.) privind îmbu nă tățirea comunicării 
publice, observând cooptarea unor oameni 
cu experiență în pozițiile lor de comunica-
tori – jurnaliști, oameni de specialitate, care 
se preocupă de o bună relaționare externă. 
Există, desigur, loc de mai bine și speranțe 
cu privire la continuarea și dezvoltarea unor 
astfel de abordări”, a spus Nicolae Cîrstea, 
președintele Grupului Universul Juridic.
„Cred că transparența ne poate salva în 
comunicarea juridică. Trebuie, cred eu, pus 
un accent serios pe profesionalizarea co-
municării juridice în România. Mie mi se  
pare nedrept și regretabil faptul că două 
instituții definitorii pentru activitatea  
avocațială în România – Uniunea Naționa-
lă a Barourilor și Baroul București – nu au 
un purtător de cuvânt care să reprezinte 
un reper de comunicare, de transparență 
și prezență, care să preia zecile și sutele 
de voci ale avocaților din România care nu 
cântă întotdeauna în același diapazon”, 
a punctat Andrei Cristea, directorul Lion 
House.

Î
ntâlnirea găzduită de hotelul InterCon-
tinental Athénée Palace București a 
fost moderată dinamic de președin tele 
Grupului Universul Juridic, Nicolae Cîr-

stea, cel care a rememorat succint momen-
tul aniversar al HNSA, bornele „astrale”, 
parcursul și meritele societății, salutând 
cu argumente alegerea temei de discu-
ție – una incitantă și generoasă, care lasă 
mult spațiu observațiilor critice, analizelor 
și mai ales propunerilor care pot ameliora 
simțitor buna comunicare dintre toți cei 
implicați în activitatea juridică.  
Au fost prezenți în panelul organizat dis-
tinșii parteneri ai societății Hotca Neagu 
Sitaru și Asociații, domnii av. Mihai Adrian 
Hotca, av. Norel Neagu și Alexandru Sita-
ru, dar și av. Laura Stănilă și av. Augustin 
Zăbrăuțanu, cum de altfel și reprezentanți 
ai presei de specialitate – Andrei Cristea 
(director Lion House/Legal Marketing) și 
Cristian Pavel (director editorial Universul 
Juridic, redactor șef Legal Magazin).
S-a discutat aplicat despre multe dintre 
aspectele curente ale comunicării pe ver-
ticală și orizontală, între instituții, entități 
implicate, dar și despre inter acțiunea aces-
tora cu publicul, în general.

Finalul lunii februarie a adus în 
agenda comunității juridice tema 
comunicării în activitatea juridică 
și în relația cu justițiabilii, una 
de real interes pentru toți cei 
implicați în înfăptuirea actului 
de justiție: judecători, procurori, 
avocați, executori judecătorești și 
ceilalți profesioniști ai dreptului. 
Sub acest laitmotiv s-a desfășurat 
evenimentul propus de societatea 
Hotca Neagu Sitaru și Asociații 
(HNSA) într-un moment aniversar, 
la 12 ani de la fondarea casei 
de avocatură și doi ani de la 
rebrandingul său.
Au fost invitați la această incitantă 
dezbatere de trei ore asociați ai 
cabinetului HNSA, parteneri de 
business, o bună parte din liderii 
principalelor canalelor media 
cu profil juridic din România 
(Universul Juridic, juridice.ro,  
Legal Marketing), dar și colegi de 
breaslă din București și Timișoara. 
Concluziile au fost rezumate  
la final de fondatorul și 
coordonatorul societății Hotca 
Neagu Sitaru și Asociații, prof. univ. 
dr., av. Mihai Adrian Hotca, cel care 
a și anunțat de altfel extinderea 
acestui subiect într-un proiect 
itinerant în țară, pe parcursul 
acestui an, în principalele muncipii 
reședință de județ, locații în 
care se vor aduna și structura 
propuneri, idei și inițiative 
concrete de îmbunătățire sensibilă 
a comunicării pe întregul lanț 
juridic și de întărire a încrederii 
justițiabililor în algoritmul de 
soluționare a situațiilor cu care  
se confruntă. 
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edictate de către stat, acesta, actul de justi-
ție, devenea obligatoriu pentru toți. 
Plecând de la experiența noastră practică, 
atât a mea, cât și a colegilor mei, pe baza 
documentării noastre, ne-am dat seama 
și de aici am plecat, că mesajele, că ideile, 
că apărarea drepturilor și libertăților toate 
acestea ca elemente ale unei justiții, se pot 
realiza mai bine dacă există o comunicare 
corespunzătoare.
După ce am ascultat toate prezentările și 
intervențiile, a devenit limpede faptul că un 
mesaj, un dialog și orice tip de comunicare 
în mediul juridic își atinge scopul, finalita-
tea, dacă întrunește anumite calități. Mesa-
jul trebuie să fie unul corect, trebuie să fie 
non-agresiv, trebuie să fie făcut cu luarea 
în considerare a intereselor și drepturilor 
legitime, intereselor legitime și drepturilor 
celorlalți. 
Cu alte cuvinte, trebuie să existe respect, 
trebuie să existe rigoare, transparență și, 
evident, responsabilitate. Dacă toate aces-
tea sunt îndeplinite, atunci înseamnă că cei 
care participă la dialogul judiciar au încre-
dere unii în alții, își derulează activitatea în 
bune condiții și, în final, beneficiarul actului 
de justiție, cetățeanul, este mulțumit”, a 
conchis av. dr. Mihai Adrian Hotca,  
amfitrionul dezbaterii. 

HNDA, avocații Norel Neagu și Alexandru 
Sitaru, care au revelat unele aspecte par-
ticulare ale comunicării interprofesionale, 
care pot conduce la rezultatele scontate în 
activitatea curentă ale profesiilor juridice.
„Tema a fost una ușor inedită la astfel de 
manifestări, dar cred că, așa cum s-a probat 
cu prisosință, ea merită să fie abordată 
în asemenea evenimente, pentru că este 
esen țială în activitatea juriștilor, în relația 
acestora cu justițiabilii și, în general, pentru 
societate. 
Nu trebuie să uităm un lucru foarte impor-
tant: justiția nu este a autorităților sau a 
funcționarilor care populează instituțiile 
sau autoritățile, ci până la urmă este un lu-
cru destinat cetățenilor, destinat membrilor 
societății. Atunci când romanii se refereau 
la justiție, ei spuneau că justitia domina et 
Regina omnium virtutum, considerau că 
este cea mai importantă de fapt, stăpâna și 
regina tuturor virtuților.  
De ce? Pentru că, mai bine decât toți înain-
tașii lor, ei au descoperit un lucru extraordi-
nar, anume acela că prin justiție foarte mul-
te conflicte sociale putea fi prevenite, altele 
puteau fi stinse și în cazul în care nu puteau 
fi stinse cel puțin li se diminua din intensi-
tate prin intermediul actului de justiție care 
aparținea unui terț, statul și, potrivit legilor 

„Nu avem, din păcate, multe modele în 
societatea românească, mulți comunica-
tori unanim apreciați, care pot fi cotați ca 
exemple. Dacă ne uităm, observăm că nici 
Președinția României nu are, de ceva vre-
me, un purtător de cuvânt! Persistă încă  
și în comunitatea juridică o inerție, ba 
uneori o fugă de explicații publice și chiar 
de răspundere în unele situații. Multe en-
tități comunică adesea într-un limbaj de 
lemn, exagerat de formal și cu întârziere, 
alimentând suspiciunile publicului cu privire 
la Justiție. Nici presa mainstream, care se 
bazează, din nefericire, pe surse, nu face 
servicii comunicării corecte și obiective la 
acest moment”, a adăugat Cristian Pavel, 
directorul editorial de la Universul Juridic. 
„Este evident că actul comunicării se bazează 
pe niște valori, pe niște elemente care sunt 
extrem de importante în relațiile interumane: 
încrederea, garanția, transparența și nu în 
ultimul rând respectul”, a subliniat conf. univ. 
dr., av. Laura Stănilă, în preambulul prezentă-
rii sale care a dezvăluit tehnicile de apărare în 
fața manipulării. Slide-urile atent derulate și 
comentate ale temei alese - „Despre manipu-
lare în sistemul judiciar, fără prejudecăți” - au 
captat în mod justificat interesul audienței. 
Nu în ultimul rând, asistența a ascultat 
opiniile avizate ale celorlalți doi asociați ai 
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Importanța protejării datelor personale 
în cadrul schimbului de informații 
între agențiile de aplicare a legii. 
Implementarea noilor soluții tehnologice. 

• Cătălina PANTILIMON, specialist & 
mentor GDPR - Punctele cardinale 
ale implementării în profunzime a 
Regulamentului UE 679/2016. 

• Diana-Marilena NUȚĂ, Coordonator 
superior Securitate cibernetică, 
Directoratul Național de Securitate 
Cibernetică (DNSC) - Importanța datelor 
cu caracter personal în domeniul 
securității cibernetice.

• Bogdan PANAIT, Managing Partner, 
PRESCURE & PARTNERS - Măsuri 
obligatorii pentru toți operatorii 
- Instruirea, creșterea gradului de 
conștientizare și responsabilizare a 
persoanei împuternicite. 

• Bogdan MANOLEA, director executiv, 
Asociația pentru Tehnologie și Internet 
(ApTI) - Sisteme (semi) automate de 
exercitare a drepturilor conform GDPR - 
the good, the bad and the ugly.

După pauză, a avut loc lansarea ediției  
speciale a revistei Legal Magazin, prezen-
tată de directorul editorial al Grupului 
Universul Juridic, Cristian PAVEL, conco-
mitent și redactor-șef al acestei publicații.
În sesiunea a 2-a, moderată de lect. univ.  
dr. Doru DOROBANȚU, Universitatea 

Evenimentul a reprezentat un deosebit 
prilej de analiză, bilanț și reflecție cu 
privire la anul încheiat, din perspectiva 
protecției datelor cu caracter personal, 
cu atât mai vulnerabile într-un context 
geomilitar de război, criză economică și 
instabilitate politică la nivel global.
Conferința s-a derulat în două secțiuni 
distincte, moderate de conf. univ. dr. av. 
Raul-Felix HODOȘ, președinte, Socie ta tea 
Română de Cercetare pentru Afaceri Publi-
ce și Private din Târgu Mureș (SOROCAPP) 
și de către lect. univ. dr. Doru DOROBANȚU, 
Universitatea Politehnica din București.
În finalul intervențiilor și dezbaterilor, în 
cadrul Galei Premiilor Revistei Române 
pentru Protecția și Securitatea Datelor 
cu Caracter Personal, în urma rezultatelor 
deliberării juriului constituit din membrii 
boardului revistei, au fost acordate premii 
care și-au propus să răsplătească eforturile și 
contribuția organizațiilor din România pentru 
conformarea la normele privind protecția 
datelor cu caracter personal în 2022.
Conferința a fost deschisă prin cuvântul 
de întâmpinare al președintelui Grupului 
Universul Juridic, Nicolae CÎRSTEA, cel care 
a salutat prezența ministrului cercetării, 
inovării și digitalizării, Sebastian BURDUJA, 
dar și a celorlalți distinși paneliști, oaspeți 
și parteneri.
Au rostit scurte alocuțiuni domnii Sebastian 
BURDUJA, ministrul cercetării, inovării și digi-
talizării, av. Cosmin MARINA, vice președinte, 
Camera de Comerț și Industrie a Municipiului 
București, și conf. univ. dr. av. Ciprian PĂUN, 
directorul RRPSDCP.

Sesiunea 1 a fost moderată de conf. univ. 
dr. av. Raul-Felix HODOȘ, președinte, So-
cie tatea Română de Cercetare pentru 
Afaceri Publice și Private din Târgu Mureș 
(SOROCAPP). 
Agenda acestui panel a curs în următoa-
rea ordine, cu speakerii și temele atent 
alese:
• Prof. univ. dr. Mihai ȘANDRU, 

coordonator, Centrul de Studii de 
Drept European, Institutul de Cercetări 
Juridice, Academia Română  -  Arhiva de 
e-mail a fostului angajat - resursă sau 
responsabilitate.

• Av. Roxana IONESCU, Partener, Head 
of Environment and Data Protection, 
Nestor Nestor Diculescu Kingston 
Petersen - Evoluția interpretării GDPR în 
timp și impactul practic al acesteia.

• Adina DIACONESCU, director, Direcția 
Plângeri, Larisa NIȚEANU, expert Serviciul 
Relații Internaționale, Autoritatea 
Națională de Supraveghere a Prelucrării 
Datelor cu Caracter Personal (ANSPDCP) 
- Obligațiile operatorilor de date cu 
caracter personal.

• Daniela CIREAȘĂ, președinte, Asociația 
Specialiștilor în Confidențialitate și Pro-
tecția Datelor (ASCPD) - Protecția datelor 
personale ale copiilor în online și offline.

• Romulus UNGUREANU, director pentru 
operațiuni, Southeast European 
Law Enforcement Center (SELEC) - 

Conferința „GDPR - Data Privacy Observer” 
a găzduit Gala Premiilor RRPSDCP, ediția a II-a

EVENIMENT

Revista Română pentru Protecția și Securitatea Datelor cu Caracter Personal (RRPSDCP), Grupul editorial 
UNIVERSUL JURIDIC și Camera de Comerț și Industrie a Municipiului București, cu sprijinul Asociației 
Specialiștilor în Confidențialitate și Protecția Datelor (ASCPD), au organizat, pe 25 ianuarie 2023, Conferința 
„GDPR - Data Privacy Observer” și cea de-a doua ediție a Galei Premiilor RRPSDCP.
Evenimentul nu ar fi putut avea loc fără sprijinul esențial al următorilor parteneri:  Nestor Nestor Diculescu 
Kingston Petersen (NNDKP), Țuca Zbârcea & Asociații, Grecu și Asociații, AGRIANGEL, TUNIC PROD, LEXDATA, Argo 
Security, Alpha Bank, Tudor. Personal Tailor, Happy Forever by Andreea și Schlumberger.

https://www.nndkp.ro/
https://www.nndkp.ro/
https://www.tuca.ro/
https://greculawyers.ro/
https://agriangel.ro/
https://tunic.ro/
https://lexdata.ro/
https://argosecurity.ro/
https://argosecurity.ro/
https://www.alphabank.ro/
https://www.tudor-tailor.com/ro/
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Politehnica din București, au avut interven-
ții interesante următorii lectori, cu temele 
pregătite minuțios:
•  Conf. univ. dr. av. Ciprian PĂUN, Univer-

sitatea Babeș Bolyai din Cluj-Napoca - 
Evoluții recente în literatura juridică în  
domeniul „privacy” în Uniunea 
Europeană.

• Av. Mihaela BĂLĂU, Senior Associate, 
Grecu & Asociații - Conformitatea GDPR 
în mediul online.

• Av. Ciprian TIMOFTE, Partener, șef 
Departament Data Protection, Țuca 
Zbârcea și Asociații - Programul de con-
formare GDPR: „must have” sau utopie?

• Florența RĂDUCANU, director general, 
ARGO SECURITY - Importanța securității 
operațiunilor de prelucrare în activitatea 
firmelor de pază.

• Cătălin GIULESCU, director general, 
Direcția Generală pentru Evidența 
Persoanelor din cadrul M.A.I. - Protecția 
datelor în furnizarea serviciilor digitale.

• Marius DANA, administrator, AGRIANGEL 
- Provocări în implementarea confor-
mității GDPR.

• Ionuț SAVU, șef, Oficiul Responsabilului 
cu Protecția Datelor Personale din  

cadrul M.A.I. - Reglementarea prelucrării 
datelor cu caracter personal de către 
autoritățile competente în scopul preve-
nirii, descoperirii, cercetării, urmăririi 
penale și combaterii infracțiunilor.

• Drd. Silviu-Dorin ȘCHIOPU, Universitatea 
Lucian Blaga din Sibiu - Despre accesul 
la justiție pentru apărarea dreptului la 
protecția datelor personale în lumina 
Deciziei nr. 3560 din 16 iunie 2022 a 
Înaltei Curți de Casație și Justiție. 

• Conf. univ. dr. av. Raul-Felix HODOȘ, 
președinte, Societatea Română de 
Cercetare pentru Afaceri Publice și 
Private din Târgu Mureș (SOROCAPP) - 
Persoanele fizice - operatori de date cu 
caracter personal.

Seara a fost încheiată de ceremonia de 
acordare a PREMIILOR DE EXCELENȚĂ 
GDPR 2022 următorilor laureați:
• Ministerul Cercetării, Inovării și Digita-

lizării - Sebastian BURDUJA, ministru
• Southeast European Law Enforcement 

Center - Romulus UNGUREANU, director 
pentru operațiuni

• Direcția Generală pentru Evidența Per-
soanelor - Ministerul Afacerilor Interne 
- Cătălin GIULESCU, director general 

• Asociația Specialiștilor în Confidenția-
litate și Protecția Datelor - Daniela 
CIREAȘĂ, președinte 

• Nestor Nestor Diculescu Kingston 
Petersen - Av. Roxana IONESCU, 
Partener, Head of Environment and Data 
Protection 

• Prescure & Partners - Bogdan PANAIT, 
Managing Partner   

• Tunic Prod SRL, Florin TULICIU, director 
general

• Oficiul Responsabilului cu Protecția 
Datelor Personale - Ministerul Afacerilor 
Interne, Ionuț SAVU, șeful Oficiului

• Țuca Zbârcea și Asociații - av. Ciprian 
TIMOFTE, Partener, șef Departament 
Data Protection

• Grecu și Asociații - av. Mihaela BĂLĂU, 
Head of Compliance Department

• Argo Security, Florența RĂDUCANU,  
director general

• Agriangel - Marius DANA, administrator
• Centrul de Studii de Drept European, 

Institutul de Cercetări Juridice, Academia 
Română, prof. univ. dr. Mihai ȘANDRU, 
coordonator

• Cătălina PANTILIMON, specialist & 
mentor GDPR

A urmat sesiunea de fotografii și cocktailul 
de socializare. S-a zâmbit s-au strâns mâini, 
s-au stârnit emoții. 
Cum a fost, pe scurt? O zi-maraton, un 
grad în plus în termometrele spirituale 
și în memoria afectivă a speakerilor și 
premianților. A fost un succes comun al 
unor oameni dedicați, imposibil de înlocuit.

EVENIMENT
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Conferința s-a bazat pe interesul legitim 
al tuturor celor care se încadrează în 
categoria profesiilor liberale (notari publici, 
avocați, executori judecătorești, practicieni 
în insolvență, evaluatori și consultanți 
independenți etc.) în a respecta întocmai 
obligațiile care le revin conform legislației 
în vigoare cu privire la prevenirea și 
sancționarea spălării banilor. De aceea, 
dezbaterile pe această temă de larg interes, 
în compania celor mai buni specialiști în 
materie, au reprezentat, din nou, o bună 
oportunitate de racordare la realitățile 
de ultimă oră și de lămurire a celor mai 
sensibile aspecte cu care cei vizați se 
confruntă în activitatea lor curentă.
Moderatorul evenimentului a fost procuror 
drd. Elena Hach, cadru didactic asociat; 
Direcția Națională Anticorupție.

Cuvântul de deschidere a aparținut 
președintelui Grupului editorial Universul 
Juridic, dl Nicolae Cîrstea, care a subliniat 
importanța și anvergura acestei conferințe, 
„cel mai important eveniment al Grupului”.
Au rostit alocuțiuni invitații speciali ai 
evenimentului, în următoarea ordine:

Evenimentul a format obiectul procedurii 
de aprobare de către I.N.P.P.A. Conferința 
a fost inclusă în programul de pregătire 
și perfecționare continuă a avocaților, 
punctele de pregătire profesională urmând 
a fi acordate după încheierea conferinței, 
în baza prevederilor metodologiei de re-
cunoaștere a activităților de pregătire pro-
fesională continuă, aprobată de Consiliul 
U.N.B.R.
De asemenea, evenimentul s-a bucurat 
de acreditarea I.N.P.P.I., care a acordat 
participanților 8 puncte de pregătire 
profesională, dar și de acreditările C.C.F. și 
C.A.F.R., care au acordat 5 ore de pregătire 
profesională, respectiv 6 ore de pregătire 
profesională nestructurată.
PARTENERI INSTITUȚIONALI ai evenimentului 
au fost: Oficiul Național de Prevenire și 
Combatere a Spălării Banilor (ONPCSB), 
Uniunea Națională a Practicienilor în 
Insolvență din România (UNPIR), Uniunea 
Juriștilor din România (UJR), Camera 
Națională a Consilierilor în Proprietate 
Industrială din România (CNCPIR), Asociația 
Națională a Evaluatorilor Autorizați din 
România (ANEVAR), Corpul Experților 
Contabili și Contabililor Autorizați din 
România - Filiala București (CECCAR) și 
Camera Consultanților Fiscali (CCF).

Evenimentul s-a bucurat și de sprijinul 
esențial al următorilor parteneri comerciali: 
Țuca Zbârcea & Asociații, Trans Sped, Albu 
Morar, Biriș Goran SPARL, Bradu Neagu & 
Asociații, Vulpoi & Toader Management, 
Cabinet de avocat ADRIAN STAN, Alpha 
Bank, Tudor. Personal Tailor și LARA 
SWEETS.

A fost lansată revista „Spălarea banilor.  
Prevention: Privacy & Transparency”,  
în conferința de profil organizată de  
Universul Juridic

Premieră în media de profil

Camera de Comerț și Industrie a 
Municipiului București și Grupul 
editorial Universul Juridic au 
organizat în data de 31 ianuarie 
2023 cea de-a V-a ediție a 
Conferinței naționale „Prevenirea 
și combaterea spălării banilor. 
Impactul legii asupra profesiilor 
liberale”.
Evenimentul s-a desfășurat în 
Aula Carol I a Palatului Camerei de 
Comerț și Industrie a Municipiului 
București, pe parcursul a circa 
8 ore, transmise live pe portalul 
premium www.universuljuridic.ro.
În cadrul evenimentului, a fost 
lansată revista Spălarea Banilor - 
Prevention: Privacy & Transparency, 
o premieră pe piața media, având o 
temă sensibilă, de interes crescând 
și în România. Publicația glossy, 
într-un format A4 de 56 pag., gândită 
ca un semestrial și „păstorită” 
atent de directorul acesteia, proc. 
Elena Hach, găzduiește analize, 
puncte de vedere și opinii avizate 
ale specialiștilor de primă mână în 
domeniu.

Elena Hach

https://www.onpcsb.ro/
https://www.onpcsb.ro/
https://www.unpir.ro/
https://www.unpir.ro/
https://ujr.ro/
https://ujr.ro/
http://patent-chamber.ro/
http://patent-chamber.ro/
http://patent-chamber.ro/
https://www.anevar.ro/
https://www.anevar.ro/
https://www.anevar.ro/
https://ceccarbucuresti.ro/ro/
https://ceccarbucuresti.ro/ro/
https://ceccarbucuresti.ro/ro/
http://ccfiscali.ro/
https://www.tuca.ro/
https://www.transsped.ro/
https://albu-morar.ro/?lang=en
https://albu-morar.ro/?lang=en
https://birisgoran.ro/
https://bradulex.com/
https://bradulex.com/
https://www.vtm.ro/
https://av.stanadrian.ro/
https://www.alphabank.ro/
https://www.alphabank.ro/
https://www.tudor-tailor.com/ro/
https://www.larasweets.ro/
https://www.larasweets.ro/
http://www.universuljuridic.ro
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combaterii spălării banilor și finanțării 
terorismului  
Jud. Vasile Coman, Tribunalul Prahova, 
secția penală -  Rolul criptomonedei în 
legalizarea veniturilor obținute din infracțiuni 
(intervenție online)

Ileana Adriana Totolici, analist financiar, 
Direcția prevenire, supraveghere și control, 
Oficiul Național de Prevenire și Combatere 
a Spălării Banilor (ONPCSB) - Cunoașterea și 
administrarea, în cadrul profesiilor liberale, 
a riscurilor de expunere la fenomenele de 
spălare a banilor și finanțare a terorismului, 
potrivit rezultatelor „Raportului evaluării 
naționale a riscurilor de spălare a banilor și 
finanțare a terorismului”.  
Dr. Remus Jurj, profesor asociat, 
Universitatea Maritimă din Constanța 
-  Spălarea banilor proveniți din infracțiunile 
contra mediului (intervenție online)

Cel de-al treilea panel a acomodat 
intervențiile cu valoare adăugată ale 
următorilor lectori:
Jud. Raul Alexandru Nestor, Tribunalul 
București, secția I penală -  Valențe ale 
secretului profesional în materia profesiilor 
liberale prin prisma calității de entitate 
raportoare 
Av. Anca Pușcașu, Partner, Țuca Zbârcea 
& Asociații - Cunoașterea clientelei din 
perspectiva sancțiunilor internaționale  
Av. dr. Antoniu Obancia, Managing 
Associate, Rubin, Meyer, Doru & Trandafir, 
affiliated with Herzfeld & Rubin P.C. 
-  Persoana juridică supusă concomitent 
procedurii insolvenței și acuzației de spălare 
a banilor. Provocările practicianului în 
insolvență.

Proc. drd. Elena Hach, Direcția Națională 
Anticorupție  - Identificarea beneficiarului 
real 
Adriana Luana Mihai, Manager, Financial 
Forensic Advisory, Deloitte România - 
Profesiile liberale. Elemente ale programului 
de conformitate în domeniul prevenirii 
și combaterii spălării banilor. Eficiență și 
provocări 
Av. Mihai Morar, Senior Partner, Albu Morar 
- Spălarea de bani. Obligația de raportare a 
unor tranzacții vs obligația de sesizare a unei 
fapte penale 
Av. Noemi Cădariu, Asociat, Bradu, Neagu & 
Asociații - Infracțiunea de spălare a banilor 
- analiza comparativă a variantelor de 
incriminare de la art. 29 lit. a. și b. 
Av. Adrian Stan, avocat coordonator, 
Cabinetul Adrian Stan, Timișoara -  
Confiscarea produsului infracțiunilor de 
spălare a banilor. Aspecte controversate  
Cornel Virgiliu Călinescu, director general, 
Agenția Națională de Administrare a 
Bunurilor Indisponibilizate -  Identificarea, 
administrarea și reutilizarea produsului 
infracțiunii  

Al doilea panel s-a bucurat de prestația 
altor prestigioși speakeri, cu teme riguros 
pregătite: 

Av. Gabriel Biriș, Co-Managing Partner, Biriș 
Goran -  Prevenirea vs combaterea fraudei de 
TVA - studiu de caz   
Conf. univ. dr. Marcel Vulpoi, director 
general, Vulpoi & Toader Management  
-  Provocările profesioniștilor în servicii de 
contabilitate și fiscalitate în perspectiva 

Av. Cosmin Marina, vicepreședinte, Camera 
de Comerț și Industrie a Municipiului 
București. 
Prof. univ. dr. av. Traian Briciu, președinte, 
Uniunea Națională a Barourilor din România. 
Adrian Cucu, președinte, Oficiul Național 
de Prevenire și Combatere a Spălării Banilor 
(ONPCSB). 

Radu Călin Timbuș, președinte, Asociația 
Națională a Evaluatorilor Autorizați din 
România (ANEVAR).  
Prof. univ. dr. av. Marius Pantea, 
vicepreședinte, Camera Națională a 
Consilierilor în Proprietate Industrială din 
România (CNCPIR).  
Andrei Aurel, președinte, Corpul Experților 
Contabili și Contabililor Autorizați din 
România - Filiala București (CECCAR).  
Av. Simona Miloș, președinte, Institutul 
Național pentru Pregătirea Practicienilor în 
Insolvență (INPPI). 
Ec. dr. Dan Manolescu, președinte, Camera 
Consultanților Fiscali (intervenție online). 

Primul panel a ocazionat intervențiile 
următorilor speakeri, cu temele aferente:

Marcel Vulpoi

Gabriel Biriș

Adrian Cucu

Traian Briciu
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domnul avocat Gheorghe Mușat,  
Senior Partner, eu, ca Managing Partner, 
și colegii mei Deputy Managing  
Partners, avocații Iulian Popescu, Răzvan 
Stoicescu și Mihai Popa. Acest board 
are dese reuniuni pentru discutarea 
problemelor curente la nivelul 
ansamblului firmei. 
Dincolo de asta, există și reuniuni ale 
întregului corp al partenerilor. Așadar, 
există mai multe foruri în care discutăm 
atât problemele legate de funcționarea 
societății pe termen scurt și mediu, cât și 
viziunile pe termen lung. 
Acum, în funcție de tema și de 
problemele care se dezbat, încercăm să 
ne optimizăm activitățile în așa fel încât 
să ajungem la o rezolvare cât mai bună și 
mai rapidă a chestiunilor curente pe care 
le avem în lucru.

Anul în curs a debutat cu o surpriză 
pentru majo ritatea colegilor din piața 
de profil. Vorbim aici despre numirea 
dumneavoastră ca Managing Partner al 
celei mai mari și mai longevive socie tăți 
de avocatură din România. Cum a fost 
decisă desemnarea dumneavoastră într-o 
poziție atât de înaltă ca tânăr avocat, la 
doar puțin peste 40 de ani, după 10 ani de 
loialitate dovedită firmei?
Nu știu cât de surprinzătoare a fost 
percepută numirea mea, cu atât mai mult 
cu cât toți colegii mei asociați au cam 
aceeași vârstă. Oricare dintre ei, dacă ar 
fi fost desemnat coordonator, ar fi avut 
aproximativ aceeași etate. Modalitatea de 
desemnare din cadrul societății noastre 
este foarte simplă: potrivit statutului, în 
discuțiile cu asociații am fost desemnat 
coordonator în baza unui proiect, proiect 
care este în desfășurare și pe care sper să 
îl realizăm până la capăt. Este vorba de 
o viziune strategică privind dezvoltarea 
societății în următorii ani. Și, în acest sens, 
mă bucur că am câștigat încrederea și 
susținerea colegilor mei asociați pentru a 
duce la capăt această strategie. 

Vă reuniți la un termen prestabilit și 
decideți liniile directoare, planul de 
dezvoltare pe o anumită perioadă ? 
Bineînțeles! În mod evident, societatea 
noastră de avocați a dovedit că este 
solidă, stabilă, longevivă. Nu putea să 
ajungă la vârsta asta și la nivelul acesta 
de dezvoltare fără o planificare solidă 
pe termen scurt, mediu și lung. În luna 
ianuarie anul aceasta am împlinit 33 de ani 
de la fondare, ceea ce ne face,  
într-adevăr, cea mai longevivă societate de 
avocatură din România. 

Planificarea este esența oricărei 
organizații. Așadar, este important 
pentru noi să previzionăm lucrurile pe 
termen scurt, mediu și lung. Viziunile pot 
fi uneori diferite. Este important până 
la urmă să alegi o viziune și să o urmezi 
cu consecvență și cu sârguință. Într-un 
astfel de context, sunt foarte fericit că 
am alături o echipă absolut senzațională 
de asociați care îmi garantează că 
această viziune de creștere a societății va 
deveni realitate. 

Cum este gândită și structurată 
conducerea societății Mușat & Asociații? 
Încercăm să optimizăm modalitățile de 
conducere în așa fel încât să existe atât 
o consecvență și o consistență în viziune, 
cât și o eficiență în execuție. Există un 
comitet de conducere, din care fac parte 

INTERVIUL EDIȚIEI

Echilibrul între generații și între echipe 
asigură stabilitatea de durată a firmei!
Interviu cu av. dr. Paul George Buta, Managing Partner, Mușat & Asociații
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anume. Dacă un șef de companie din 
România care ne este clientă descoperă 
vineri seara, la ora 22.00, că are o 
problemă, un risc, nu putem să-i spunem 
clientului respectiv că s-a terminat 
programul și că trebuie să aștepte până 
luni. 
La fel, fiecare dintre noi, dacă descoperim 
o problemă medicală vineri seara, vrem 
să știm că avem măcar confortul psihic 
generat de faptul că există un medic care 
se ocupă de asta, că cineva este alături de 
noi, că ne susține!
Avem așadar și abordări care pot părea 
conservatoare la prima vedere, dar ele 
derivă din acele principii care au condus 
Mușat & Asociații în poziția în care este 
de 33 de ani. Faptul că ținem la aceste 
practici și principii, că încercăm să le 
menținem și să le perpetuăm, ține de 
esența și ADN-ul firmei, constituind 
puntea spre următorii 33 de ani. 

Ce ne puteți spune despre dinamica 
numărului de colaboratori în ultimii ani? 
Cum percepeți șansele de cooptare a 
tinerilor dintr-o piață a muncii cu tot mai 
multe probleme?   
Așa este, există probleme. Dar unde 
există probleme, există și oportunități. 
Întotdeauna încerc să văd ambele fețe 
ale monedei. Ca dinamică, ceea ce pot 
să vă spun este că există o fluctuație în 
rândul colaboratorilor la toate firmele 
de avocați, în toată lumea, care, la urma 
urmei, este normală. România nu face 
excepție. Avem avocați care ajung la 
o vârstă și un nivel de senioritate care 
nu mai permite alinierea la rigorile și 
la modul nostru de lucru, o adaptare 
la stilul de viață alert. Eu pot să înțeleg 
lucrul ăsta! Evident, există un grad de 
impredictibilitate care vine odată cu 
profesia liberală, înțeleasă ca atare. 
Le spun și tinerilor, colegi și studenți, 
cu care mă văd periodic, că o firmă de 
avocatură nu e o fabrică, nu e un loc în 
care vii la birou și faci în fiecare zi același 
lucru, îți încasezi salariul, te duci acasă și 
uiți de ceea ce se întâmplă. 
Profesia de avocat înțeleasă în mod corect, 
așa cum aș dori eu să o înțeleagă avocații 

Este corect termenul de colaborator? Deci 
aceștia nu sunt angajații societății...   
Nu sunt și insist să spun acest lucru de 
fiecare dată tinerilor care aleg să ni 
se alăture! Le spun faptul că Mușat & 
Asociații nu are avocați salarizați. Noi 
toți, împreună, colaborăm pentru clienții 
noștri, deci nu vorbim despre o relație 
de subordonare, nici una de angajare. 
Este o relație de cooperare în vederea 
satisfacerii nevoilor clienților noștri. 
Pentru noi, ceea ce ne ghidează în 
activitatea de zi cu zi este ideea că de 
33 de ani Mușat & Asociații a reușit să 
ofere o calitate top of market clienților 
care apelează la serviciile noastre. Asta 
este ceea ce urmărește firma să obțină, 
ceea ce și eu doresc de la avocații noștri 
colaboratori, fiind principiul care ne 
ghidează în tot ceea ce facem. 
Pe această viziune am centrat toate 
celelalte decizii administrative, inclusiv 
deciziile care sunt în afara uzanțelor în 
piață în momentul de față. Mă refer aici 
în special la ideea de a lucra de la birou. 
În societatea Mușat & Asociații nu se 
lucrează decât de la birou și insistăm să 
facem lucrul ăsta, pentru că ține de etosul 
organizației, ține de ceea ce înseamnă 
această firmă! 
Pentru a putea oferi cea mai bună  
calitate a serviciului avocațial pe piață, 
trebuie să fii prezent, trebuie să fii aici, 
trebuie să lucrezi în apropiată colaborare 
cu ceilalți avocați. Munca în echipă, așa 
cum spuneam, pe orice proiect este 
esențială pentru a putea acoperi toate 
riscurile care se pot ivi. 
În acest context, vrem să știm că toată 
lumea este disponibilă și aptă să dea ce e 
mai bun atunci când este nevoie pentru 
client, pentru proiect. Vreau să știu că pot 
să cobor pe etaje și să discut cu un coleg în 
biroul lui oricând e nevoie. Privim profesia 
asta nu ca pe o corvoadă corporatistă, 
cu program de la 8.00 la 17.00, ci ca pe o 
colaborare onestă, directă, fructuoasă și 
transparentă pentru nevoile clientului. 
Ceea ce cerem avocaților noștri este să 
fie mereu disponibili, fiindcă trebuie să 
ne gândim mereu că de partea cealaltă 
a solicitării este un client, o persoană 

Mizați pe o adâncă specializare a 
avocaților în ariile lor de practică sau mai 
degrabă credeți în vocația polivalentă a 
colegilor?
Încercăm să coroborăm ariile de practică 
în așa fel încât zonele de interferență 
între ele să fie acoperite în general 
de aceeași echipă. De ce? Pentru a 
crește atât nivelul de consistență, cât și 
nivelul de competitivitate a activității. 
Dar, dincolo de asta, ceea ce ține de 
etosul Mușat & Asociații, și asta a 
fost dintotdeauna, este abordarea 
multidisciplinară a colegilor noștri. 
Pentru noi este foarte important să 
creăm dinamica necesară între echipe. 
Aceste echipe trebuie încă de la început 
constituite astfel încât să acopere cât 
mai multe posibile arii de relevanță 
pentru speța respectivă. Trebuie, 
de asemenea, să facem posibilă o 
interfațare ușoară cu celelalte echipe, 
pe măsură ce se descoperă noi și noi 
aspecte. Pentru noi este foarte impor-
tant să acoperim toate zonele de 
potențial risc pentru client și pentru asta 
avem nevoie ca toți oamenii din toate 
echipele, indiferent de specializare, să 
fie mobili în funcție de proiect, în așa 
fel încât, la nevoie, ei să poată fi rapid 
relocați, să aducă valoare imediată în 
proiect, în funcție de nevoile care sunt 
descoperite pe parcurs. 

Câți avocați alcătuiesc, la această oră, 
echipa Mușat & Asociații?  
Cam câte arii de practică sunt  
delimitate clar?  
Corpul central de colaboratori ai Mușat 
& Asociații - cei care sunt aici, cu noi, 
în sediul din bd. Aviatorilor, nr. 43, din 
București, dar și în sediul din Brașov, cei cu 
care lucrăm în fiecare zi – este constituit, la 
acest moment, din 93 de practicieni, plus 
personalul administrativ, care deservește 
funcțiile de suport. 
Normal că, dincolo de zona colaboratorilor 
direcți, avem colaborări pe proiecte cu 
specialiști din alte profesii juridice. Avem și 
colaborări cu experți tehnici, cu executori, 
cu notari, care satisfac nevoile clienților 
noștri pe măsură ce ele apar. 
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noștri, e mai mult decât o profesie liberală 
în sine – e un mod de viață, e un mod de 
a privi lumea, care îți impune anumite 
responsabilități, îți impune anumite rigori. 
În avocatură, înveți ce poți să faci, ceea 
ce nu poți să faci, ceea ce poți să spui, 
ceea ce nu poți să spui etc. La o vârstă, 
a face lucrul ăsta la un anumit nivel de 
intensitate poate deveni o povară, și, din 
fericire pentru profesia asta, există un loc 
pentru oricine și pentru orice mod de a 
vedea și de a trăi viața de avocat. Există 
și societăți mai mici, există și cabinete 
individuale, există buticuri, există zone de 
nișă, există alte profesii liberale. Pe mine, 
ca Managing Partner la Mușat & Asociații, 
mă interesează să găsesc un echilibru între 
generații, între echipe, în așa fel încât să 
asigur o stabilitate de durată a firmei, ca 
garanție pentru menținerea standardelor 
de calitate a serviciilor prestate pentru 
clienți.  

În ideea primenirii continue a echipei, 
cum reușiți să cooptați noi talente? 
Cum formați și integrați tinerii 
absolvenți?  
Un aspect asupra căruia insistăm acum 
foarte mult este programul nostru de 
pregătire inițială, care e un program atipic 
pentru această piață. Vorbim despre un 
program de patru ani, ceea ce înseamnă 
că cei care consimt să-l urmeze își asumă, 
în primul rând față de ei, un commitment 
serios, implicându-se cu multă determinare 
în a face munca asta, a trece prin 
încercarea ca în patru ani să devină avocați 
de business. 
Este important și din perspectiva noii 
generații, care s-ar putea să nu aibă natural 
înclinația spre o relație de lungă durată cu 
profesia de avocat. Și atunci, aici apare un 
prim moment pe care îl înțeleg dificil, dar 
este intenționat dificil, și anume alegerea 
și asumarea acestui training de 4 ani, 
care le garantează formarea ca avocați 
de business. Modul în care e structurat 
programul, modul în care este gândită 
progresia prin pași axați, în primul rând, 
nu pe a face cât mai multe, ci pe a face 
cât mai bine. Ceea ce urmărim noi prin 
programul acesta este să ghidăm tinerii 

avocați așa încât să poată evita greșelile pe 
care mulți dintre noi le-am făcut când am 
fost stagiari. 
Esențial pentru noi este să ne formăm 
viitori colegi ca pe niște avocați care au 
crescut organic, temeinic, fiind implicați 
în proiecte complexe, însă în zone contro-
late și cu un feedback corect, care să 
le confirme ce fac bine și ce nu, fie că e 
partea de research, fie că este partea de 
structură a proiectului, a documentației 
ș.a.m.d., care să le permită ulterior, după 
cei patru ani, să facă cu încredere absolut 
orice. 

Ce urmări observabile au fost de pe  
urma acestui program?
Am observat că de când avem acest 
program, avocații care absolvă acest 
training simt ei înșiși că evoluează foarte 
mult și că pot să facă cu încredere lucruri 
complicate. Adesea ei se întâlnesc cu 
colegii lor de breaslă din alte organizații 
la cursurile INPPA și constată că mulți 
colegi sunt frustrați, sunt alergați prin 
provincie, prin judecătorii și tribunale 
etc. Tinerii noștri avocați se duc la dosare 
sau la întâlniri cu clienții, dar însoțiți 
întotdeauna de un avocat senior și după 
o pregătire prealabilă a dosarului cu 
partenerul coordonator. De ce? Pentru 
că nu vreau să le dau câte un dosar, să-i 
trimit la întâmplare, să alerge prin țară 
sau să pună concluzii la prima vedere. 
Ceea ce mă interesează este mai curând 
să-și dezvolte cunoștințele, aptitudinile, 
știința de a construi o acțiune, o 
întâmpinare, o pledoarie solidă, indiferent 
de nivelul de complexitate. Dar pot 
să facă lucrul ăsta doar dacă lucrează 
supravegheat, temeinic și dacă au un 
feedback pe fiecare etapă. 

Cum se poziționează în noua structură 
fondatorul societății, domnul avocat 
Gheorghe Mușat, cel care a clădit și a 
impus numele și renumele societății? 
Cum valorizați vasta sa experiență și 
reputație în mandatul dumneavoastră?
Coincidență sau nu, domnul avocat 
Gheorghe Mușat a fondat, a pus bazele 
acestei societăți când avea și dânsul 40 

de ani. Se pare că această vârstă este, la 
Mușat & Asociații, un punct de inflexiune 
în destinul oamenilor și al societății. În 
mod evident, domnul Mușat rămâne 
implicat în activitatea noastră și este 
foarte bine că face lucrul ăsta, normal 
că experiența lui ne ajută substanțial pe 
toate aspectele care țin de strategie și 
de proiectele importante, pe care încă le 
discutăm și cu dânsul și este activ în aceste 
discuții și în sugestiile pe care le dă, în 
propunerile pe care le face. 
În mod cert, domnia sa va fi mereu atât 
un mentor, cât și o sursă de direcție cu 
privire la ce se întâmplă cu societatea care 
îi poartă numele.  

În ce arii de practică excelează Mușat & 
Asociații? De fapt, întrebarea ar fi: există 
vreun domeniu de practică avocațială mai 
degrabă neacoperit? 
Aici răspunsul e mai complicat decât 
credeți, pentru că în mod evident, fiind o 
firmă full service, nu lipsește nici o arie de 
practică. Avem toate ariile de practică și 
acoperim toată zona de servicii avocațiale 
care se pot oferi, inclusiv ca o diferență 
specifică față de concurenții noștri din 
piață, atât zona de criminal law, cât și zona 
de insolvență, care sunt zone ce nu sunt 
acoperite de alte firme de pe piață. 
Așadar, din acest punct de vedere, Mușat 
& Asociații oferă cea mai largă paletă 
de servicii avocațiale dintre firmele de 
avocatură de pe piața din România. 
Pentru toți clienții noștri, Mușat & 
Asociații  înseamnă „one-stop-shop” 
datorită modului de lucru multidisciplinar 
despre care am discutat. Indiferent de 
problema cu care vin la noi, clienții noștri 
vor avea contact cu mai multe arii de 
practică, cu mai multe echipe, din simpla 
necesitate de a le acorda și de a le oferi 
confortul că riscurile lor sunt analizate 
temeinic din mai multe perspective și că se 
bucură de o protecție juridică adecvată. 
Există o diferență care ține de etică în 
oferirea acestor servicii juridice, diferență 
la care domnul Mușat ține foarte mult 
și pe care a și impus-o procedural prin 
regulile pe care le avem în firmă și anume 
de a consilia clientul sub toate aspectele 
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cu clienții noștri, ceea ce înseamnă că nu 
suntem numai un prestator de servicii 
reactiv căruia i se adresează întrebări 
și care oferă răspunsuri, ci, în general, 
lucrăm activ cu aceștia pentru a dezvolta 
și a capitaliza inclusiv astfel de schimbări 
de pe piață în contextul despre care 
discutăm. 

V-ați format profesional și ați ajuns la 
rezultate notabile în zona proprietății 
intelectuale, în aria de litigii ș.a.m.d. 
Sunteți și cadru universitar, predați în 
mod curent studenților cursuri,  
susțineți seminarii și examene. Cum 
priviți evoluția din România a acestei nișe 
care ține de drepturile de proprietate 
intelectuală?
Nu mai suntem de multă vreme „pirații 
din Carpați”. România este, dimpotrivă, 
un stat în care protejarea drepturilor 
de proprietate intelectuală, mai ales a 
drepturilor de autor, este una foarte 
amplă și acest lucru s-a văzut și prin 
eliminarea României de pe vestita listă 
întocmită de departamentul de comerț 
al Statelor Unite și prin modalitatea 
de transpunere și aplicare a normelor 
europene privind protecția drepturilor de 
proprietate intelectuală. 
Așadar, România, în mod cert, este unul 
dintre statele care are un răspuns viguros 
la încălcarea drepturilor de proprietate 
intelectuală. Dacă ne raportăm la 
complexitatea cauzelor sau complexitatea 
proiectelor de proprietate intelectuală 
în România, pot să vă spun că succesul în 
astfel de dosare depinde foarte mult de 
avocat, de alegerea avocatului potrivit. 
Proiectele nu sunt, în sine, palpitante, 
dar fiecare dintre ele constituie un mare 
potențial și contează cum este acest 
potențial valorificat, cum tratezi fiecare 
proiect. 
Avem multiple proiecte în care ridicăm 
probleme absolut excepționale de dreptul 
proprietății intelectuale, care sunt la 
același nivel sau chiar mai sus de ceea ce 
se întâmplă în jurisdicții cu o mult mai 
lungă tradiție în aplicarea normelor de 
dreptul proprietății intelectuale, cum sunt 
Franța sau Anglia.

protecția juridică a clienților,  
însă cu respectarea imperativelor 
integrității și responsabilității în 
exercitarea profesiei. 

Cum se răsfrâng asupra societății pe 
care o conduceți influențele economice, 
politice, chiar geomilitare din plan local, 
regional – războiul de la graniță, inflația 
record, instabilitatea financiară, criza 
energetică etc.? Mai au clienții resursele 
necesare pentru a se bucura de servicii 
de asistență juridică de calitate? 
Așa este, contextul actual este complicat, 
relațiile economice și circuitul comercial 
în general se desfășoară în condiții dificile, 
la fel circuitul civil, iar asta se răsfrânge și 
asupra avocaților. Însă la fel de dificil este 
ceea ce noi facem zi de zi pentru protecția 
juridică a clienților noștri în acest context 
complicat. 
În ceea ce privește resursele lor financiare 
privind plata onorariilor avocațiale, nu am 
întâmpinat dificultăți până acum. Avem 
relații de lungă durată cu mulți clienți, pe 
care îi asistăm de zeci de ani și cu care 
avem o relație de colaborare tradițională. 
Mușat & Asociații a prețuit întotdeauna 
continuitatea în relația cu clienții săi 
cu care avem aranjamente financiare 
ce răsplătesc loialitatea și fidelitatea 
clienților. 
Ca firmă esențialmente de business, am 
reușit să stabilim o relație de parteneriat 

în privința afacerilor sale și de a nu face 
lucruri care nu produc valoare adăugată 
clientului. Mai exact, facem tot ceea 
ce este relevant și util pentru protecția 
clientului, în hotarele legii și nu în afara 
legii. 

Este o adevărată performanță faptul că, 
în ciuda perioadelor dificile prin care a 
trecut România în 33 de ani, societatea pe 
care o coordonați și-a păstrat neștirbită 
reputația, cartea de vizită. Cum credeți că 
ați reușit acest lucru?
Este foarte adevărat că Mușat & Asociații 
are o reputație deosebită sub aspectul 
integrității profesionale și calității 
prestației avocațiale. Activitatea firmei 
în toată această perioadă de 33 de ani 
s-a bazat pe o cultură a integrității și 
responsabilității în exercitarea serviciului 
avocațial, pe echilibru între succesul 
economic și cel profesional.
Este adevărat că uneori avocații se 
confruntă cu solicitări din partea clienților 
care nu se încadrează în hotarele legii 
și din păcate se întâmplă uneori că unii 
avocați cedează unor astfel de presiuni. 
Filozofia firmei Mușat & Asociații este că 
protecția intereselor clientului nu se poate 
face în afara legii.
Așadar, la întrebarea dumneavoastră cum 
de am reușit să ne păstrăm reputația 
neștirbită, răspunsul este simplu: suntem 
și rămânem total implicați pentru a asigura 
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Consider, fără lipsă de modestie, că 
avem cea mai performantă echipă de 
avocați pe proprietate intelectuală 
din România.

Pe Lună a fluturat prima dată steagul 
american. În România, unul dintre 
puținele stindarde de pionierat 
pe terenul gol al Avocaturii a fost 
cel al societății Mușat & Asociații. 
Cum percepeți concurența după 
o asemenea perioadă și cum 
vedeți că evoluează lucrurile în 
zona respectivă? Este această 
concurență una stimulativă, 
constructivă sau este, dimpotrivă, 
una toxică? 
Ca avocat și de dreptul concurenței 
pot spune că este mereu benefic să 
existe concurență, atâta vreme cât 
este o concurență corectă. Există 
mai multe moduri de a răspunde la 
această întrebare. Încerc întotdeauna 
să-mi temperez răspunsurile și să le 
obiectivez în cea mai mare măsură 
posibilă. 
Așadar, ceea ce pot să vă spun 
este că după atâția ani colegii din 
firmele de avocatură internaționale 
de prestigiu, cu care lucrăm 
curent, ne consideră egalii lor. 
Am fost întotdeauna cooptați în 
elaborarea strategiilor pentru litigiile 
multijurisdicționale, am contribuit 
la lucrări care au fost depuse în alte 
jurisdicții. Asta ar fi o perspectivă. 
O altă perspectivă este cea a 
clienților. Avem clienți multinaționali 
care după ce au lucrat cu noi, pentru 
activitatea lor din România, au decis 
să ne confere nouă coordonarea 
pe mai multe jurisdicții. Așadar, 
am ajuns să coordonăm pentru ei, 
din România, partea lor juridică din 
Europa Centrală și de Est. Avem, pe 
de altă parte, confirmarea clienților 
noștri vechi, care fiind firme de 
succes, cu activitate substanțială 
în România, sunt în mod constant 
curtați și asaltați de avocați din piață 
pentru a face un switch, dar lucrul 
acesta nu se întâmplă!  

Vă mărturisesc faptul că rata  
noastră de retenție a clienților 
este una foarte, foarte ridicată, 
se apropie de sută la sută! Dar da, 
există concurență acerbă și între 
firmele de avocați și nu întotdeauna 
această concurență este una loială.

Este remarcabil rezultatul!
Dacă e să continui, pot să vă mai 
spun că rata de încasare a facturilor 
pe o perioadă de 3-5 ani este 
mai mare de 96%. Clienții noștri 
apreciază ceea ce facem, înțeleg  
ceea ce facem, înțeleg care e 
valoarea specifică a firmei Mușat 
& Asociații. Eu pot la fel de bine să 
înțeleg că nu e o valoare care să fie 
căutată pentru orice proiect sau 
de către oricine. Înțeleg că ceea 
ce facem noi este un serviciu de o 
anume calitate și anume factură și, 
automat, și un anume preț. Însă să 
fac mai puțin ar însemna să abdicăm 
de la ceea ce ne definește!  
Dacă noi spunem subiectiv că 
suntem top of market, pot să vă 
spun că obiectiv suntem pe acolo, 
indiferent din ce perspectivă, chiar și 
a concurenților. 

Ce așteptări trebuie să aibă 
colegii, colaboratorii, clienții 
dumneavoastră de la Mușat & 
Asociații pe termen scurt? 
Pe termen scurt, așteptările pentru 
colegi sunt legate de o creștere a 
echipelor. Dificultatea principală pe 
care o resimt pe piața muncii este 
legată de găsirea acelor persoane 
care să se plieze așa cum trebuie pe 
cultura noastră organizațională. Este 
important să găsim acei oameni care 
caută să facă performanță și care se 
potrivesc în această structură. 
Clienții, atunci când bat la ușa 
noastră, pot să se aștepte să aibă 
alături un partener adevărat, care 
înțelege mai mult decât i se spune, 
care face tot ceea ce e de făcut și 
care poate să le ofere cel mai mare 
grad de siguranță posibil. 
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Se laudă avocații - au cu ce!
Aflate la cea de-a 17-a ediție, premiile 
Managing IP au fost acordate firmelor, 
profesioniștilor și companiilor „care se 
află în spatele celor mai inovatoare și 
provocatoare proiecte de proprietate 
intelectuală din ultimul an, precum și celor 
care sunt considerați pionieri ai pieței 
internaționale de servicii de proprietate 
intelectulă” și se adresează participanților 
din peste 50 de jurisdicții din întreaga 
lume.
Și în 2022, SIMION & BACIU a concurat 
pentru premiul Firma Anului în România 
cu alte patru case de avocatură locale și 
internaționale puternice active în România. 
Câștigarea de către SIMION & BACIU a 
acestui premiu extrem de apreciat este 
încă o recunoaștere independentă atât a 
poziției sale puternice în rândul firmele 
de avocatură românești de top active în 
domeniul proprietății intelectuale, cât 
și a competențelor profesionale extinse 
ale echipei noastre, ce acoperă întregul 
spectru al practicii de drept din domeniul 
proprietății intelectuale.
Prezentă la gala de decernare a Managing 
IP EMEA Awards 2022, Ana-Maria Baciu, 
Managing Partner al SIMION & BACIU, a 
menționat:
„Suntem foarte mândri să primim această 
distincție pentru al doilea an la rând. 
Este reconfortant să vedem că valoarea 
pe care o adăugăm proiectelor pe care 
ni le încredințează clienții noștri este 
recunoscută și de observatori independenți, 
aceasta fiind și o confirmare a faptului că 
rezultatele muncii noastre au un impact 
concret în comunitatea profesioniștilor 
în proprietate intelectuală. Totodată, 
ne motivează faptul că dedicarea și 
entuziasmul echipei noastre primesc o 
recunoaștere de asemenea calibru. Le 
mulțumim și cu această ocazie clienților 
noștri pentru încrederea și sprijinul pe 
care ni le acordă în mod continuu, cât 
și membrilor echipei noastre pentru 

Pavel, Mărgărit și Asociații, 
recunoscută și în anul 2022 în topul 
firmelor de avocatură din România de 
către Ghidul Juridic Legal 500

Societatea de avocatură românească 
Pavel, Mărgărit și Asociații a fost prezentă, 
pentru al șaselea an consecutiv, în topul 
firmelor de avocatură din România, în 
ediția unuia dintre cele mai reprezentative 
ghiduri juridice internaționale, Legal 
500 (EMEA), din Londra, Marea Britanie, 
fiind recomandată pentru complexitatea 
proiectelor din ariile de practică 
Restructurare și Insolvență (locul 3 la 
nivel național) și Drept Imobiliar și al 
Construcțiilor (locul 4 la nivel național), 
prezența în ghid și feedback-ul primit 
confirmând încă o dată încrederea 
acordată de clienți, cât și poziționarea 
pe piața de servicii juridice premium din 
România.
Ghidul a acordat și o mențiune specială 
avocatului coordonator Radu Pavel, 
menționând că acesta este foarte atent, 
prompt și un avocat cu experiență în piața 
din România, recunoscut ca avocat de top 
în România de Ghidul Legal 500.
„Am fost onorați să fim recunoscuți la 
nivel global ca o firmă românească de 
avocatură de top, de către prestigiosul ghid 
al firmelor de avocatură din lume, Legal 
500, din Londra, Marea Britanie. Acest 
premiu reprezintă recunoașterea efortului 

echipei noastre de avocați în ultimul an și 
suntem recunoscători să primim această 
înaltă distincție. Suntem motivați să 
livrăm servicii juridice de înaltă calitate în 
România și să ne servim clienții la cele mai 
înalte standarde de calitate”, a spus Radu 
Pavel, avocatul coordonator al societății de 
avocatură Pavel, Mărgărit și Asociații.

SIMION & BACIU - „Firma anului în 
România” în 2022, acordat  
de Managing IP

SIMION & BACIU a fost desemnată 
câștigătoarea premiului Firma anului 
2022 în România, distincție acordată de 
Managing IP EMEA Awards, în cadrul 
unei ceremonii care a avut loc în 15 iunie 
2022, la Londra. Acesta a fost al doilea an 
consecutiv în care firma a primit această 
prestigioasă distincție internațională 
acordată comunității profesioniștilor în 
proprietate intelectuală.  
Premiile Managing IP sunt rezultatul 
unui program bazat pe o metodologie 
elaborată, derulat cu o frecvență anuală, 
iar gala de decernare a acestora este 
considerată cel mai distins eveniment de 
profil dedicat firmelor și profesioniștilor 
activi în domeniul proprietății intelectuale 
din întreaga lume. 

https://www.legal500.com/firms/17927-pavel-margarit-associates-romanian-law-firm/23982-bucharest-romania/
https://www.legal500.com/firms/17927-pavel-margarit-associates-romanian-law-firm/23982-bucharest-romania/
https://www.legal500.com/firms/17927-pavel-margarit-associates-romanian-law-firm/23982-bucharest-romania/
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profesioniști în domeniu din întreaga lume 
în ghidul World Tax 2023 realizat anual de 
ITR. 
Vlad Boeriu, Partener Coordonator Servicii 
Fiscale și Juridice, este considerat unul 
dintre cei mai apreciați profesioniști în taxe 
indirecte (Highly regarded in Indirect Tax). 
De asemenea, el este menționat, alături 
de Dan Bădin, Partener, Ciprian Gavriliu, 
Partener, și Mihnea Galgoțiu-Săraru, 
Partener la Reff & Asociații | Deloitte Legal, 
printre cei mai apreciați profesioniști în 
dispute fiscale (Highly regarded in Tax 
Controversy). În același timp, Alexandra 
Smedoiu, Partener, este menționată la 
categoriile General Corporate Tax și Real 
Estate Tax, iar Raluca Bontaș, Partener 
Global Employer Services, este inclusă 
în ghidul Women in Tax 2023, dedicat 
celor mai apreciate femei din domeniul 
fiscalității (Highly regarded  
Women in Tax).

The Lawyer European Awards 2022: 
ZRVP a câștigat premiul Best ESG 
Initiative pentru asistența pro bono 
acordată în Dosarul Colectiv

Societatea de avocați Zamfirescu Racoți 
Vasile & Partners (ZRVP) a fost desemnată 
cea mai bună firmă de avocatură din 
Europa la categoria ESG Initiatives - 
Environmental, Social, Governance, în 
cadrul ceremoniei The Lawyer European 
Awards care a avut loc la Londra în data de 
29 noiembrie 2022. 

pentru Fiscalitate acordate de prestigioasa 
publicație de specialitate International 
Tax Review (ITR). De asemenea, Deloitte 
a primit recunoașterea ITR în România 
pentru consultanță acordată în dispute 
fiscale. 
În total, Deloitte a câștigat 32 de premii, 
inclusiv firma de consultanță fiscală a 
anului în Europa Centrală și de Est (ECE) și 
Europa, Orientul Mijlociu și Africa (EMEA), 
premiul pentru inovație în domeniul 
fiscal, cel mai bun furnizor de soluții 
fiscale bazate pe tehnologie și premiul 
pentru cel mai bun furnizor de servicii de 
conformare și de raportare fiscală pentru 
regiunea EMEA. Premiile se acordă pe 
baza analizelor efectuate de jurnaliștii 
ITR, care pun accent, în principal, pe 
complexitatea proiectelor derulate în 
ultimele 12 luni, amploarea lor, impactul 
asupra clienților și gradul de inovație pe 
care îl prezintă.
„Deloitte obține distincția firma de 
consultanță fiscală a anului în România în 
primul an în care ITR analizează activitatea 
din țara noastră la nivel național, nu ca 
parte a Europei Centrale și de Est, ca în anii 
anteriori. Această recunoaștere, alături 
de cea obținută de echipa din România 
pentru consultanță acordată în dispute 
fiscale, ne onorează, pentru că reprezintă 
confirmarea profesionalismului și a 
implicării de care dau dovadă colegii noștri 
în fiecare proiect local sau transnațional. 
În plus, trebuie să subliniez și contribuția 
noastră la desemnarea Deloitte drept 
firma de consultanță fiscală a anului în 
regiune pentru al patrulea an consecutiv. 
Abordarea multidisciplinară ne-a ajutat 
să oferim clienților soluții integrate la 
problemele tot mai complexe cu care 
se confruntă, într-un climat economic 
dominat de incertitudini, motiv pentru 
care le mulțumesc colegilor și îi încurajez 
să rămână cel puțin la fel de dedicați și 
să contribuie astfel la noi reușite de acest 
gen”, a declarat Vlad Boeriu, Partener 
Coordonator Servicii Fiscale și Juridice, 
Deloitte România.
Totodată, experții Deloitte România în 
servicii fiscale și juridice sunt menționați 
și anul acesta printre cei mai apreciați 

implicarea lor extraordinară în toate 
proiectele și inițiativele firmei. Acest 
premiul este încă o sursă de inspirație 
pentru noi toți să continuăm să creștem și 
să depășim atât așteptările noastre, cât și 
ale celor din jurul nostru”. 
SIMION & BACIU se mândrește cu una 
dintre cele mai apreciate practici de 
proprietate intelectuală din România, 
oferind servicii juridice complete de primă 
clasă în domeniu.
Premiul „Firma anului în România” a făcut 
parte dintr-o suită de distincții referitoare 
la performanțele SIMION & BACIU și 
ale membrilor echipei sale, anunțate de 
Managing IP în contextul ediției 2022 a 
topurilor sale:
• În martie 2022, firma a fost inclusă 

pe cea mai înaltă treaptă (Tier 1) a 
clasamentelor IP Stars și recunoscută 
ca Firmă de Top în domeniile 
Trademark contentious și Trademark 
prosecution. 

• În mai 2022, Ana-Maria Baciu, 
Managing Partner a fost inclusă în 
grupul exclusivist dedicat doamnelor 
avocat „Top 250 Women in IP”, 
realizat de Managing IP. 

• Tot în mai 2022, distincțiile la nivel 
individual au fost completate de 
recunoașterea ca IP Stars (domeniul 
mărci) primit[ de Ana-Maria Baciu și 
Andreea Bende, Partener în cadrul 
firmei.

Deloitte, desemnată firma de 
consultanță fiscală a anului 2022 
în România de către  
International Tax Review

Deloitte a fost desemnată firma de 
consultanță fiscală a anului în România, 
în cadrul ediției din 2022 a Premiilor 
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European Awards. Ceremonia, considerată 
una dintre cele mai prestigioase ale 
industriei juridice, recompensează firmele 
de avocatură cu performanțe deosebite, 
precum și liderii care, prin decizii strategice 
și management vizionar, au avut un aport 
semnificativ în evoluția și dezvoltarea 
businessului în ultimele 12 luni.
În cadrul ediției din acest an au fost 
acordate 25 de premii, câștigătorii fiind 
desemnați de un juriu format din 63 de 
avocați și consilieri juridici.
Lista nominalizărilor pentru premiul 
Firma de Avocatură a Anului din sud-
estul Europei a inclus 7 jucători regionali, 
deopotrivă firme independente și 
internaționale. Potrivit anunțului The 
Lawyer, câștigătorul categoriei, la finele 
procedurii de jurizare, a fost Țuca Zbârcea & 
Asociații, membrii juriului fiind impresionați 
de calitatea mandatelor și lista de clienți, 
precum și de implicarea avocaților firmei 
într-o suită de acțiuni de voluntariat și 
proiecte de responsabilitate socială.
Premiul a fost înmânat reprezentanților 
firmei - Florentin Țuca (Managing Partner) 
și Robert Roșu (Partner), prezenți la gala 
de la Londra.
„Fără vorbe mari, suntem mândri că am 
câștigat acest premiu, unul dintre cele 
mai râvnite trofee ale serii. Firma de 
Avocatură a Anului din sud-estul Europei 
ne plasează alături de cele mai puternice 
firme de avocați din regiune și reprezintă 
o recunoaștere a profesionalismului 
întregii noastre echipe și performanțelor 
remarcabile obținute într-o perioadă 
marcată de numeroase incertitudini și 
frământări. Mulțumesc prestigioasei 
publicații The Lawyer pentru această 
distincție, mă declar recunoscător 
partenerilor și clienților noștri pentru 
excelentele colaborări din această perioadă 
și transmit un călduros «jos pălăria!» 
tuturor coechipierilor mei cărora le dedic 
acest trofeu”, a declarat Florentin Țuca. 
Marcând o premieră la nivel local, Țuca 
Zbârcea & Asociații și-a adjudecat cinci 
trofee The Lawyer în decursul anilor. Astfel, 
în 2010, la Berlin, era desemnată „Firma 
de Avocatură a Anului în Europa de Est și 
Balcani”. 

publicației The Lawyer ne onorează și 
ne determină să continuăm susținerea 
inițiativelor sociale”, a declarat Călin-
Andrei Zamfirescu, partener senior ZRVP.
Anual, The Lawyer recompensează 
firmele de avocatură cu performanțe 
deosebite, printre criteriile avute în 
vedere numărându-se abilitatea de a 
gestiona proiecte complexe, nivelul înalt al 
serviciilor oferite clienților, managementul 
strategic și aportul liderilor în evoluția și 
dezvoltarea businessului în ultimele 12 
luni, cultura robustă a parteneriatului, 
inițiativele pentru promovarea diversității, 
precum și implicarea în programe de 
responsabilitate socială și activități pro 
bono. Anul acesta, peste 120 de firme 
independente și internaționale au concurat 
pentru cele 24 de trofee din cadrul The 
Lawyer European Awards 2022.

Țuca Zbârcea & Asociații,  
desemnată Firma de Avocatură a 
Anului din sud-estul Europei de către 
publicația The Lawyer

Pe 30 noiembrie 2022, la Londra, societatea 
Țuca Zbârcea & Asociații a primit unul 
dintre cele mai importante premii - Firma 
de Avocatură a Anului din Europa de  
Sud-Est, în cadrul The Lawyer European 
Awards, organizată de publicația britanică 
The Lawyer.
În prezența a 250 de avocați și consilieri 
juridici din Europa, The Lawyer a anunțat 
laureații ediției 2022 a The Lawyer 

Secțiunea Best ESG Initiative, cercetată 
în premieră la nivel european începând 
cu anul 2022, premiază cele mai de 
impact inițiative pro bono, programe de 
diversitate și incluziune sau proiecte de 
mediu derulate de firme de avocatură de 
top din Europa. ZRVP a câștigat și în anul 
2019 unul dintre trofeele acordate de 
publicația The Lawyer, și anume premiul 
Cea mai bună echipă de litigii din Europa 
pentru victoria din dosarul Statul Român vs 
Chevron.
Proiectul pro bono Colectiv, premiat la 
categoria Best ESG Initiative în cadrul 
The Lawyer European Awards 2022, a 
fost considerat de juriul internațional ca 
fiind inițiativa cu cel mai mare impact 
social derulat de o firmă de avocatură din 
Europa. 
Proiectul Colectiv a implicat asigurarea 
asistenței juridice pentru 45 de 
supraviețuitori și persoane apropiate 
victimelor din Clubul Colectiv, în cadrul 
unuia dintre cele mai mari și complexe 
proiecte pro bono desfășurate în România, 
timp de aproape 6 ani, cu participarea 
avocaților la sute de activități de urmărire 
penală și prezența în fața instanței la peste 
150 de termene de judecată, cu un volum 
total de lucru de peste 3.000 de ore de 
asistență juridică în materie penală. Echipa 
de avocați din spatele acestui proiect, 
coordonată de av. Călin-Andrei Zamfirescu 
(partener senior și fondator ZRVP), a fost 
compusă din Doru Cosmin Ursu (managing 
associate), Ionuț Chisăr (senior associate) 
și George Avram (senior associate).
„Preocuparea constantă de a ne servi 
clientela nu se reflectă numai în prestațiile 
din cadrul consultațiilor juridice și a 
reprezentării din sălile de judecată, ci și în 
protecția oricărui cetățean căruia putem să 
îi oferim, în limita disponibilităților noastre, 
asistență pro bono. Este modalitatea în 
care înțelegem să oferim comunității ceea 
ce știm că este important și contează, 
în linie cu valorile și credințele noastre. 
Crearea unui climat de înțelegere și 
respectare a legii, precum și de respect 
reciproc se realizează și prin acest gen de 
activități, care sunt la îndemâna oricărui 
avocat. Recunoașterea primită din partea 
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fiind recunoscuți ca experți de top în ariile 
lor de practică.
În cadrul cercetării, clienții intervievați de 
analiștii Chambers & Partners cu privire la 
activitatea firmei în diverse arii de practică 
au apreciat că avocații NNDKP „oferă solu-
ții echilibrate și bine documentate, care 
îndeplinesc armonios atât cerințele legale, 
cât și cerințele businessului”, iar „firma 
dovedește un angajament total față de 
calitatea și promptitudinea consultanței 
oferite”.
Mai mult, și în acest an, NNDKP a fost 
inclusă de Chambers & Partners pe lista 
scurtă pentru premiul „Firma de Avocatură 
a anului în România”, distincție obținută 
de 6 ori de-a lungul timpului (2009, 2012, 
2013, 2017, 2021 și 2022) de către firmă, o 
performanță unică la nivel local.
NNDKP a fost inclusă în mod constant în 
clasamentele realizate de Chambers & 
Partners pentru România începând cu 2000, 
primul an pentru care publicația de prestigiu 
a analizat piața locală de avocatură.
Chambers & Partners este o publicație 
independentă, care operează în 200 de 
jurisdicții, realizând cercetări imparțiale 
și clasamente anuale detaliate ale celor 
mai bune firme de avocatură din lume și 
ale profesioniștilor în drept, iar rezultatele 
analizei lor sunt considerate „standardul de 
aur” în domeniul juridic.
Ghidul Chambers and Partners Europe, ediția 
2023 este rezultatul cercetării efectuate de 
publicație în rândul caselor de avocatură 
active în Europa pe parcursul anului 2022, 
bazată atât pe studiu de piață independent, 
cât și pe feedback din partea clienților, 
pentru a evalua, printre altele, reputația, 
experiența și abilitățile tehnice ale avocaților, 
conduita profesională, orientarea comercială, 
serviciile oferite clienților și proactivitatea.

fiind în acest an firma cu cei mai mulți 
profesioniști recunoscuți în clasamentul la 
nivel individual. 
SIMION & BACIU și membri ai echipei sale 
au fost incluși continuu în analiza realizată 
de WTR1000 încă de la fondarea firmei 
în 2019. Astfel, 2023 reprezintă cel de-al 
patrulea an consecutiv în care firma se 
bucură de o recunoaștere de excepție 
din partea acestui ghid consacrat în 
identificarea profesioniștilor remarcabili 
din domeniul mărcilor și care activează în 
jurisdicții-cheie la nivel mondial. 

NNDKP este în fruntea  
clasamentelor Chambers and Partners 
Europe, ediția 2023
Nestor Nestor Diculescu Kingston Petersen 
(NNDKP) a obținut poziții de top în ediția 
2023 a ghidului Chambers Europe, 
publicată recent. NNDKP se bucură de 
reconfirmarea poziției sale de lider al pieței 
de avocatură de business din România, 
fiind inclusă în clasamentele realizate 
pentru toate cele 9 arii de practică 
cercetate în România, respectiv Banking & 
Finance, Competition/Antitrust, Corporate/
M&A, Dispute Resolution, Employment, 
Intellectual Property & TMT, Projects & 
Energy, Real Estate și Tax.
Pentru activitatea desfășurată în 2022, 
NNDKP a obținut 6 clasări Band 1 și 
3 clasări Band 2, în timp ce, la nivel 
individual, 18 avocați și consultanți au fost 
incluși în clasamentele realizate de ghid, 

Peste alți doi ani, Florentin Țuca devenea 
primul avocat român distins cu trofeul 
„Managing Partner-ul Anului în Europa”, în 
cadrul unei ceremonii organizate la Monte 
Carlo. 
În 2014, juriul The Lawyer avea să acorde 
Țuca Zbârcea & Asociații titlul de „Firma 
de Avocatură a Anului” din România, 
performanță repetată și în 2016. 

SIMION & BACIU a urcat în secțiunea 
Gold a WTR1000 2023, cu cel mai mare 
număr de profesioniști incluși
SIMION & BACIU se bucură de aprecieri 
excelente în ediția 2023 a clasamentelor 
WTR1000 - the World’s Leading Trademark 
Professionals realizate de WORLD 
TRADEMARK REVIEW, ghid de referință 
dedicat exclusiv identificării practicienilor 
proeminenți din domeniul mărcilor din 
întreaga lume. 
Firma este inclusă în categoria GOLD, cea 
mai înaltă poziție, în ambele categorii 
analizate pentru România de reputata 
publicație, respectiv: Enforcement & 
Litigation și Prosecution & Strategy.  
Ana-Maria Baciu, Cosmina Maria Simion 
și Andreea Bende sunt reconfirmate ca 
profesioniști de top în domeniul mărcilor 
în clasamentul realizat la nivel individual. 
În plus, Cristiana Prodescu se alătură 
profesioniștilor remarcați de WTR1000, 
făcându-și debutul în aceste clasamente. 
Aceste patru nominalizări marchează 
încă o reușită specială, SIMION & BACIU 
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Pop Briciu Crai Attorneys-at-Law 
și-a extins echipa  
cu doi noi avocați 

„Ne bucurăm să ne mărim 
echipa cu două colege cu 
experiență foarte valoroasă 
pentru noi și pentru clienții 
noștri”, spune Adriana Crai, 
Managing Partner PBC 
Attorneys-at-Law. „Nu doar 
cunoștințele dobândite în 
cadrul pregătirii academice 
solide și în cariera lor de 
până acum, dar și calitățile 
lor personale, precum 
perseverența, determinarea 
sau atenția la detalii se vor 
dovedi extrem de utile în relația 
cu clienții noștri și în cazurile 
complexe pe care le consiliem”.
Cu o experiență de 10 ani în 
domeniul soluționării litigiilor 
și al dreptului societar, Luciana 
Duțu (foto) a fost expusă 

în mod constant, inclusiv în 
experiența sa anterioară, la 
probleme juridice complexe, 
în domenii care variază de la 
litigii fiscale și administrative, 
litigii din domeniul muncii, 
litigii imobiliare, până la litigii 
corporative și proceduri în fața 
CEDO.

Înainte de a se alătura echipei 
PBC Attorneys-at-Law, Raisa 
Chistruga (foto) a dobândit 

experiență mai întâi în calitate 
consilier juridic al unor mari 
companii din București, oferind 
asistență și reprezentare 
juridică, iar apoi ca avocat 
specializat în drept civil, 
comercial și administrativ, unde 
a dobândit o experiență utilă 
pentru rolul său actual. De 
asemenea, are o bază solidă 
de cunoștințe și experiență 
în domeniul proprietății 
intelectuale, fiscalității și al 
fuziunilor și achizițiilor. În cadrul 
PBC Attorneys-at-Law, Raisa va 
lucra pe drept administrativ și 
urbanism, dar și în consultanță 
imobiliară și fiscală.

ZRVP promovează șapte 
avocați pe diferite trepte  
de senioritate

Zamfirescu Racoți Vasile & 
Partners (ZRVP) a anunțat noi 
promovări în cadrul grupurilor 
de practică Consultanță și 
Litigii începând cu aprilie 2023. 
Decizia a venit în urma finalizării 
procesului de evaluare anual, ce 
a luat în considerare contribuția 
profesională la succesul firmei, 

gradul de implicare în proiecte 
și feedback-ul pozitiv din partea 
clienților.

Din cele șapte promovări, două 
au vizat poziții de middle-
management. Astfel, avocații 
George Avram și Dragoș 
Zamfir au avansat la poziția de 
Managing Associates (avocați 
colaboratori coordonatori), 
ce le va aduce calitatea de 
lideri de proiecte în ariile lor 
de expertiză și responsabilități 
administrative extinse. Alți cinci 
avocați - Marcela Antoniu, 
Alexandra Bulgacov, Laura 
Burtan, Celestino Dincă și 
Elena Iacuba au făcut un pas 
înainte în carieră și au devenit 
Senior Associates (avocați 
colaboratori seniori).

„Majoritatea seniorilor, 
colaboratorilor și stagiarilor de 
la ZRVP au crescut și cresc  
sub ochii noștri. Partenerii 

firmei s-au implicat întot-
deauna în formarea noilor 
generații și ne mândrim de 
fiecare dată când un avocat 
este pregătit să facă următorul 
pas în carieră. În această 
profesie răzbești prin multă 
muncă, pasiune, omenie și un 
dram de talent. Îi felicit pentru 
această realizare și le doresc 
mult succes în continuare”, 
a declarat Cosmin Vasile, 
partener coordonator ZRVP.

De asemenea, ZRVP a urat 
bun-venit noilor colege Ada 
Grozea, Denisa Neamțiu, 
Adina Rotaru și Ioana Viorică, 
ce s-au alăturat de curând în 
calitate de senior associates 
echipei de consultanță, 
respectiv de soluționarea 
disputelor. Ele vor consolida 
prin experiența și expertiza 
lor practicile de corporate și 
litigii aflate în permanentă 
dezvoltare.

Mișcări hotărâte  
pe frontul avocaturii de business

în
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litigii fiscale și administrative, 
litigii din domeniul muncii, 
litigii imobiliare, până la litigii 
corporative și proceduri în fața 
CEDO.

Înainte de a se alătura echipei 
PBC Attorneys-at-Law, Raisa 
Chistruga (foto) a dobândit 

experiență mai întâi în calitate 
consilier juridic al unor mari 
companii din București, oferind 
asistență și reprezentare 
juridică, iar apoi ca avocat 
specializat în drept civil, 
comercial și administrativ, unde 
a dobândit o experiență utilă 
pentru rolul său actual. De 
asemenea, are o bază solidă 
de cunoștințe și experiență 
în domeniul proprietății 
intelectuale, fiscalității și al 
fuziunilor și achizițiilor. În cadrul 
PBC Attorneys-at-Law, Raisa va 
lucra pe drept administrativ și 
urbanism, dar și în consultanță 
imobiliară și fiscală.

ZRVP promovează șapte 
avocați pe diferite trepte  
de senioritate

Zamfirescu Racoți Vasile & 
Partners (ZRVP) a anunțat noi 
promovări în cadrul grupurilor 
de practică Consultanță și 
Litigii începând cu aprilie 2023. 
Decizia a venit în urma finalizării 
procesului de evaluare anual, ce 
a luat în considerare contribuția 
profesională la succesul firmei, 

gradul de implicare în proiecte 
și feedback-ul pozitiv din partea 
clienților.

Din cele șapte promovări, două 
au vizat poziții de middle-
management. Astfel, avocații 
George Avram și Dragoș 
Zamfir au avansat la poziția de 
Managing Associates (avocați 
colaboratori coordonatori), 
ce le va aduce calitatea de 
lideri de proiecte în ariile lor 
de expertiză și responsabilități 
administrative extinse. Alți cinci 
avocați - Marcela Antoniu, 
Alexandra Bulgacov, Laura 
Burtan, Celestino Dincă și 
Elena Iacuba au făcut un pas 
înainte în carieră și au devenit 
Senior Associates (avocați 
colaboratori seniori).

„Majoritatea seniorilor, 
colaboratorilor și stagiarilor de 
la ZRVP au crescut și cresc  
sub ochii noștri. Partenerii 

firmei s-au implicat întot-
deauna în formarea noilor 
generații și ne mândrim de 
fiecare dată când un avocat 
este pregătit să facă următorul 
pas în carieră. În această 
profesie răzbești prin multă 
muncă, pasiune, omenie și un 
dram de talent. Îi felicit pentru 
această realizare și le doresc 
mult succes în continuare”, 
a declarat Cosmin Vasile, 
partener coordonator ZRVP.

De asemenea, ZRVP a urat 
bun-venit noilor colege Ada 
Grozea, Denisa Neamțiu, 
Adina Rotaru și Ioana Viorică, 
ce s-au alăturat de curând în 
calitate de senior associates 
echipei de consultanță, 
respectiv de soluționarea 
disputelor. Ele vor consolida 
prin experiența și expertiza 
lor practicile de corporate și 
litigii aflate în permanentă 
dezvoltare.

Mișcări hotărâte  
pe frontul avocaturii de business
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25 de avocați și consultanți 
fac un pas înainte în carieră 
în cadrul NNDKP

Nestor Nestor Diculescu 
Kingston Petersen (NNDKP) a 
anunțat în martie a.c. o serie 
majoră de promovări pentru 
anul 2023 în cadrul echipei 
sale: un avocat a făcut un pas 
înainte pe poziția de Asociat 
Manager Senior, 7 avocați au 
fost promovați pe poziția de 
Asociat Manager, 4 avocați 
au devenit Avocați Seniori, 
un consultant fiscal a fost 
promovat pe poziția de Tax 
Manager, 12 avocați au urcat 
pe scara ierarhică, 10 arii de 
practică (consultanță și litigii) 
au fost consolidate prin noua 
serie de promovări și un total 
de 25 de avocați și consultanți 
au făcut un pas înainte 
în cadrul echipei NNDKP, 
avansând pe un nivel ierarhic 
superior
Începând cu acest an, în 
structura ierarhică a firmei a 
fost inclusă poziția de „Avocat 
Manager Senior”, iar Ioana 
Grigoriu (Drept imobiliar și 
Construcții) este primul avocat 

din cadrul NNDKP promovat pe 
această treaptă ierarhică.

Ioana Cioclei (Soluționarea 
Disputelor), Emanuel Flechea 
(Corporate/M&A, Energie și 
Resurse Naturale), Alexandru 
Lăcureanu (Soluționarea 
Disputelor), Alexandra 
Măruțoiu (Soluționarea 
Disputelor), Răzvan Savin 
(Soluționarea Disputelor), Ionuț 
Stancu (Dreptul Muncii) și 
George Trandafir (Corporate/
M&A) sunt promovați pe 
poziția de Asociat Manager.
Flavia Dănciulescu (Lungu) 
(Dreptul Muncii), Roxana 
Iordache (Drept Imobiliar și 
Construcții), Adina Moldovan 
(Soluționarea Disputelor) și 
Daniel Stăncescu (Dreptul 
Muncii) se alătură echipei de 
avocați seniori.
În plus, Ioana Pînzaru 
(Consultanță Fiscală) a fost 
promovată pe poziția de Tax 
Manager.
Noile promovări, anunțate în 
urma unui proces de evaluare 
internă, reflectă activitatea 
și rezultatele remarcabile 
obținute de echipa NNDKP.

„Ne face o deosebită plăcere 
să anunțăm promovarea unor 
colegi atât de talentați. Toți 
sunt adevărați profesioniști, 
cu o bogată experiență 
în domeniile în care s-au 
specializat și cu un portofoliu 
valoros de proiecte în care 
au acordat consultanță 
strategică pentru clienții 
noștri”, a precizat Ion Nestor, 
Co-Managing Partner, NNDKP.

NNDKP înseamnă o echipă 
integrată de avocați și 
consultanți fiscali formată 
din 31 de parteneri, peste 
90 de avocați și consultanți 
fiscali și 60 de angajați în 
departamentele administrative, 
în București și în birourile 
regionale ale firmei din 
Timișoara și Cluj-Napoca.
 
Două avocate au avansat în 
poziția de senior attorney at 
law în cadrul Schoenherr și 
Asociații 

Schoenherr și Asociații a 
anunțat la început de martie 
2023 promovarea în poziția 
de senior attorney at law 
a avocatelor Laura Buzatu-
Teodorescu, specializată în real 
estate & construction și Adina 
Rusănescu-Horge, specializată 
în dispute resolution.
„Real estate & construction și, 
respectiv, dispute resolution se 
numără printre pilonii principali 
ai firmei. De-a lungul timpului, 
în răspuns la cererea crescută 
pentru serviciile juridice pe 
care le oferim în aceste arii de 
practică, am dezvoltat constant 

echipele specializate atât prin 
promovări, cât și prin cooptarea 
de avocați cu experiență. 
Colegele noastre și-au câștigat 
aprecierea colegilor, a clienților 
și a pieței, astfel că promovarea 
lor vine ca un pas firesc”,- a 
declarat Sebastian Guțiu, 
Managing Partner Schoenherr 
și Asociații SCA.

Laura Buzatu-Teodorescu 
(senior attorney at law, real 
estate & construction) a devenit 
avocat în anul 2016 și s-a 
alăturat echipei Schoenherr 
în același an. În cei 7 ani de 
experiență profesională, s-a 
specializat în acordarea de 
asistență juridică în legătură 
cu proiecte imobiliare și 
construcții. A acoperit întreaga 
gamă de servicii juridice 
specifice acestui sector, inclusiv 
redactarea de propuneri de 
modificare a legislației în 
domeniu.  

Adina Rusănescu-Horge 
(senior attorney at law, dispute 
resolution) este avocat din anul 
2015 și face parte din echipa de 
dispute resolution a Schoenherr 
din 2020. Are experiență 
considerabilă în domeniul 
arbitrajului internațional, fiind 
implicată într-o serie de dosare 
complexe de arbitraj comercial 
și arbitraj investițional bazat pe 
regulile ICSID.  

Schoenherr este o firmă 
regională de avocatură, activă 
în Europa Centrală și de Est 
și Europa de Sud-Est, unde 
operează 15 birouri. Firma 
este prezentă în România din 
anul 1996, oferind servicii de 
asistență juridică în principalele 
arii de practică relevante 
pentru activitatea companiilor 
locale și multinaționale.  
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Avocații Cristina Tudoran și 
Silviu Vasile s-au alăturat 
parteneriatului în echipa 
Filip & Company. Simona 
Ungureanu a devenit senior 
associate

Reflectând profunzimea 
talentelor și angajamentul 
companiei de a investi continuu 
în viitor, Filip & Company au 
promovat la începutul acestei 
primăveri doi parteneri și un 
senior associate.
Cristina Tudoran (Dreptul 
muncii și Rezolvarea disputelor) 
și Silviu Vasile (Dreptul 
concurenței) au fost cooptați 
în parteneriat, iar Simona 
Ungureanu (Fuziuni și achiziții) 
se alătură echipei de avocați 
seniori.

„Promovările respective 
recunosc meritele, contribuțiile 
și rezultatele excepționale 
ale unor colegi talentați, 
competenți și dedicați 
profesiei, care se bucură de 
susținerea deplină a echipei 
și de încrederea și loialitatea 
clienților noștri. În același timp, 
aceste promovări reflectă 
planurile noastre de creștere și 
respectă interesele pe termen 
lung ale firmei noastre ca 
întreg”, a spus Cristina Filip, 
Managing Partner Filip & 
Company.

Cristina Tudoran este avocat 
specializat în litigii și dreptul 
muncii. Activitatea Cristinei 
este axată în special pe 
acordarea de consultanță în 
materii sensibile de dreptul 

muncii & soluționarea 
conflictelor de muncă, pe de o 
parte, și a litigiilor din domeniul 
contencios administrativ și 
fiscal & arbitraje, de cealaltă 
parte. 

Silviu Vasile este specializat în 
materia dreptului concurenței, 
oferind asistență juridică în 
diferite investigații desfășurate 
de autoritatea de concurență, 
cu privire la notificarea 
concentrărilor economice, 
pregătirea de programe de 
conformare sau asistență de zi 
cu zi. 

Simona Ungureanu are 
experiență relevantă în 
materia dreptului societăților 
comerciale. Principalele practici 
în care este specializată și 
unde a activat pe multe dintre 
tranzacțiile de top din ultimii 
ani sunt drept societar și fuziuni 
și achiziții.

În urma acestor promovări, 
echipa Filip & Company numără 
99 de membri, dintre care 15 
avocați parteneri, 2 counsels, 
15 avocați seniori și 40 de 
avocați colaboratori.

MPR Partners a făcut 
promovări în birourile din 
București și Londra

MPR|Partners a început anul 
cu o promovare la nivel de 
partener în biroul din Londra 
și două promovări la nivel de 
management în București, 
consolidând astfel palierul de 
conducere al câtorva dintre 

ariile de practică-vedetă ale 
firmei. Anunțate la nivel intern 
la sfârșitul anului trecut, toate 
promovările au devenit efective 
începând cu 1 martie 2023.

Cristina Crețu a fost numită 
partener în cadrul biroului din 
Londra. Este expert în dreptul 
tehnologiei și protecția datelor, 
cu 20 de ani de experiență 
în sectorul TMT. A lucrat cu 
autoritatea de reglementare 
în domeniul telecomunicațiilor 
din România (ANCOM), a fost 
expert în reglementare în 
cadrul filialei din România a 
Deutsche Telekom, precum și 
director de reglementare și 
ofițer de protecție a datelor 
la Liberty Global în România, 
și până în prezent a fost 
consultant senior în domeniul 
tehnologiei și protecției 
datelor în cadrul birourilor 
MPR Partners din București și 
Londra.  
Flavia Ștefura este în prezent 
Managing Associate în cadrul 
biroului din București al 
firmei, având peste 10 ani de 
experiență în domeniul juridic. 
Ea este un membru-cheie 
al grupurilor de practică din 
domeniul tehnologiei și life 
siences din cadrul firmei, fiind 
implicată în principal în aspecte 
de proprietate intelectuală, 
tehnologie, protecția datelor, 
concurență și protecția 
consumatorilor. Anterior a făcut 
parte din firme de avocatură de 
top din România și în prezent 
consiliază clienți de profil 
înalt, care activează în diverse 
sectoare, precum tehnologie, 
life sciences, retail, FMCG, 
sectorul bancar și financiar.  

Diana Borcean este în prezent 
Managing associate în cadrul 
biroului din București al firmei, 

principalele sale domenii de 
activitate fiind imobiliare și 
construcții, energie și resurse 
naturale, precum și corporate 
și M&A. Diana a gestionat cu 
succes tranzacții majore în 
diverse sectoare industriale și a 
coordonat cu pricepere echipa 
de avocați implicată.  

„Lucrăm în permanență 
pentru a ne consolida firma 
și poziția pe piață, iar faptul 
că putem crește din propriile 
rânduri este pur și simplu 
splendid. Aceasta dovedește 
că munca și eforturile 
depuse dau cu adevărat 
roade. Felicitări colegelor 
noastre pentru dezvoltarea 
lor profesională”, a declarat 
Gelu Maravela, avocat asociat 
fondator.

„Aceste promovări reprezintă 
o veste excelentă pentru 
ambele noastre birouri și cred 
că restul anului va fi foarte 
aglomerat atât la București, 
cât și la Londra”, a completat 
Alina Popescu, avocat asociat 
fondator.

Reff & Asociații | Deloitte 
Legal l-a cooptat pe Alex 
Slujitoru în echipa de 
parteneri pentru a coordona 
practica de litigii fiscale

Reff & Asociații | Deloitte 
Legal l-a cooptat la început de 
an în echipa sa de parteneri 
pe Alex Slujitoru, avocat cu o 
experiență de peste 15 ani, care 
va coordona practica de litigii 
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25 de avocați și consultanți 
fac un pas înainte în carieră 
în cadrul NNDKP

Nestor Nestor Diculescu 
Kingston Petersen (NNDKP) a 
anunțat în martie a.c. o serie 
majoră de promovări pentru 
anul 2023 în cadrul echipei 
sale: un avocat a făcut un pas 
înainte pe poziția de Asociat 
Manager Senior, 7 avocați au 
fost promovați pe poziția de 
Asociat Manager, 4 avocați 
au devenit Avocați Seniori, 
un consultant fiscal a fost 
promovat pe poziția de Tax 
Manager, 12 avocați au urcat 
pe scara ierarhică, 10 arii de 
practică (consultanță și litigii) 
au fost consolidate prin noua 
serie de promovări și un total 
de 25 de avocați și consultanți 
au făcut un pas înainte 
în cadrul echipei NNDKP, 
avansând pe un nivel ierarhic 
superior
Începând cu acest an, în 
structura ierarhică a firmei a 
fost inclusă poziția de „Avocat 
Manager Senior”, iar Ioana 
Grigoriu (Drept imobiliar și 
Construcții) este primul avocat 

din cadrul NNDKP promovat pe 
această treaptă ierarhică.

Ioana Cioclei (Soluționarea 
Disputelor), Emanuel Flechea 
(Corporate/M&A, Energie și 
Resurse Naturale), Alexandru 
Lăcureanu (Soluționarea 
Disputelor), Alexandra 
Măruțoiu (Soluționarea 
Disputelor), Răzvan Savin 
(Soluționarea Disputelor), Ionuț 
Stancu (Dreptul Muncii) și 
George Trandafir (Corporate/
M&A) sunt promovați pe 
poziția de Asociat Manager.
Flavia Dănciulescu (Lungu) 
(Dreptul Muncii), Roxana 
Iordache (Drept Imobiliar și 
Construcții), Adina Moldovan 
(Soluționarea Disputelor) și 
Daniel Stăncescu (Dreptul 
Muncii) se alătură echipei de 
avocați seniori.
În plus, Ioana Pînzaru 
(Consultanță Fiscală) a fost 
promovată pe poziția de Tax 
Manager.
Noile promovări, anunțate în 
urma unui proces de evaluare 
internă, reflectă activitatea 
și rezultatele remarcabile 
obținute de echipa NNDKP.

„Ne face o deosebită plăcere 
să anunțăm promovarea unor 
colegi atât de talentați. Toți 
sunt adevărați profesioniști, 
cu o bogată experiență 
în domeniile în care s-au 
specializat și cu un portofoliu 
valoros de proiecte în care 
au acordat consultanță 
strategică pentru clienții 
noștri”, a precizat Ion Nestor, 
Co-Managing Partner, NNDKP.

NNDKP înseamnă o echipă 
integrată de avocați și 
consultanți fiscali formată 
din 31 de parteneri, peste 
90 de avocați și consultanți 
fiscali și 60 de angajați în 
departamentele administrative, 
în București și în birourile 
regionale ale firmei din 
Timișoara și Cluj-Napoca.
 
Două avocate au avansat în 
poziția de senior attorney at 
law în cadrul Schoenherr și 
Asociații 

Schoenherr și Asociații a 
anunțat la început de martie 
2023 promovarea în poziția 
de senior attorney at law 
a avocatelor Laura Buzatu-
Teodorescu, specializată în real 
estate & construction și Adina 
Rusănescu-Horge, specializată 
în dispute resolution.
„Real estate & construction și, 
respectiv, dispute resolution se 
numără printre pilonii principali 
ai firmei. De-a lungul timpului, 
în răspuns la cererea crescută 
pentru serviciile juridice pe 
care le oferim în aceste arii de 
practică, am dezvoltat constant 

echipele specializate atât prin 
promovări, cât și prin cooptarea 
de avocați cu experiență. 
Colegele noastre și-au câștigat 
aprecierea colegilor, a clienților 
și a pieței, astfel că promovarea 
lor vine ca un pas firesc”,- a 
declarat Sebastian Guțiu, 
Managing Partner Schoenherr 
și Asociații SCA.

Laura Buzatu-Teodorescu 
(senior attorney at law, real 
estate & construction) a devenit 
avocat în anul 2016 și s-a 
alăturat echipei Schoenherr 
în același an. În cei 7 ani de 
experiență profesională, s-a 
specializat în acordarea de 
asistență juridică în legătură 
cu proiecte imobiliare și 
construcții. A acoperit întreaga 
gamă de servicii juridice 
specifice acestui sector, inclusiv 
redactarea de propuneri de 
modificare a legislației în 
domeniu.  

Adina Rusănescu-Horge 
(senior attorney at law, dispute 
resolution) este avocat din anul 
2015 și face parte din echipa de 
dispute resolution a Schoenherr 
din 2020. Are experiență 
considerabilă în domeniul 
arbitrajului internațional, fiind 
implicată într-o serie de dosare 
complexe de arbitraj comercial 
și arbitraj investițional bazat pe 
regulile ICSID.  

Schoenherr este o firmă 
regională de avocatură, activă 
în Europa Centrală și de Est 
și Europa de Sud-Est, unde 
operează 15 birouri. Firma 
este prezentă în România din 
anul 1996, oferind servicii de 
asistență juridică în principalele 
arii de practică relevante 
pentru activitatea companiilor 
locale și multinaționale.  
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Avocații Cristina Tudoran și 
Silviu Vasile s-au alăturat 
parteneriatului în echipa 
Filip & Company. Simona 
Ungureanu a devenit senior 
associate

Reflectând profunzimea 
talentelor și angajamentul 
companiei de a investi continuu 
în viitor, Filip & Company au 
promovat la începutul acestei 
primăveri doi parteneri și un 
senior associate.
Cristina Tudoran (Dreptul 
muncii și Rezolvarea disputelor) 
și Silviu Vasile (Dreptul 
concurenței) au fost cooptați 
în parteneriat, iar Simona 
Ungureanu (Fuziuni și achiziții) 
se alătură echipei de avocați 
seniori.

„Promovările respective 
recunosc meritele, contribuțiile 
și rezultatele excepționale 
ale unor colegi talentați, 
competenți și dedicați 
profesiei, care se bucură de 
susținerea deplină a echipei 
și de încrederea și loialitatea 
clienților noștri. În același timp, 
aceste promovări reflectă 
planurile noastre de creștere și 
respectă interesele pe termen 
lung ale firmei noastre ca 
întreg”, a spus Cristina Filip, 
Managing Partner Filip & 
Company.

Cristina Tudoran este avocat 
specializat în litigii și dreptul 
muncii. Activitatea Cristinei 
este axată în special pe 
acordarea de consultanță în 
materii sensibile de dreptul 

muncii & soluționarea 
conflictelor de muncă, pe de o 
parte, și a litigiilor din domeniul 
contencios administrativ și 
fiscal & arbitraje, de cealaltă 
parte. 

Silviu Vasile este specializat în 
materia dreptului concurenței, 
oferind asistență juridică în 
diferite investigații desfășurate 
de autoritatea de concurență, 
cu privire la notificarea 
concentrărilor economice, 
pregătirea de programe de 
conformare sau asistență de zi 
cu zi. 

Simona Ungureanu are 
experiență relevantă în 
materia dreptului societăților 
comerciale. Principalele practici 
în care este specializată și 
unde a activat pe multe dintre 
tranzacțiile de top din ultimii 
ani sunt drept societar și fuziuni 
și achiziții.

În urma acestor promovări, 
echipa Filip & Company numără 
99 de membri, dintre care 15 
avocați parteneri, 2 counsels, 
15 avocați seniori și 40 de 
avocați colaboratori.

MPR Partners a făcut 
promovări în birourile din 
București și Londra

MPR|Partners a început anul 
cu o promovare la nivel de 
partener în biroul din Londra 
și două promovări la nivel de 
management în București, 
consolidând astfel palierul de 
conducere al câtorva dintre 

ariile de practică-vedetă ale 
firmei. Anunțate la nivel intern 
la sfârșitul anului trecut, toate 
promovările au devenit efective 
începând cu 1 martie 2023.

Cristina Crețu a fost numită 
partener în cadrul biroului din 
Londra. Este expert în dreptul 
tehnologiei și protecția datelor, 
cu 20 de ani de experiență 
în sectorul TMT. A lucrat cu 
autoritatea de reglementare 
în domeniul telecomunicațiilor 
din România (ANCOM), a fost 
expert în reglementare în 
cadrul filialei din România a 
Deutsche Telekom, precum și 
director de reglementare și 
ofițer de protecție a datelor 
la Liberty Global în România, 
și până în prezent a fost 
consultant senior în domeniul 
tehnologiei și protecției 
datelor în cadrul birourilor 
MPR Partners din București și 
Londra.  
Flavia Ștefura este în prezent 
Managing Associate în cadrul 
biroului din București al 
firmei, având peste 10 ani de 
experiență în domeniul juridic. 
Ea este un membru-cheie 
al grupurilor de practică din 
domeniul tehnologiei și life 
siences din cadrul firmei, fiind 
implicată în principal în aspecte 
de proprietate intelectuală, 
tehnologie, protecția datelor, 
concurență și protecția 
consumatorilor. Anterior a făcut 
parte din firme de avocatură de 
top din România și în prezent 
consiliază clienți de profil 
înalt, care activează în diverse 
sectoare, precum tehnologie, 
life sciences, retail, FMCG, 
sectorul bancar și financiar.  

Diana Borcean este în prezent 
Managing associate în cadrul 
biroului din București al firmei, 

principalele sale domenii de 
activitate fiind imobiliare și 
construcții, energie și resurse 
naturale, precum și corporate 
și M&A. Diana a gestionat cu 
succes tranzacții majore în 
diverse sectoare industriale și a 
coordonat cu pricepere echipa 
de avocați implicată.  

„Lucrăm în permanență 
pentru a ne consolida firma 
și poziția pe piață, iar faptul 
că putem crește din propriile 
rânduri este pur și simplu 
splendid. Aceasta dovedește 
că munca și eforturile 
depuse dau cu adevărat 
roade. Felicitări colegelor 
noastre pentru dezvoltarea 
lor profesională”, a declarat 
Gelu Maravela, avocat asociat 
fondator.

„Aceste promovări reprezintă 
o veste excelentă pentru 
ambele noastre birouri și cred 
că restul anului va fi foarte 
aglomerat atât la București, 
cât și la Londra”, a completat 
Alina Popescu, avocat asociat 
fondator.

Reff & Asociații | Deloitte 
Legal l-a cooptat pe Alex 
Slujitoru în echipa de 
parteneri pentru a coordona 
practica de litigii fiscale

Reff & Asociații | Deloitte 
Legal l-a cooptat la început de 
an în echipa sa de parteneri 
pe Alex Slujitoru, avocat cu o 
experiență de peste 15 ani, care 
va coordona practica de litigii 
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fiscale. Echipa de conducere 
a societății de avocați ajunge 
astfel la nouă parteneri.

Recomandat de clasamentele 
independente internaționale 
Legal 500 și Chambers & 
Partners drept unul dintre 
avocații-cheie în domeniul 
fiscal, Alex Slujitoru a fost 
implicat în proiecte de litigii 
complexe, de mare anvergură, 
din poziție de coordonare a 
unor echipe specializate din 
cadrul unor firme de avocatură 
importante. El a asistat 
companii din diverse industrii, 
precum energie, retail, petrol și 
gaze, industria grea, comerțul 
cu cereale etc.
„Practica noastră de litigii a 
ajuns la peste 20 de avocați și 
la dezvoltarea unor arii foarte 
diverse de specializare, iar 
această anvergură și planurile 
de creștere pe care le avem 
în continuare vor beneficia de 
leadership-ul a doi parteneri 
coordonatori: Alex Slujitoru 
(litigii fiscale) și Mihnea 
Galgoțiu-Săraru (dispute non-
fiscale). Ambele zone sunt tot 
mai intense și generează nevoie 
tot mai mare de asistență 
juridică specializată”, a declarat 
Alexandru Reff, Partener la 
Reff & Asociații | Deloitte 
Legal.

„Suntem foarte mândri că un 
profesionist atât de apreciat și 
cu o experiență atât de vastă în 
materia litigiilor fiscale precum 
Alex Slujitoru a ales să se 
alăture proiectului nostru, ceea 
ce reprezintă o nouă confirmare 
a reputației practicii noastre de 
litigii, precum și un pas natural 
față de planurile noastre de 
creștere”, a declarat Mihnea 
Galgoțiu-Săraru, Partener 
la Reff & Asociații | Deloitte 

Legal, liderul practicii de litigii 
administrative, comerciale și 
arbitraje.

„În luarea deciziei de a mă 
alătura, au fost determinante 
alinierea de valori cu grupul de 
parteneri și anvergura Reff & 
Asociații, una dintre cele mai 
mari societăți de avocați din 
piață, precum și performanțele 
deosebite ale echipei de litigii, 
aflate mereu în avangarda 
ariei de practică, astfel că sunt 
extrem de entuziasmat de 
oportunitatea de a contribui 
la dezvoltarea acesteia în 
continuare”, a declarat Alex 
Slujitoru, Partener la Reff 
& Asociații | Deloitte Legal, 
liderul practicii de soluționare 
a disputelor fiscale.

Reff & Asociații | Deloitte Legal 
are peste 70 de avocați, din 
care practicile de litigii fiscale 
și non-fiscale cuprind peste 20 
de avocați ce beneficiază de 
colaborarea cu profesioniști 
din toate ariile de practică din 
cadrul rețelei Deloitte.

CMS și-a mărit echipa  
din București prin cooptarea 
a trei avocați

Firma internațională de 
avocatură CMS a anunțat în 
luna februarie că și-a mărit 
echipa din București prin 
cooptarea a trei noi avocați.
Ionuț Chisăr (senior associate), 
Florentin Giurgea (senior 
associate) și Carmen Turcu 
(associate) s-au alăturat 
departamentelor de litigii 
& drept penal, asigurări și 
proprietate intelectuală ale 
firmei. În total, peste 10 noi 
avocați și consultanți fiscali s-au 
alăturat în ultimul an echipei 
din București, în concordanță 

cu creșterea continuă înre gi-
stra tă de CMS Romania.

„Echipa CMS din București 
a avut o activitate intensă 
în anul 2022, cu numeroase 
proiecte și multe tranzacții în 
sectoare-cheie ale economiei. 
Anul 2023 se anunță a fi la fel 
de puternic din acest punct 
de vedere și suntem încântați 
să le urăm bun venit în echipă 
lui Ionuț, Florentin și Carmen. 
Toți au o experiență bogată în 
domeniile lor de specialitate, 
care se va dovedi foarte 
valoroasă pentru clienții noștri 
locali și regionali”, a comentat 
Horea Popescu, Managing 
Partner al CMS România 
și coordonator al practicii 
Corporate M&A pentru Europa 
Centrală și de Est în cadrul 
CMS.

Ionuț Chisăr este specializat în 
drept penal și oferă asistență 
juridică și reprezentare 
atât persoanelor fizice, cât 
și companiilor naționale și 
internaționale, în toate etapele 
procedurilor penale. Ionuț a 
acordat consultanță juridică 
în cauze având ca obiect o 
gamă variată de fapte penale, 
în special evaziune fiscală, 
spălare de bani, abuz de putere, 
deturnare de fonduri și alte 
infracțiuni legate de mediul de 
afaceri. De asemenea, a fost 
implicat în numeroase proiecte 
complexe, reprezentând atât 

persoane acuzate de săvârșirea 
unor infracțiuni, dar și 
persoane vătămate, pregătind 
și implementând diverse 
strategii de apărare. În 2021, 
Revista Română de Drept Penal 
al Afacerilor l-a numit pe Ionuț 
„Tânără Speranță în domeniul 
Dreptului Penal al Afacerilor”.

Florentin Giurgea este 
specializat în asigurări și instituții 
financiare, aspecte comerciale 
generale, proceduri AML/KYC 
și sancțiuni internaționale. 
Cunoștințele sale juridice 
în aceste arii de practică, 
dobândite în urma a peste zece 
ani de activitate pe piața de 
consultanță juridică financiară, 
reprezintă un punct forte pentru 
clienți. În ultimii ani, Florentin 
a asistat clienți cu privire la 
chestiuni de reglementare, 
de conformitate, precum și 
tranzacționale, locale sau cu 
elemente transfrontaliere.  

Carmen Turcu este specializată 
în dreptul proprietății intelec-
tuale, protecția consumatorilor 
și mass-media, oferind 
consultanță clienților naționali 
și internaționali care activează 
în diverse domenii, cum ar fi 
sectorul telecomunicațiilor sau 
IT. Carmen are o experiență 
semnificativă atât ca avocat 
de consultanță, cât și de litigii, 
în special în ceea ce privește 
mărcile comerciale și drepturile 
de autor.

cu creșterea continuă  
înregistrată de CSM România.
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Împreună cu noua structură de conducere, 
am revigorat și relansat imaginea 
Curții de Arbitraj de pe lângă CCIB

Din primăvara anului 2021, Camera 
de Comerț și Industrie a Municipiului 
București s-a repoziționat și a dovedit 
că știe să se revigoreze în mandatul 
noului său președinte, domnul Iuliu 
Stocklosa, și al echipei de conducere. 
Cât de mult a contat acest lucru 
atunci când v-ați alăturat în calitate 
de președinte al Curții de Arbitraj 
Comercial București, când ați acceptat 
să faceți parte din noua structură de 
coordonare a CCIB?

Vreau să vă mărturisesc, înainte de 
toate, că am fost profund impresionată 
de propunerea și încrederea pe care 
președintele CCIB, domnul Iuliu 
Stocklosa, mi-a acordat-o. Noua 
conducere a CCIB este aceea care m-a 
influențat în dorința de a începe ceva 
nou și de a revigora o instituție atât 
de utilă într-o perioadă în care totul se 
desfășoară într-un ritm amețitor. 
Acesta a fost factorul decisiv în 
acceptarea mandatului de președinte. 
În acest context, consider că numai 
o colaborare strânsă cu oameni cu 
inițiativă și curaj poate face ca planurile 
și ideile să devină realitate. În decurs 
de aproximativ un an și jumătate, 
împreună cu președintele CCIB și noua 
structură de conducere a Curții, am 
revigorat și relansat imaginea Curții 
de Arbitraj. Împreună am demarat un 
amplu proces de reorganizare a Curții 
de Arbitraj, având drept scop crearea 
unui cadru instituțional mult mai 
adaptat cerințelor mediului de afaceri și 
principiilor care guvernează arbitrajul, 

respectiv celeritatea, confidențialitatea 
și profesionalismul.

Aveți o vastă experiență juridică 
în domeniu, în relația cu lumea de 
business, ca fost judecător la Curtea 
de Apel București, Secțiile a VIII-a și a 
IX-a Contencios Administrativ și Fiscal 
și bun specialist în Drept Comercial. 
Cum vedeți posibilă valorificarea 
cunoștințelor și expertizei de care 
dispuneți în poziția pe care o dețineți?

Am încercat să valorific acestă 
experiență la care vă referiți într-un 
mod benefic pentru Curtea de Arbitraj 
București. 
În primul rând, a fost modificată 
denumirea Curții, prin eliminarea 
termenului comercial din titulatură, în 
concordanță cu noile reglementări ale 
actualului Cod Civil.
În al doilea rând, au fost actualizate 
Regulamentul privind organizarea și 
funcționarea Curții de Arbitraj București 
de pe lângă Camera de Comerț și 
Industrie a Municipiului București și 
Normele privind taxele și cheltuielile 
arbitrale, acestea fiind aprobate de 
Colegiul CCIB în ședința din 28 martie 
2022. 
Au fost elaborate noi Reguli de 
procedură arbitrală, în scopul corelării 
cu legislația la zi, cu noile tendințe de 
dezvoltare în domeniul comunicării la 
distanță prin mijloace electronice și 
în acord cu normele Curții de Arbitraj 
Comercial Internațional de pe lângă 
Camera Națională. Regulile elaborate 

au fost postate pe site-ul CCIB sub 
formă de proiect și dezbătute în Plenul 
Curții, tocmai pentru a da dovadă 
de transparență, obiectivitate și de 
a beneficia și de expertiza distinșilor 
arbitri care făceau deja parte din lista 
arbitrilor acestei Curți. 
În scopul eficientizării activității Curții au 
fost verificate și reactualizate dosarele 
arbitrilor, s-a elaborat un chestionar 
destinat cunoașterii activității acestora, 
un Statut al arbitrilor și o listă de 
supraarbitri. Chiar acum câteva luni 
a fost elaborat un Regulament de 
funcționare a Secretariatului Curții 
de Arbitraj, cuprinzând norme de 

Interviu cu jud. Cristina Petrovici, președinte, Curtea de Arbitraj de pe lângă Camera de Comerț și Industrie a Municipiului București

Jud. Cristina Petrovici, președinte,  
Curtea de Arbitraj de pe lângă 
Camera de Comerț și Industrie  
a Municipiului București
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fiscale. Echipa de conducere 
a societății de avocați ajunge 
astfel la nouă parteneri.

Recomandat de clasamentele 
independente internaționale 
Legal 500 și Chambers & 
Partners drept unul dintre 
avocații-cheie în domeniul 
fiscal, Alex Slujitoru a fost 
implicat în proiecte de litigii 
complexe, de mare anvergură, 
din poziție de coordonare a 
unor echipe specializate din 
cadrul unor firme de avocatură 
importante. El a asistat 
companii din diverse industrii, 
precum energie, retail, petrol și 
gaze, industria grea, comerțul 
cu cereale etc.
„Practica noastră de litigii a 
ajuns la peste 20 de avocați și 
la dezvoltarea unor arii foarte 
diverse de specializare, iar 
această anvergură și planurile 
de creștere pe care le avem 
în continuare vor beneficia de 
leadership-ul a doi parteneri 
coordonatori: Alex Slujitoru 
(litigii fiscale) și Mihnea 
Galgoțiu-Săraru (dispute non-
fiscale). Ambele zone sunt tot 
mai intense și generează nevoie 
tot mai mare de asistență 
juridică specializată”, a declarat 
Alexandru Reff, Partener la 
Reff & Asociații | Deloitte 
Legal.

„Suntem foarte mândri că un 
profesionist atât de apreciat și 
cu o experiență atât de vastă în 
materia litigiilor fiscale precum 
Alex Slujitoru a ales să se 
alăture proiectului nostru, ceea 
ce reprezintă o nouă confirmare 
a reputației practicii noastre de 
litigii, precum și un pas natural 
față de planurile noastre de 
creștere”, a declarat Mihnea 
Galgoțiu-Săraru, Partener 
la Reff & Asociații | Deloitte 

Legal, liderul practicii de litigii 
administrative, comerciale și 
arbitraje.

„În luarea deciziei de a mă 
alătura, au fost determinante 
alinierea de valori cu grupul de 
parteneri și anvergura Reff & 
Asociații, una dintre cele mai 
mari societăți de avocați din 
piață, precum și performanțele 
deosebite ale echipei de litigii, 
aflate mereu în avangarda 
ariei de practică, astfel că sunt 
extrem de entuziasmat de 
oportunitatea de a contribui 
la dezvoltarea acesteia în 
continuare”, a declarat Alex 
Slujitoru, Partener la Reff 
& Asociații | Deloitte Legal, 
liderul practicii de soluționare 
a disputelor fiscale.

Reff & Asociații | Deloitte Legal 
are peste 70 de avocați, din 
care practicile de litigii fiscale 
și non-fiscale cuprind peste 20 
de avocați ce beneficiază de 
colaborarea cu profesioniști 
din toate ariile de practică din 
cadrul rețelei Deloitte.

CMS și-a mărit echipa  
din București prin cooptarea 
a trei avocați

Firma internațională de 
avocatură CMS a anunțat în 
luna februarie că și-a mărit 
echipa din București prin 
cooptarea a trei noi avocați.
Ionuț Chisăr (senior associate), 
Florentin Giurgea (senior 
associate) și Carmen Turcu 
(associate) s-au alăturat 
departamentelor de litigii 
& drept penal, asigurări și 
proprietate intelectuală ale 
firmei. În total, peste 10 noi 
avocați și consultanți fiscali s-au 
alăturat în ultimul an echipei 
din București, în concordanță 

cu creșterea continuă înre gi-
stra tă de CMS Romania.

„Echipa CMS din București 
a avut o activitate intensă 
în anul 2022, cu numeroase 
proiecte și multe tranzacții în 
sectoare-cheie ale economiei. 
Anul 2023 se anunță a fi la fel 
de puternic din acest punct 
de vedere și suntem încântați 
să le urăm bun venit în echipă 
lui Ionuț, Florentin și Carmen. 
Toți au o experiență bogată în 
domeniile lor de specialitate, 
care se va dovedi foarte 
valoroasă pentru clienții noștri 
locali și regionali”, a comentat 
Horea Popescu, Managing 
Partner al CMS România 
și coordonator al practicii 
Corporate M&A pentru Europa 
Centrală și de Est în cadrul 
CMS.

Ionuț Chisăr este specializat în 
drept penal și oferă asistență 
juridică și reprezentare 
atât persoanelor fizice, cât 
și companiilor naționale și 
internaționale, în toate etapele 
procedurilor penale. Ionuț a 
acordat consultanță juridică 
în cauze având ca obiect o 
gamă variată de fapte penale, 
în special evaziune fiscală, 
spălare de bani, abuz de putere, 
deturnare de fonduri și alte 
infracțiuni legate de mediul de 
afaceri. De asemenea, a fost 
implicat în numeroase proiecte 
complexe, reprezentând atât 

persoane acuzate de săvârșirea 
unor infracțiuni, dar și 
persoane vătămate, pregătind 
și implementând diverse 
strategii de apărare. În 2021, 
Revista Română de Drept Penal 
al Afacerilor l-a numit pe Ionuț 
„Tânără Speranță în domeniul 
Dreptului Penal al Afacerilor”.

Florentin Giurgea este 
specializat în asigurări și instituții 
financiare, aspecte comerciale 
generale, proceduri AML/KYC 
și sancțiuni internaționale. 
Cunoștințele sale juridice 
în aceste arii de practică, 
dobândite în urma a peste zece 
ani de activitate pe piața de 
consultanță juridică financiară, 
reprezintă un punct forte pentru 
clienți. În ultimii ani, Florentin 
a asistat clienți cu privire la 
chestiuni de reglementare, 
de conformitate, precum și 
tranzacționale, locale sau cu 
elemente transfrontaliere.  

Carmen Turcu este specializată 
în dreptul proprietății intelec-
tuale, protecția consumatorilor 
și mass-media, oferind 
consultanță clienților naționali 
și internaționali care activează 
în diverse domenii, cum ar fi 
sectorul telecomunicațiilor sau 
IT. Carmen are o experiență 
semnificativă atât ca avocat 
de consultanță, cât și de litigii, 
în special în ceea ce privește 
mărcile comerciale și drepturile 
de autor.
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de plata taxelor arbitrale și a onorariilor 
arbitrilor, nu sunt alte îndatoriri speciale, 
exceptând obligațiile procedurale 
aferente soluționării litigiului. 

Regăsim în lista de arbitri ai Curții 
de Arbitraj București nume sonore, 
precum lect. univ. dr. Bazil Oglindă 
(vicepreședinte), conf. univ. dr. 
Carmen Todică (vicepreședinte), jud. 
Constantin Brâzan (fost judecător ÎCCJ), 
prof. univ. dr. Ioan Chelaru (președinte 
al Uniunii Juriștilor din România) și 
multe alte personalități, printre care 
s-a numărat chiar și răposatul prof. 
univ. dr. Victor Babiuc, adânc implicat 
în viața organizațională a CCIB. Cum 
reușiți să capacitați atâtea nume de 
referință alături de dv.?

La învestirea în funcție, am regăsit  
un corp arbitral de elită, cu nume 
într-ade văr sonore, grație prestigiului, 
continuității de-a lungul anilor și 

Când și în ce condiții se pot 
adresa membrii CCIB Camerei de 
Arbitraj Comercial București? Cum 
funcționează relația cu societățile 
comerciale și ce obligații au acestea 
atunci când vi se adresează?

Membrii CCIB se pot bucura de 
expertiza și profesionalismului unui 
corp de arbitri de excepție. În orice 
problemă economică sau juridică, 
Curtea de Arbitraj este deschisă să ofere 
răspunsuri prompte și profesionale. 
În discuțiile avute cu reprezentanții 
mediului de afaceri, am propus și indicat 
includerea în contractele pe care aceștia 
le încheie a unor clauze de alegere a 
competenței în favoarea arbitrajului 
(clauze compromisorii). 
În eventualitatea unui litigiu, procedura 
arbitrală este una rapidă, cauza fiind 
soluționată în decurs de câteva luni. 
Legat de obligațiile membrilor CCIB care 
apelează la procedura arbitrală, în afară 

organizare a serviciilor auxiliare. Paralel, 
s-a început și un proces de promovare 
a activității de arbitraj și a Curții, menit 
să atragă o creștere semnificativă a 
dosarelor, cum ar fi afișarea în incinta 
instanțelor de judecată a unor panouri 
informative privind existența Curții 
și a avantajelor procedurii arbitrale, 
participarea la diverse întruniri ale 
membrilor Camerei etc.

Curtea de Arbitraj Comercial București, 
renăscută în ianuarie 2018, este o 
instituție permanentă de arbitraj, fără 
personalitate juridică, independentă 
în exercitarea atribuțiilor ce îi revin, 
care funcționează în conformitate 
cu Legea camerelor de comerț din 
România nr. 335/2007, cu modificările 
și completările ulterioare, cu Statutul 
CCIB, precum și în conformitate cu 
Regulamentul propriu de organizare și 
funcționare. Care sunt scopurile sale, 
în ce parametri funcționați?

Scopurile CAB sunt clar stabilite în 
noul Regulament de organizare și 
funcționare, accesibil pe site-ul CCIB. 
Principala atribuție a Curții constă 
în organizarea, administrarea și 
soluționarea unor litigii, prin arbitraj 
instituționalizat, dacă părțile au încheiat 
în acest sens o convenție arbitrală. 
Pentru a face cunoscute avantajele 
arbitrajului am prezentat ori de câte ori 
am avut ocazia, în mediile de afaceri și 
în mass-media, aceste avantaje. Au fost 
elaborate modele de convenții arbitrale 
care sunt accesibile pe site-ul CCIB și au 
fost difuzate și în cercurile economice. 
De asemenea, am organizat o amplă 
campanie de promovare a imaginii 
Curții de Arbitraj București în mediul de 
afaceri și am inițiat diverse întâlniri și 
discuții cu membri ai CCIB și nu numai, 
pentru că, practic, orice societate poate 
insera în contractele pe care le încheie 
cu partenerii de afaceri o clauză prin 
care să hotărască ca litigiile izvorâte din 
acele contracte să fie supuse procedurii 
de soluționare a litigiului în fața Curții de 
Arbitraj București.
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unei culegeri de practică arbitrală, 
cuprinzând soluțiile cauzelor relevante.

Ce perspective vizează Curtea de 
Arbitraj Comercial București pe termen 
scurt și mediu?

Fără îndoială, mai sunt multe de făcut. 
Important este însă că lucrurile s-au 
mișcat și că procesul de reformare a 
Curții de Arbitraj intră pe o traiectorie 
ireversibilă. 
Un prim obiectiv îl constituie participarea 
la conferințe naționale și internaționale 
în domeniul comercial, în scopul creșterii 
vizibilității și promovarea intereselor 
instituției. Totodată, organizăm în luna mai 
o masă rotundă cu oamenii de afaceri din 
România, și în perspectivă - o conferință 
națională în domeniul arbitrajului (în luna 
septembrie). 
Pe termen mediu, dorim inițierea unor 
discuții cu Camera Notarilor Publici, 
pentru a-i informa pe membrii acesteia 
cu privire la avantajele arbitrajului. 
Toate aceste chestiuni sunt amintite 
doar cu titlu exemplificativ și propuse 
pe termen scurt, urmând ca în 
viitor să elaborăm și alte planuri de 
perfecționare și revigorare a activității 
noastre.

arbitrale definitive ca pe orice alt titlu 
executoriu.
Pe de altă parte, suntem preocupați 
să eficientizăm cooperarea cu instituții 
similare din Europa; s-au făcut primii 
pași, dar este un proces anevoios și de 
durată. Suntem însă convinși că vom 
reuși și în acest demers. 

Cât de mult cântăresc punctele de 
vedere oficiale, formale, în dezbaterea 
și finalizarea unor litigii comerciale? 

Vă răspund direct și la obiect la acestă 
întrebare - foarte mult! Soluțiile 
arbitrale sunt riguros motivate și 
prin trimiteri la opiniile doctrinare și 
jurisprudențiale. Sunt avute în vedere 
soluțiile din Recursurile în interesul 
legii și cele din hotărârile prealabile 
asupra unor chestiuni de drept, 
pronunțate de Înalta Curte de Casație 
și Justiție, soluțiile instanțelor din cauze 
similare, deciziile Curții Constituționale. 
Caracterul privat al jurisdicției 
alternative nu împiedică aplicarea 
legii, astfel cum ea este interpretată de 
jurisprudența instanțelor de judecată.
Legat de această întrebare este de 
reliefat și faptul că se are în vedere 
publicarea în viitorul apropiat și a 

notorietății instituției Curții de Arbitraj. 
De aceea, profit de orice ocazie pentru 
a le mulțumi pentru implicarea și 
deschiderea de a pune în slujba Curții 
profesionalismul și experiența lor 
profesională. 
Treptat, s-au alăturat și noi personalități, 
deoarece a fi arbitru este o carte de 
vizită și un deziderat pentru orice jurist 
cu experiență în domeniul comercial-
civil. Curtea de Arbitraj este deschisă 
spre cooptarea de noi membri în rândul 
arbitrilor, în special membri tineri: 
cercetători, doctoranzi, practicieni 
și cadre universitare, cu o vechime 
de minimum opt ani, dar cu un CV cu  
adevărat relevant pentru domeniul de 
expertiză al Curții.

Care este relația de cooperare a Curții 
cu instituțiile juridice oficiale ale 
statului român? Dar cu alte instituții 
omologe din Europa?

Curtea de Arbitraj este un partener 
credibil, care pledează consecvent 
pentru cooperarea cu instituțiile 
publice ale statului român. Nu există 
niciun dubiu în acest sens! Deja s-a 
reluat colaborarea instituțională între 
Curtea de Arbitraj București și Curtea 
de Arbitraj Comercial Internațional 
de pe lângă Camera de Comerț și 
Industrie a României. A fost parafat 
și un Protocol cu Bursa Română de 
Mărfuri privind preluarea activității de 
arbitraj a acesteia. De asemenea, sunt în 
desfășurare o serie de discuții și cu alte 
entități pentru a se prelua activitatea 
de arbitraj pe care acestea trebuie să o 
organizeze potrivit legii.
În plus, s-a încheiat și un acord de 
practică cu Universitatea București, 
Facultatea de Drept, prin care Curtea va 
primi în practică studenți și masteranzi 
ai acestei facultăți. 
Colaborăm eficient și cu alte instituții, 
respectiv Oficiul Registrului Comerțului, 
care ne furnizează în timp util informații 
necesare soluționării cauzelor, precum 
și cu corpul executorilor judecătorești, 
care pun în executare hotărârile 
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ONJN. Până în prezent, doar procesul 
de includere a site-urilor web pe lista 
neagră a fost reglementat prin Ordinul 
Președintelui ONJN nr. 147/ 2015. În 
schimb, ONJN nu a reglementat încă 
mecanismul de eliminare a site-urilor 
web de pe lista neagră (deși au trecut 
mai mult de 8 ani de la intrarea în 
vigoare a acestui sistem de sancțiuni)  
și nici mecanismul de introducere și/sau 
eliminare a aplicațiilor, platformelor, 
brandurilor și mărcilor comerciale, 
astfel cum prevede versiunea 
actualizată a Art. 15 alin. (4)  
din OUG nr. 77/2009.

1. Lista neagră - concept

Sistemul bazat pe lista neagră poate fi 
rezumat după cum urmează:  

• Entitățile care au desfășurat jocuri de 
noroc online pe teritoriul României 
fără a deține licențele relevante și, în 
consecință, fără a plăti taxele relevante 
datorate în conformitate cu legislația 
jocurilor de noroc nu pot obține o 
licență/autorizație de jocuri de noroc. 
În acest scop, Art. 15 alin. (4) din OUG 
nr. 77/2009 (în forma sa de până la 
18.07.2022) prevedea că site-urile unor 
astfel de entități vor fi incluse pe lista 
neagră a site-urilor de jocuri de noroc 
care au operat pe teritoriul României 
fără licență până la clarificarea 
situației și vor fi scoase din lista neagră 
doar prin decizia Comitetului de 
Supraveghere al ONJN.

• Conform Normelor Metodologice 
de aplicare a OUG nr. 77/2009, lista 
neagră este un document întocmit de 
ONJN, în care sunt incluse domeniile 
de internet, precum și persoanele fizice 
sau juridice care au desfășurat sau 
desfășoară în România activități conexe 
în domeniul jocurilor de noroc fără 
licență.

• Domeniul de aplicare a listei negre 
a fost extins în mod semnificativ 
începând cu data de 18.07.2022, 
iar acum include: (i) site-urile web, 
aplicațiile, platformele, mărcile, bran-

durile și logo-urile entităților care 
exploatează sau au exploatat jocuri 
de noroc la distanță fără o licență/au-
torizație corespunzătoare și fără a plăti 
taxele aferente; și (ii) site-urile web, 
aplicațiile, platformele, brandurile, 
mărcile comerciale și logo-urile 
entităților care promovează activități 
de jocuri de noroc neautorizate în 
România.

• Procedura de înscriere și de eliminare 
a site-urilor web, a aplicațiilor, a 
platformelor, a mărcilor și a brandurilor 
de pe lista neagră ar trebui să fie 
detaliată prin ordin al președintelui 

Lista neagră a ONJN sau  
cum „casa” nu câștigă întotdeauna
Activitatea ilegală de jocuri de noroc a fost și rămâne un fenomen ce, fără îndoială, necesită intervenția statului 
pentru prevenirea, stoparea și sancționarea sa. În acest sens, legislația românească prevede o serie de 
sancțiuni și restricții pentru entitățile implicate în operarea ilicită a jocurilor de noroc. 
Spre exemplu, pentru a preveni și sancționa operarea jocurilor de noroc online fără licență de operare/
autorizație de exploatare, legiuitorul român a implementat un mecanism de sancționare bazat pe o listă neagră, 
subiect pe care îl voi aborda în cele ce urmează.

Sergiu CREȚU, Managing Associate, Țuca Zbârcea & Asociații
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proteja de eventualele prejudicii ca 
urmare a piedicilor în exploatarea activelor 
achiziționate (e.g. due-diligence preliminar 
achiziționării activelor cu privire la modul 
în care au fost exploatate pe teritoriul 
României, includerea unor clauze de 
răspundere contractuală, obținerea unor 
garanții financiare din partea furnizorului 
de tehnologii/drepturi de proprietate 
intelectuală cu privire la semnele distinctive 
ce se doresc a fi utilizate etc.).
Dincolo de aceste mecanisme de protecție, 
rămâne totuși întrebarea dacă o astfel de 
abordare a autorităților publice ar fi corectă 
din punct de vedere juridic. Este oare 
echitabil să fie instituite/menținute astfel 
de piedici pentru solicitanții de licențe/
autorizații de jocuri de noroc online?

3.  Ce argumente ar avea operatorii 
cinstiți ce doresc să intre pe piața 
din România cu active identice/
similare celor incluse pe lista 
neagră

În primul rând, trebuie menționat că 
răspunderea pentru operarea ilicită a 
jocurilor de noroc este una personală. 
Fiecare persoană/entitate este 
responsabilă doar pentru propriile acțiuni. 
Acesta este un principiu general aplicabil 
regimului sancționator de drept penal, 
precum și contravențional din dreptul 
administrativ. Ca atare, solicitantul, un terț 
față de acțiunile operatorului inclus pe lista 
neagră, nu ar trebui să fie sancționat (cu 
un eventual refuz de emitere a licenței/
autorizației de jocuri de noroc) pentru 
acțiunile operatorului vinovat pentru 
activitatea ilicită.  
În plus, sistemul de sancțiuni bazat pe lista 
neagră ar trebui să ia în considerare regimul 
juridic aplicabil activelor utilizate pentru 
operarea jocurilor de noroc online, precum 
și posibilele situații în care s-ar putea afla 
o terță entitate care dorește să opereze 
respectivele active. Mai jos sunt prezentate 
câteva exemple de astfel de situații: 
1. atât platforma, cât și aplicațiile sunt, în 

esență, active informatice (adică o suită 
de active hardware și/sau software) 
care pot fi cedate sau licențiate oferite 

2.  Dilema solicitanților de licențe/
autorizații ce doresc să utilizeze 
active identice/similare celor 
utilizate de operatorii sancționați

Interesului statului român de a împiedica 
operatorii care au oferit în mod ilicit 
servicii de jocuri de noroc jucătorilor 
români să poată obține licențe/autorizații 
de jocuri de noroc este de înțeles desigur. 
Totuși, caracterul ambiguu al legislației 
primare și absența unei legislații secundare 
menite să detalieze și să articuleze în 
mod corespunzător domeniul de aplicare 
și limitele regimului de sancționare pe 
baza listei negre, generează riscul unor 
interpretări și aplicări inconsecvente și 
discriminatorii.
Nu voi analiza toate problemele date de 
modul de reglementare a mecanismului 
de sancțiuni bazat pe lista neagră, ci mă 
voi opri asupra unui aspect particular 
ce afectează solicitanții care ar dori să 
exploateze active identice/similare celor 
utilizate de un operator sancționat prin 
includerea pe lista neagră. 
Luând exemplul site-urilor aflate pe lista 
neagră, în lipsa unei proceduri de scoatere 
de pe lista neagră, până acum, în practică, 
nu au fost acordate licențe/autorizații de 
organizare/operare a jocurilor de noroc 
la distanță accesate prin intermediul unor 
domenii de internet aflate pe lista neagră, 
aceasta chiar dacă solicitanții nu ar fi fost 

implicați în operarea activității ilegale de 
jocuri de noroc pe teritoriul României.
Cum nu există încă procedură de scoatere 
de pe lista neagră, entitățile neimplicate 
în activitatea ilicită de jocuri de noroc ce 
au intenția să exploateze unul sau mai 
multe domenii incluse pe lista neagră 
sunt împiedicate sine die să intre pe piața 
jocurilor de noroc online, în măsura în 
care ar dori să utilizeze astfel de domenii 
de internet. Singura lor opțiune pentru a 
obține licența/autorizația de jocuri de noroc 
rămâne utilizarea unui domeniu diferit de 
cele incluse pe lista neagră.
Odată cu extinderea domeniului de aplicare 
a sistemului de sancțiuni bazat pe lista 
neagră, lucrurile par să se complice și mai 
mult pentru solicitanți. 
Se știe că pentru a putea opera platforme 
de jocuri de noroc online, operatorii trebuie 
să facă investiții semnificative în tehnologie 
(i.e. domenii, web site-uri, platforme) și 
semne distinctive pentru promovarea 
afacerii (i.e. mărci, logo-uri). Dacă 
abordarea de până acum a ONJN cu privire 
la domeniile de internet s-ar extinde și cu 
privire la celelalte categorii de active ce pot 
fi incluse pe lista neagră a ONJN (mărci/
branduri/platforme/aplicații), consecințele 
pentru solicitanții care ar achiziționa 
drepturile privind tehnologiile/semnele 
distinctive de la operatorii incluși pe lista 
neagră ar putea fi destul de neplăcute. 
Desigur, acești operatori au o serie de 
soluții juridice/economice pentru a se 
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ONJN. Până în prezent, doar procesul 
de includere a site-urilor web pe lista 
neagră a fost reglementat prin Ordinul 
Președintelui ONJN nr. 147/ 2015. În 
schimb, ONJN nu a reglementat încă 
mecanismul de eliminare a site-urilor 
web de pe lista neagră (deși au trecut 
mai mult de 8 ani de la intrarea în 
vigoare a acestui sistem de sancțiuni)  
și nici mecanismul de introducere și/sau 
eliminare a aplicațiilor, platformelor, 
brandurilor și mărcilor comerciale, 
astfel cum prevede versiunea 
actualizată a Art. 15 alin. (4)  
din OUG nr. 77/2009.

1. Lista neagră - concept

Sistemul bazat pe lista neagră poate fi 
rezumat după cum urmează:  

• Entitățile care au desfășurat jocuri de 
noroc online pe teritoriul României 
fără a deține licențele relevante și, în 
consecință, fără a plăti taxele relevante 
datorate în conformitate cu legislația 
jocurilor de noroc nu pot obține o 
licență/autorizație de jocuri de noroc. 
În acest scop, Art. 15 alin. (4) din OUG 
nr. 77/2009 (în forma sa de până la 
18.07.2022) prevedea că site-urile unor 
astfel de entități vor fi incluse pe lista 
neagră a site-urilor de jocuri de noroc 
care au operat pe teritoriul României 
fără licență până la clarificarea 
situației și vor fi scoase din lista neagră 
doar prin decizia Comitetului de 
Supraveghere al ONJN.

• Conform Normelor Metodologice 
de aplicare a OUG nr. 77/2009, lista 
neagră este un document întocmit de 
ONJN, în care sunt incluse domeniile 
de internet, precum și persoanele fizice 
sau juridice care au desfășurat sau 
desfășoară în România activități conexe 
în domeniul jocurilor de noroc fără 
licență.

• Domeniul de aplicare a listei negre 
a fost extins în mod semnificativ 
începând cu data de 18.07.2022, 
iar acum include: (i) site-urile web, 
aplicațiile, platformele, mărcile, bran-

durile și logo-urile entităților care 
exploatează sau au exploatat jocuri 
de noroc la distanță fără o licență/au-
torizație corespunzătoare și fără a plăti 
taxele aferente; și (ii) site-urile web, 
aplicațiile, platformele, brandurile, 
mărcile comerciale și logo-urile 
entităților care promovează activități 
de jocuri de noroc neautorizate în 
România.

• Procedura de înscriere și de eliminare 
a site-urilor web, a aplicațiilor, a 
platformelor, a mărcilor și a brandurilor 
de pe lista neagră ar trebui să fie 
detaliată prin ordin al președintelui 

Lista neagră a ONJN sau  
cum „casa” nu câștigă întotdeauna
Activitatea ilegală de jocuri de noroc a fost și rămâne un fenomen ce, fără îndoială, necesită intervenția statului 
pentru prevenirea, stoparea și sancționarea sa. În acest sens, legislația românească prevede o serie de 
sancțiuni și restricții pentru entitățile implicate în operarea ilicită a jocurilor de noroc. 
Spre exemplu, pentru a preveni și sancționa operarea jocurilor de noroc online fără licență de operare/
autorizație de exploatare, legiuitorul român a implementat un mecanism de sancționare bazat pe o listă neagră, 
subiect pe care îl voi aborda în cele ce urmează.

Sergiu CREȚU, Managing Associate, Țuca Zbârcea & Asociații
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proteja de eventualele prejudicii ca 
urmare a piedicilor în exploatarea activelor 
achiziționate (e.g. due-diligence preliminar 
achiziționării activelor cu privire la modul 
în care au fost exploatate pe teritoriul 
României, includerea unor clauze de 
răspundere contractuală, obținerea unor 
garanții financiare din partea furnizorului 
de tehnologii/drepturi de proprietate 
intelectuală cu privire la semnele distinctive 
ce se doresc a fi utilizate etc.).
Dincolo de aceste mecanisme de protecție, 
rămâne totuși întrebarea dacă o astfel de 
abordare a autorităților publice ar fi corectă 
din punct de vedere juridic. Este oare 
echitabil să fie instituite/menținute astfel 
de piedici pentru solicitanții de licențe/
autorizații de jocuri de noroc online?

3.  Ce argumente ar avea operatorii 
cinstiți ce doresc să intre pe piața 
din România cu active identice/
similare celor incluse pe lista 
neagră

În primul rând, trebuie menționat că 
răspunderea pentru operarea ilicită a 
jocurilor de noroc este una personală. 
Fiecare persoană/entitate este 
responsabilă doar pentru propriile acțiuni. 
Acesta este un principiu general aplicabil 
regimului sancționator de drept penal, 
precum și contravențional din dreptul 
administrativ. Ca atare, solicitantul, un terț 
față de acțiunile operatorului inclus pe lista 
neagră, nu ar trebui să fie sancționat (cu 
un eventual refuz de emitere a licenței/
autorizației de jocuri de noroc) pentru 
acțiunile operatorului vinovat pentru 
activitatea ilicită.  
În plus, sistemul de sancțiuni bazat pe lista 
neagră ar trebui să ia în considerare regimul 
juridic aplicabil activelor utilizate pentru 
operarea jocurilor de noroc online, precum 
și posibilele situații în care s-ar putea afla 
o terță entitate care dorește să opereze 
respectivele active. Mai jos sunt prezentate 
câteva exemple de astfel de situații: 
1. atât platforma, cât și aplicațiile sunt, în 

esență, active informatice (adică o suită 
de active hardware și/sau software) 
care pot fi cedate sau licențiate oferite 

2.  Dilema solicitanților de licențe/
autorizații ce doresc să utilizeze 
active identice/similare celor 
utilizate de operatorii sancționați

Interesului statului român de a împiedica 
operatorii care au oferit în mod ilicit 
servicii de jocuri de noroc jucătorilor 
români să poată obține licențe/autorizații 
de jocuri de noroc este de înțeles desigur. 
Totuși, caracterul ambiguu al legislației 
primare și absența unei legislații secundare 
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afacerii (i.e. mărci, logo-uri). Dacă 
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Rămâne astfel de văzut care va fi răspunsul 
ONJN la aceste provocări. 

4. Concluzii
Voci critice vor spune că industria jocurilor 
de noroc este o activitate periculoasă 
pentru societate, iar orice măsură de supri-
mare a accesului la această industrie ar fi 
binevenită. Ne place sau nu, jocurile de 
noroc fac parte din peisajul economic, social 
și juridic din România, iar regulile după care 
joacă industria jocurilor de noroc, inclusiv 
regimul sancționator, trebuie reglementate 
și aplicate respectându-se o serie de principii 
constituționale. 
Impunerea unor restricții largi și 
nediscriminatorii pentru entitățile care 
doresc să intre pe piața din România nu va 
stopa fenomenul jocurilor de noroc online 
ilicite, ci va face piața românească mai puțin 
atractivă și competitivă (cu impact indirect 
negativ și pentru jucătorii români). Nu în 
ultimul rând, trebuie menționat aici și un 
argument utilitarist. Operatorii de jocuri 
de noroc contribuie cu sume importante 
la bugetul de stat (având în vedere nivelul 
ridicat al taxelor aferente veniturilor din 
jocurile de noroc, precum și al celor pentru 
obținerea și menținerea în vigoare a licen-
țe lor/autorizațiilor de jocuri de noroc 
online), iar printr-o abordare agresivă 
față de operatorii cinstiți, statul român va 
rata ocazia de a colecta aceste venituri 
suplimentare la bugetul de stat.

atât operatorului aflat pe lista neagră, 
cât și solicitantului de către o terță 
parte;

2. mărcile comerciale, mărcile și logo-
urile sunt active necorporale care pot 
fi deținute de o entitate, dar utilizate 
de o altă entitate (de exemplu, în baza 
unei licențe) sau pot fi transferate de 
la o entitate la alta. În astfel de cazuri, 
un solicitant ar putea fi (i) un nou 
proprietar al mărcii/brandului/logo-
ului utilizat anterior de un operator 
de pe lista neagră fără licență sau (ii) 
un licențiat al unor astfel de mărci 
comerciale/logo-uri branduri ca și 
operatorul aflat pe lista neagră.

3. de asemenea, numele de domeniu 
poate fi atribuit și utilizat inițial de o 
entitate, iar aceasta poate ceda dreptul 
de utilizare a domeniului unei terțe 
entități care poate să opereze propriile 
site-uri utilizând respectivul domeniu 
de internet; 

4. nu în ultimul rând, dreptul de utilizare 
a unui nume de domeniu nu este 
perpetuu, ci este supus unui drept de 
reînnoire periodică. În cazul în care 
procedura de reînnoire nu este urmată, 
titularul poate pierde dreptul asupra 
numelui de domeniu, iar acesta poate 
fi ulterior alocat unei alte entități (e.g. 
terțului solicitant al licenței/autorizației 
de jocuri de noroc în România).

Exemplele precedente arată că un 
solicitant care utilizează active identice/
similare cu cele ale operatorului aflat pe 
lista neagră (nume de domeniu, platformă, 
aplicații, mărci comerciale) poate, în 
mod obiectiv, să nu aibă nicio legătură cu 
activitatea ilicită desfășurată de operatorul 
de pe lista neagră. 
Drept urmare, simpla înscriere pe lista 
neagră a site-urilor web/platformelor/
mărcilor/brandurilor/logo-urilor/aplicațiilor, 
fără a fi dispuse sancțiuni asigurătorii sau 
alte sancțiuni specifice ce vizează activele 
respective de către organele de urmărire 
penală/instanțele de judecată, nu ar 
trebui să împiedice un terț (fără legătură 

cu activitatea operatorilor sancționați) 
să obțină o licență/autorizație de jocuri 
de noroc online, chiar dacă dorește să 
utilizeze aceleași nume de domenii/
platforme/mărci/branduri/logo-uri/aplicații 
precum cele utilizate de operatorii incluși 
pe lista neagră. În caz contrar, s-ar putea 
susține că se încalcă o serie de principii/
drepturi fundamentale, precum principiul 
proporționalității și nediscriminării sau 
dreptul de proprietate și libertatea de a 
desfășura o activitate economică.

Prin urmare, orice astfel de situații 
ar trebui să fie adresate în mod 
corespunzător de către autoritatea 
de reglementare în ordinul care va 
reglementa procesul de înscriere și de 
eliminare a site-urilor web/platformelor/
mărcilor/brandurilor/logo-urilor/
aplicațiilor de pe lista neagră. 
ONJN a încercat să emită un proiect de 
ordin cu privire la procedura de înscriere 
pe lista neagră și de eliminare de pe lista 
neagră (proiectul de ordin a fost publicat 
pentru consultare publică la data de 
8.12.2022), proces care nu s-a finalizat 
încă. Față de modificările introduse în 
grabă în vara anului 2022, autoritatea de 
reglementare pare că încă are dificultăți 
în a identifica niște reguli de aplicare 
adecvate, coerente și proporționale 
pentru sistemul de sancțiune bazat pe 
lista neagră.

Ideile și opiniile prezentate în acest articol aparțin exclusiv autorului și nu reflectă neapărat punctul de vedere sau politica organizației în care acesta lucrează.
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Platforma de vânzări online Sierra Quadrant, 
un instrument eficace, rapid și modern  
de vânzare a bunurilor

Platforma licitatii.sierraquadrant.ro 
se adresează în primul rând 
companiilor din sectorul 
IMM-urilor, practicienilor în 

insolvenţă, dar și companiilor mari aflate 
în căutarea unui mediu de business sigur, 
în care pot tranzacționa rapid produse și 
servicii.
„Analiza care a stat la baza deciziei 
noastre a avut însă o serie de date certe 
pe care le-am identificat pe parcursul 
desfășurării activității noastre din ultimii 
23 de ani și pe care am reușit să le 
transformăm într-un model care astăzi 
și-a dovedit viabilitatea”, spune Florin 
Dragomir, asociat coordonator al Sierra 
Quadrant.
Concret, analiza a plecat de la observația 
că efectele crizei din 2008 au fost 
resimțite din plin de practicienii în 
insolvență și în materia vânzărilor de 
bunuri. Iar aceste efecte s-au întins pe o 
perioadă mare, având un impact sistemic. 
Când piața s-a prăbușit brusc, „distanța” 
dintre investitori și vânzător s-a mărit, iar 
numărul investitorilor „nespecializați”, 
care să cumpere active în bloc, pe 
principiul „să cumpăr și văd eu ce fac cu 
ce nu-mi trebuie”, a scăzut considerabil.
Acest dezechilibru dintre cerere și ofertă 
s-a adăugat unei probleme generale cu 
care ne confruntăm în cadrul etapei de 
lichidare. Și anume, bunurile individuale 
cu valoare de piață, care sunt identificate 

în patrimoniul majorității debitoarelor, 
implică de cele mai multe ori costuri 
asociate vânzării mai mari decât prețul 
cu care ai pornit la vânzare. Și aici putem 
da ca exemple birotica, echipamentele 
și utilajele mici, parcul auto.
„Un caz frecvent întâlnit din păcate este 
cel al unei societăți în faliment, cu sediul 
executat deja înainte de deschiderea 
procedurii și cu bunurile mobile într-o 
locație închiriată sau chiar depozitate 
precar, fără servicii de pază asigurate.
Aceste situații, mai rar întâlnite de 
executorii judecătorești, pun în conflict 
principiul „maximizării gradului de 
valorificare a activelor” (în cazul 

bunurilor, acesta este pus în practică 
de măsuri ca evaluarea și expunerea 
adecvată a acestora pe piață) cu cel 
privind derularea procedurii într-un timp 
util şi rezonabil, cu un minim de costuri”.
Revenind la efectele crizei din 2008, 
practicienii în insolvență s-au trezit brusc 
că vânzarea „în bloc” a patrimoniului are 
ca efect un rezultat al vânzărilor mult 
depărtat de valoarea de piață, estimată 
de evaluatorul desemnat.
Așadar, atât noi, cât și mulți dintre colegii 
noștri de breaslă eram conștienți de 
situația de ansamblu și de oportunitățile 
ratate în această privință. 
Prin urmare, ideea vânzărilor online 
pentru bunurile societăților în faliment 
a apărut de mai mult timp”, a declarat 
Florin Dragomir, asociat coordonator al 
Sierra Quadrant.

Un efort logistic semnificativ
În spatele platformei web se află un efort 
logistic semnificativ, care presupune 
spații de depozitare, servicii de livrare și 
un ecosistem financiar securizat menit 
să facă procesul de vânzare-cumpărare 
o opțiune viabilă, rapidă și eficientă”, 
afirmă, la rândul său, Ovidiu Neacșu, 
asociat coordonator al Sierra Quadrant.
Pe platforma de e-licitații licitatii.
sierraquadrant.ro, dezvoltată de Sierra 
Quadrant, poate avea acces orice 
companie interesată. 

Pe fondul accentuării problemelor economice generate de inflație și de scăderea consumului, multe companii au 
intrat în dificultate, reușind cu greu să își vândă produsele și serviciile. Sierra Quadrant, una dintre principalele 
companii din sectorul reorganizării businessurilor, a dezvoltat, în premieră, o platformă de vânzări & licitații online 
unde firmele pot să își vândă rapid bunurile mobile, inclusiv stocurile.

Florin Dragomir, 
partener coordonator Sierra Quadrant
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vânzarea stocurilor, utilajelor și bunurilor 
auto, din patrimoniile companiilor 
gestionate de Sierra Quadrant. 
În plus, platforma și-a dovedit 
eficacitatea atrăgând ofertanți pentru 
bunuri imobiliare cu o valoare totală de 
peste 50 milioane de euro, care au fost 
vândute prin intermediul licitațiilor prin 
videoconferință.
Nu ne-am oprit însă aici, și anul trecut, 
la aproape doi ani de funcționare, am 
lansat o nouă versiune a platformei.
De data aceasta, am ales să deschidem 
porțile și să oferim posibilitatea și 
altor practicieni în insolvență sau altor 
persoane juridice de a-și promova și 
finaliza vânzările utilizând instrumentul 
creat de noi”, a declarat Florin Dragomir, 
asociat coordonator al Sierra Quadrant.
Pe platforma de licitații online sunt 
listate câteva mii de bunuri, produse 
noi și second hand, scoase la vânzare de 
companii.
„Suntem încă la început cu această 
platformă, însă vrem ca, treptat, să 
extindem plaja de oferte către toate 
domeniile economice, să dezvoltăm un 
ecosistem de business dinamic, accesibil 

au ocazia nesperată de a prelua active, 
de la terenuri, clădiri, utilaje și stocuri 
de marfă la costuri extrem de reduse, 
profitând de faptul că multe firme nu 
mai reușesc să facă față provocărilor din 
economie și apelează la procedurile de 
restructurare.

Bunuri evaluate
Toate bunurile și serviciile scoase 
la vânzare pe platforma de licitații 
sunt evaluate de un expert ANEVAR 
angajat de Sierra Quadrant, specialiștii 
companiei monitorizând, de asemenea, 
întregul proces de vânzare și livrare.
„Avantajele pentru clienții noștri 
potențiali au avut un impact direct și 
imediat, în contextul în care ei nu mai 
aveau de făcut decât un singur drum 
la vizionare și unul la livrare, întâlnind 
nu puține situații în care au renunțat 
la vizionare, informațiile suplimentare 
primite prin e-mail fiind suficiente.
Și pentru că în business succesul se 
măsoară în cifre, pot să vă spun că 
platforma noastră a generat  
vânzări de peste 1,5 milioane de euro 
numai din licitații online, din  

Bunurile pot fi achiziționate de  
firmele și persoanele fizice care își 
creează un cont și care, în funcție 
de specificul licitației, plătesc taxele 
aferente.
„Sunt multe produse, de la 
electrocasnice, automobile, utilaje, 
bunuri de larg consum, terenuri, 
apartamente, clădiri etc. Pentru 
majoritatea nu este nevoie de o taxă de 
participare și plățile se fac rapid, online, 
cu cardul bancar, prin modulul de plată 
securizat”, explică Florin Dragomir.
„Dincolo de activele firmelor aflate în 
proceduri de insolvență, pe platformă 
s-au lansat tot mai multe oferte de 
terenuri, spații industriale, utilaje de 
producție, vehicule de marfă și pasageri. 
Pe fondul creșterii semnificative 
a ofertei, am asistat și la un avans 
semnificativ al numărului de clienți, cu 
63%. Cele mai căutate licitații sunt cele 
din zona imobiliară, auto și stocuri de 
marfă, acolo unde prețurile sunt sub 
nivelul mediu al pieței”, arată Sierra 
Quadrant.
Potrivit experților, în această perioadă, 
investitorii cu disponibilități financiare 
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la nivel internațional”, afirmă Ovidiu 
Neacșu.

Online-ul, o alternativă de business  
de viitor
Potrivit Sierra Quadrant, pentru multe 
dintre firmele românești, în următorii  
2-3 ani, online-ul va deveni principala 
piață de desfacere a produselor și 
serviciilor.
„În condițiile provocărilor generate de 
criză, optimizarea costurilor va face ca 
multe companii să renunțe la clasicele 
forme de vânzare și să se focuseze 
pe tranzacțiile online, să apeleze la 
tehnologie, la digitalizare, economisind 
astfel resurse financiare importante, 
cheltuite până acum pe chirii, amenajări 
de spații și facturi de utilități”, spune 
Ovidiu Neacșu.
Sierra Quadrant estima, într-o analiză 
de business lansată la începutul anului 
2023, că businessul românesc va 
trece în acest an printr-un amplu 
proces de reorganizare, multe dintre 
firmele mici și mijlocii urmând să își 
înceteze activitatea, asta dacă nu își vor 
reconsidera modelele de business.
„În actualul context economic, 
antreprenorii trebuie, dincolo de 
manifestarea unei vigilenţe sporite în 
relaţia cu partenerii, să dezvolte planuri 

de afaceri pornind de la realitate, nu de 
la dorinţe şi aşteptări optimiste. 
Sierra Quadrant estimează că situația din 
mediul de business s-ar putea înrăutăți 
în acest an, pe fondul lipsei de bani din 
economie și ca urmare a accentuării 
blocajului financiar. 
În vizor se află aproape 130.000 de 
companii, care înregistrau pierderi 
financiare la începutul anului 2023.

O economie fragilă
Lanțurile comerciale din economia 
românească au atins un nivel de 
fragilitate nemaiîntâlnit de la precedenta 
criză economică, afirmă experții de la 
Sierra Quadrant.
Pe fondul inflației, mare parte din 
companiile din economie, mai ales din 
sectoarele sensibile cum sunt comerțul, 
construcțiile și industria alimentară,  
și-au redus drastic stocurile de marfă, în 
tentativa de a se proteja în fața efectelor 
inflației.
Media de rotație a stocurilor, în domenii 
precum comerțul și industria alimentară, 
a scăzut pe unele segmente de piață 
de la 120 la 30-45 de zile, iar volumele 
tranzacționate s-au redus cu 40-60%, 
arată datele Sierra Quadrant.
„Firmele încearcă să-și reducă 
expunerea comercială, scăderea 

semnificativă a consumului și fragilitatea 
tot mai evidentă a firmelor din sectorul 
vânzărilor accentuând acest fenomen”, 
afirmă analiștii de la Sierra Quadrant.
Optimizarea stocurilor a devenit 
cuvântul de ordine și în industria 
construcțiilor, dar și în sectorul de 
prelucrare, fluctuațiile semnificative 
ale prețurilor materialelor alături de 
evoluția costurilor cu energia, gazele și 
carburanții determinând tot mai multe 
companii să se focuseze pe reducerea la 
minim a expunerii.
„Temerile legate de recesiune, de 
efectele creșterilor de prețuri la energie, 
de fluctuațiile din piața valutară 
determină o accentuare a fenomenului 
de dezintermediere, cu efecte negative 
în dinamica economiei. Lanțurile de 
business bazate pe încredere, pe credit 
furnizor pe termen lung, sunt tot mai 
puține ca volum și valoare de piață”, 
arată analiza.
În cei peste 24 de ani de activitate, Sierra 
Quadrant a devenit una dintre cele 
mai importante companii de profil din 
România, fiind specializată în lucrări de 
administrare și lichidare complexe, cu un 
ridicat grad de dificultate, caracterizate 
prin patrimoniu mare și diversificat, 
prin multitudinea problemelor legale 
care trebuie soluționate, concomitent 
cu procedura de insolvență: bilanț 
de mediu, substanțe periculoase în 
proprietate, servituți neclare și litigii 
legate de patrimoniu etc.
Recent, compania a finalizat cu succes 
unul dintre cele mai dificile dosare de 
insolvență din economia românească, cel 
al Electrocentrale București (ELCEN).
„După patru ani și două planuri de 
reorganizare, Sierra Quadrant a reușit 
să transforme o companie de interes 
strategic falimentară într-un actor 
economic solid, care își poate îndeplini 
rolul important în cadrul sistemului 
de încălzire a Capitalei, fără presiunea 
suplimentară adusă de starea de 
insolvență”, a declarat Ovidiu Neacșu, 
partener coordonator Sierra Quadrant.

Ovidiu Neacșu, asociat coordonator Sierra Quadrant
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Colecția Cogito a Editurii Universul Juridic  
s-a îmbogățit la început de an

jogging fizic, în înțelesul propriu al 
cuvântului, ci își exersează „gleznele” 
intelectuale într-o dinamică proprie, care 
demonstrează că prin fină observare, 
perseverență și acuitate nativă 
poate ține ritmul, aleargă cu gândul, 
structurează ideile și, ca un jurist de viță 
nobilă, le dă o înlănțuire și o dialectică 
dezarmantă și cuceritoare.
Am găsit în eseurile domniei sale 
teme tulburătoare, care frământă 
pe bună dreptate Cetatea: sistemul 
ticăloșit, statul paralel, modestia, 
empatia, incompetența, liberul arbitru, 
temperamentele, caracterele complexe, 
viitorul pe termen mediu și lung, toate 
abordate din perspectiva omului atașat 
de societatea din care face parte și, în 
subsidiar, ca fructe oprite sau exotice 
față de meniul oferit de profesia de 
jurist.
Scriitorul Mihai Hotca nu excelează prin 
volute de stil, nu impresionează prin 
metaforă și aluzie, nu zguduie, nu urlă, 
nu pune la colț, pe coji de nuci, nume și 
substantive proprii. Nu ridică statui și 
nu spală cadavre: analiza sa este logică, 
elegantă, argumentată, așa cum stă bine 
unui jurist de elită.
Așteptăm cu interes următoarea carte, 
a zecea, pentru a marca și o notă 
binemeritată de autor în catalogul 
generației sale de colegi, excelând nu 
doar la bară, în pretoriu, la catedră sau 
în opera științifică, ci și în cea literară, 
aceea care ne colorează existența.

În siajul celor șase cărți semnate de 
autorul conștiincios pe care l-am 
menționat, publicul a fost martor la 
lansarea altor trei volume abia venite 
din tipar, în îngrijirea Editurii Universul 
Juridic: Rime din instanță și din viață; 
Aforisme, butade și alte cugetări; 
Gânduri din afara coliviei profesionale.
Practic, lansarea cărților a marcat 
capătul unui adevărat tur de forță al 
autorului și editurii, efortul de excepție 
de a duce în tandem, la bun sfârșit, 
scriitura adâncă și atent meșteșugită 
a semnatarului și lupta cu timpul și 
exigențele tipografiilor.
Dacă ar fi de spus lucruri despre lucrările 
profesorului Hotca, aici ar fi locul 
pentru a o face. Ceea ce impresionează 
la domnia sa este nu doar vigoarea 
transmisă în texte, nu doar talentul 
și bogăția temelor abordate, ci mai 
degrabă abilitatea de a doza și mixa cu 
precizie farmaceutică accentele grave cu 
secvențele mai destinse și mai sprințare, 
umorul ardelenesc, avertismentele atent 
disimulate, învățămintele clasicilor, 
remarcile de ordin personal, frânturile 
dramatice cu cele de o poezie caldă, 
simplă, calmă, aproape domestică.
În rimele sale am regăsit, la o privire 
superficială, imagini de tipul picturilor 
naive, dar care marchează puncte 
printr-o „curățenie” impecabilă, o 
claritate și o ușurință aparte firul roșu, 
călăuzitor, al tramei. Versificatorul Mihai 
Adrian Hotca nu respectă o metrică 

100% clasică, nu este riguros în tehnici, 
nu este atent în primul rând la numărul 
de silabe care leagănă auzul, ci își 
construiește rimele într-un „șantier” 
frust, care oferă cititorilor fructul 
imperfect în formă, dar copt și zemos în 
înțelesuri.
Un alt aspect care merită subliniat este 
aerul jovial care transcende din viața 
reală în scriitura domnului profesor. 
Abordarea sa este una camaraderească, 
destinsă, calmă, fără săgeți sau reflexe 
belicoase. Ironia este fină, alteori e 
nevoie de chei ale înțelepciunii pentru a 
descifra mesajul, dar de cele mai multe 
ori triumfă pornirea sa didactică, de 
narator dispus să-și seducă audiența. 
Peste tot sunt presărate pilde, citate și 
se face recurs la vorbele de duh ale unor 
nume mari din filozofie, istorie și drept, 
iar așezarea acestora la locul potrivit 
demonstrează cu asupra de măsură 
erudiție, echilibru, maturitate.
În argumentația sa din prefața celui 
mai recent volum de eseuri, profesorul 
Hotca vorbește despre felul în care 
scrie, în care se așază să observe lumea, 
habitatul său social, semenii, viața, cu 
plusurile și minusurile sale, cu stridențe 
și secvențe de umor, cu gravitate și 
profunzime. Pentru profesorul și dascălul 
Mihai Hotca, scrisul reprezintă un repaus 
sabatic, în scopul evadării temporare 
din cutia socioprofesională specifică, 
pentru a observa și analiza lumea în 
plenitudinea ei. Domnul Hotca nu face 

Așteptările Editurii Universul Juridic de la momentul în care a decis lansarea colecției Cogito se împlinesc de 
la an la an și seria de titluri ale acestei vitrine strălucește, așa cum s-a visat, în primul rând grație unui autor 
neobosit - juristul, avocatul, profesorul și omul de litere Mihai Adrian Hotca, cel care, la început de an, s-a 
întrecut pe sine, oferind publicului, dintr-o lovitură, aproape tot atâtea cărți câte publicase anterior în primii 
săi ani de pionierat ai vieții sale de scriitor.
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           O surpriză a editurii 
„Lansarea recentă a fost o surpriză pe care 
editura mi-a făcut-o, pentru că ideea publi-
cării celor trei cărți a apărut pe la începutul 
anului.  
Am mai publicat cărți în afara dreptului, 
«Viața prin ochii unui avocat», de exem-
plu, «Cugetările unui jurist» și altele, în 
cuprinsul cărora am avut diverse tipuri de 
scriere. De pildă, în ultima am avut în prima 
parte eseuri, apoi rime și în final cugetări. 
Cineva mi-a sugerat că ar fi bine ca toate 
eseurile să fie adunate într-o carte, rimele, 
la rândul lor, să fie adunate într-o altă 
carte și cugetările, în cea de-a treia. Astfel 
că, practic, cititorii pot acum să lectureze 
eseurile, le găsesc pe toate într-o singură 
carte, nu în mai multe cărți și vor mai avea 
ocazia să vadă, să citească unele noi care nu 

au fost publicate în alte cărți. Vorbesc acum 
despre volumul intitulat «Gânduri din afara 
coliviei».
În volumul dedicat rimelor, numit «Rime din 
instanță și din viață», acolo vor găsi toate 
versurile pe care eu le-am publicat în ultimii 
ani.
În fine, în cea de-a treia carte «Aforis-
me, butade și alte cugetări», vor regăsi 

principalele cugetări, butade, să le spunem 
într-un cuvânt exprimări succinte ale unor 
idei pe care eu le-am exprimat în ultimii ani 
și alături de acestea anumite învățăminte 
ale marilor personalități din istoria omenirii, 
mai vechi și mai noi.
Nu mă opresc aici, voi reveni cu gândurile și 
rândurile mele”.

MIHAI ADRIAN HOTCA

RAFTUL DE BIBLIOTECĂ
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VIAȚA PRIN OCHII UNUI AVOCAT - cuprinde 
o colecție de eseuri scrise de un avocat de 
bară, despre teme vechi și noi importante 
ale societății, în scopul evadării episodice 
din cutia socioprofesională specifică, 
pentru a observa și analiza lumea în pleni-
tudinea ei. Cititorii vor găsi eseuri despre 
sistemul ticăloșit, statul paralel, modes-
tie, empatie, incompetență, liber arbitru, 
temperament, caracter și despre multe 
alte subiecte abordate, în principal din 
perspectiva omului atașat de societatea 
din care face parte și, totodată, ca fructe 
oprite sau exotice față de meniul oferit de 
profesia de jurist.

CUGETĂRILE UNUI JURIST - are două părți. 
Prima parte este destinată unor noi eseuri 
despre subiecte interesante ce frămân-
tă societatea postmodernă, iar a doua 
reunește aforisme, cugetări și adagii ce 
aparțin autorului sau unor mari gânditori. 
Această carte este dovada că autorul 
a continuat să acorde timp de reflecție 
ambelor personaje, adică atât juristului, 
cât și nejuristului, chiar dacă în mod dis-
proporționat (în favoarea primului), având 
credința că cel care exercită profesia 
într-o manieră în care aceasta este mai 
degrabă echivalentă unui hobby și-a greșit 
vocația.

REFLECȚII ȘI RIME DIN PRETORIU ADUNATE 
- întregește seria COGITO. Prima parte a 
lucrării - intitulată REFLECȚII - comple-
tează opiniile exprimate în precedentele 
două ale seriei. Această parte analizează 
puncte de vedere despre subiecte impor-
tante sau actuale relevante. Inter alia sunt 
abordate teme precum: Novicele și specia-
listul; Eroii, gloria și uitarea învinșilor sau 
anonimilor; Suntem suma relațiilor noas-
tre; Conștiința și inteligența artificială; 
Partidele politice - organizații anacronice; 
Culegătorii de scame; Considerații despre 
limbajul trupului; Suntem ceea ce gândim; 
Avalanșa informațiilor ș.a. 

Cea de-a doua parte a cărții - denumită 
RIME - este destinată unor texte rimate 

prin care autorul a încercat să pună 
în lumină anumite cusururi sau virtuți 
umane ori să surprindă în forme necon-
venționale teze și aspecte din societate. 
Acestea au fost inspirate de protagoniști 
ai pretoriului (ai sălilor de judecată), de 
alți participanți la actul de justiție ori de 
întâmplări aflate în mai mare sau mai mică 
legătură cu fenomenul juridic. Dintre titlu-
rile epigramelor, cu caracter de exemplu, 
menționăm: Justiția; Avocatul; Procurorul; 
Grefierul; Ciolanul puterii; Pantofii; Scuza 
și acuza; Tu ce faci pentru țară?; Democra-
ția și dictatura etc.

AZVÂRLITORUL DE VINĂ - adună texte care 
poartă amprenta pandemiei pricinuite de 
parșivul coronavirus SARS-CoV-2, lucru 
explicabil pentru că întreg conținutul său 
a fost scris în vremea pandemiei. Astfel, 
în cuprinsul lucrării se găsesc eseuri 
precum: Impredictibilul lovește orbește, 
așa cum îi stă lui bine, Despre imunita-
te, impredictibilitate și coronavirusul 
SARS-CoV-2 sau Diagnostic și tratament 
în vreme de criză. Lucrarea este alcătuită 
din trei părți. Prima parte este destinată 
eseurilor, a doua este rezervată unor 
rime, iar ultima are în conținutul său 
cugetări (maxime, aforisme, proverbe, 
adagii).

GAȘCA DE LA DREPT. O poveste din 
vremea studenției - este prima narațiune 
a autorului. Această lucrare este despre 
viața de student la Drept, cu părțile ei 

agreabile și cele mai puțin agreabile, cu 
idiosincraziile inerente studenției, dar și 
cu frumusețea curajului și inspirației de 
care dau, deseori, dovadă cei ce frecven-
tează studii universitare, frumusețe in-
comparabilă cu oricare alta, din celelalte 
cicluri de învățământ. Perioada studenției 
constituie oportunitatea unică ce ne per-
mite să încercăm și să parcurgem drumuri 
nebătătorite, să întâlnim oamenii care ne 
pot marca întreaga viață profesională sau 
personală și să dobândim imunitatea  
socială - adică haina de vremuri grele. 
Pentru studenți, fragmentul de viață pe-
trecut în mediul academic este unul care 
nu numai că nu poate fi uitat vreodată, 
dar este, în același timp, și cel mai mare 
furnizor de amintiri minunate și speciale.

VIAȚA DUPĂ DREPT. Cum îți așterni, 
așa dormi - este continuarea, oarecum 
firească, a lucrării Gașca de la Drept. O 
poveste din vremea studenție, apărută în 
2021, la Editura Universul Juridic. Este o 
carte despre foști studenți la Drept care 
au ajuns practicieni ai acestui domeniu 
fabulos și se confruntă cu încercările vieții 
ulterioare finalizării studiilor universitare. 
Narațiunea începe cu o descriere a circum-
stanțelor balului de absolvire, continuă cu 
diferite întâmplări - unele benigne, altele 
maligne -, apoi încearcă să-i însoțească 
pe eroi în viața socioprofesională și se 
încheie cu întâlnirea de 10 ani de la absol-
vire, prilej de bilanț și rememorat amintiri 
speciale.

 Cărțile autorului Mihai Adrian Hotca
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